
چالش های مرزی اسکندر 
 وزیر کشور از اخراج اتباع غیرمجاز به عنوان اولویت وزارتخانه اش خبر داد

 در همین راستا به نظر می رسد اهتمام به اتمام طرح انسداد مرزی می تواند 
به حل ریشه ای این معضل کمک شایانی کند
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کمبود 300 
داروی ناقابل!

 وزیر جدید بهداشت  با ارائه  آمار 
کمبود 300 قلم دارو  بر کرسی 

وزارتخانه نشست

پیشنهاد خراسان به رئیس جمهور 

از مشهدالرضا )ع( شروع کنید
 دوری عادل از روزگار اوج

 نامه عبدی به خاتمی و 
ستاره آرژانتینی یاغی جدید؟

پشت پرده سفر 
آل ثانی به تهران  
 سفر نخست وزیر قطر به تهران در میانه تحولات مهمی 

چون استقرار دولت جدید در کشورمان،پاسخ احتمالی 
ایران  به رژیم صهیونیستی  و احتمال فعال شدن مجدد 

گفت وگوهای رفع تحریم ها مهم ارزیابی می شود
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عکس:  ایرنا

ابعاد تازه ای از  ماجرای واقعی 
نبودن فرود آپولو 11 روی ماه

روی ماه بودی یا توی استودیو؟
زندگی سلام

در  مراسم روز ملی کشتی انجام شد

تجلیل از مدال آوران پاریس 
وگلایه دبیر از قهر چهره ها

5

بادستگیری 8 متهم در مشهد لو رفت

تونل های زیر زمینی 
جویندگان گنج در باغ تالار !
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 شکست مذاکرات قاهره؛
 چرا نتانیاهو حفظ محور فیلادلفیا 

را حیاتی می داند؟

آتش بس در بن بست فیلادلفیا
3

مروری بر تاریخچه حذف ارز 4200 
به بهانه اظهارات خاندوزی

جنجال بر سر حذف ارز 4200 
10

پاشنه آشیل های هریس
همزمان با پیشتازی 7 درصدی 

هریس،  نقاط قوت و ضعف نامزد 
دموکرات هارا بررسی کردیم

3

اشک انگیز مثل شمارگان 
50 تایی کتاب!

 گفت وگوبا راضیه تجار
 رئیس انجمن قلم

 خراسان رضوی؛ بیش از
 یک دهه بدون نقشه راه

»اســتان ها بایــد نقشــه راه داشــته باشــند تــا میزان 
پیشرفت آن ها قابل ارزیابی...   خراسان رضوی
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معتادهای  • همین  کار  ها  قتل  بیشتر   
کریستالی است که شیشه می کشند؛ این 
خیلی  جامعه  امنیت  برای  معتادها  گونه 
خطرناک اند؛ آن ها را هرگز رها نکنید. جلوی 
تولید،توزیع و مصرف شیشه را در همه جاها 

بگیرید.
 با یک برآورد ساده مشخص می شود که  •

حدود ۵۰ درصد جمعیت کشور در حدود 
۸یا ۹مرکز استان زندگی می کنند که در 
چند سال قبل نصف این جمعیت در این چند 
شهر نبود. این وضعیت مشکلات زیادی ایجاد 

کرده است.
خراسان  • قدیمی  خوانندگان  از  سلام؛   

هستم.یک زن در تهران از طریق دکل های 
بانک  پیامک  کردن  مسدود  به  مخابراتی، 
و تماس با شهروندان به قصد سوءاستفاده 
اقدام می کند که موجب آبروریزی و خسارت 
نموده  گزارش  است.  شده  شهروندان  به 
به  شاید  کنید  چاپ  کنند  نمی  رسیدگی 

فریادمان برسند. با تشکر
 آقای روشنک عضو اتاق بازرگانی راست می  •

گویید! آقای رفسنجانی دولت اقتصادی بود 
که به نفع شما سرمایه دارها در کشور طرح 
داد،دولت اول احمدی نژاد چون به نفع مردم 

محروم کار کرد، همه دشمنش شدید.
 چرا نسخه الکترونیکی روزنامه از چهارشنبه  •

قطع شده؟ اگه قراره دایمی بشه اطلاع رسانی 
کنین.

 آقای همتی این گوی و این هم میدان،  •
اما  بفرمایید.  رفع  را  ایران  اقتصاد  مشکل 
رد  جمهوری  ریاست  برای  است  عجیب 
رای  شدن  وزیر  برای  اما  شدید  صلاحیت 

اعتماد گرفتین!؟
 یا باید اعتیاد کلا نابود شود یا هر روز شاهد  •

هزاران سرقت و زورگیری خواهیم بود.
 اسرائیل خودش دارد مقدمات و دلایل  •

لازم برای حمله همه جانبه جبهه مقاومت را 
که نتیجه آن نابودی کامل این غده سرطانی 
وتبدیل شدن به اسقاطیل است، فراهم می 

کند.
 دولت جدید یک بار برای همیشه بحران  •

ریزگردهای شرق کشور را که تمام مشهد و 
بخش های وسیعی از خراسان رضوی را آلوده 

می کند ، با کار کارشناسی برطرف کند.
  این همه تعطیلی برای چیست؟ صندوق  •

بازنشستگی کشوری حقوق مردم را به علت 
تعطیلی عقب می اندازد. 

 روزنامه حکومتی خراسان زنهار،توهین  •
به شخصیت های بزرگ اصلاحات در حد تو 

نیست .
 یک خانه تاریخی در ابتدای خیابان جنت  •

که  هست  چمران  خیابان  سمت  از  مشهد 
دارد خاک می خورد؛ شایسته است که اداره 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
مشهد این خانه را به مرکز  میراث فرهنگی 

تبدیل کند.
واردکنندگان،  • به  قضایی  دستگاه   

مخدر  مواد  فروشندگان  و  تولیدکنندگان 
صنعتی رحم نکند؛ اعدام برای آن ها خیلی 

کم است.
 برخی فرزندان طلاق باید تحت خدمات  •

روان شناسی بهزیستی باشند تا خدای نکرده 
معتاد نشوند؛ چون زمینه آسیب دیدن در آن 

ها زیاد است.
به  • رسیدگی  ملی  برنامه  جدید  دولت   

روستاها و مناطق محروم کشور را اجرایی کند 
تا جلوی مهاجرت به کلان شهرها گرفته شود.

 از دولت جدیدمان و آقای رئیس جمهور  •
داریم  درخواست  پزشکیان  مسعود  دکتر 
به مدرسه دوره اول متوسط کلوخی که در 
خراسان رضوی شهرستان قوچان روستای 
به  مدرسه  شود.  رسیدگی  است،  کلوخی 
بازسازی اساسی نیاز دارد و بسیار قدیمی 
است و چون روستای ما و اهالی آن محروم اند، 
می  شما  از  نیستند.  آن  بازسازی  به  قادر 
خواهیم سال جدید دانش آموزان این منطقه 

را خوشحال کنید. 
 دو برادر معتاد کریستالی چند روز قبل یک  •

نفر را در مشهد به قتل رساندند، بعد هم به 
چناران رفتند و برای سرقت یک نفر دیگر را به 

قتل رساندند. این ها نباید آزاد باشند.
  نباید درباره وعده های رئیس جمهور در  •

ایام انتخابات عجله کرد! تا سه ماه دیگه وقتی 
لایحه بودجه سال 14۰4 تقدیم مجلس شد، 
خیلی موارد روشن میشه! ایشون گفته بود 
اگه می خوایم کارکنان و کارمندان کشوری 
و لشکری خونه دار بشن، باید حقوق هاشون 
رو بر اساس نرخ تورم افزایش بدیم! ببینیم و 

تعریف کنیم!
نمایندگان محترم  • و  ،وزرا  ازرؤسای قوا   

به  فرصت  این  از  رود  می  انتظار  مجلس، 
مردم  بیشتر  رضایت  جلب  در  آمده  دست 
گونه  همان  کنند.  استفاده  احسن  نحو  به 
زمانی  تا  گفتند  محترم  جمهور  رئیس  که 
متفاوت  مردم  سفره  با  مسئولان  سفره  که 
باشد و زیردستان،در اداره ها و سازمان ها 
مقدم  خط  در  که  گوناگون  های  شرکت  و 
تماس با مردم هستند نتوانند رضایت مردم 
را در مراجعاتشان جلب کنند،قطعا منجر به 
نارضایتی بیشتر خواهد شدکه این به هیچ 

عنوان به نفع نظام و کشور نیست.
 سازمان حفاظت محیط زیست کشور با توجه  •

به گستردگی و وسعت مناطق محیط زیستی 
خراسان رضوی، امکانات مورد نیاز محیط 
زیست این استان را افزایش دهد که فجایع 

بزرگ در استان رخ ندهد.
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پیشنهاد خراسان به رئیس جمهور
از مشهدالرضا )ع( شروع کنید

 با ورود به دهه پایانی ماه صفر، مشهد الرضا)ع( مقصد پایانی 
دو ماه عرض ارادت به ساحت اهل بیت علیهم السلام خواهد 
بود. دو ماه عــزاداری عاشقان حسینی در مناطق مختلف 
جهان و به ویژه ایران، با حضور گسترده مردم در راهپیمایی 
اربعین در کربلای معلی به اوج خود می رسد اما پایان بخش 
این دو ماه دلدادگی، دل ها و قدم هایی است که روانه مشهد 

الرضا و حرم امام مهربانی ها می شود.
همزمان ایران در آستانه فصلی نو قرار دارد و دولت دکتر 
پزشکیان با رای اعتماد کامل مجلس به هر 1۹ وزیر معرفی 
شده و در شرایطی که وفاق و یکدلی بر فضای قوای سه گانه 
کشور حاکم است و بسیاری از دلدادگان به ایران و نظام 
جمهوری اسلامی با وجود اختلاف سلیقه به دولت جدید 
امید بسته اند، مشهد الرضا)ع( می تواند آغازی بر فعالیت 

دولت و نخستین مقصد سفر استانی رئیس جمهور باشد.
سفر به استان ها سنتی است که همه روسای جمهور داشته 
انــد. اگرچه در دولــت های نهم و دهم سفرهای استانی 
همراه با مصوبات آن، کلیدواژه »سفر استانی« را به ادبیات 
سیاسی و حکمرانی کشور وارد کرد اما سفرهای دوره ای 
روسای جمهور به استان ها و مناطق مختلف کشور در دولت 
های قبل و بعد از آن نیز برقرار بوده است و از این جهت اصل 
سفرهای دوره ای رئیس جمهور و مقامات اجرایی به استان 
ها، پدیده ای است که ادامه خواهد یافت و البته این پدیده در 
دولت جدید طبیعتا براساس روش و شیوه مورد قبول این 

دولت انجام خواهد شد.
پیشنهاد خراسان به رئیس جمهور جدید ایــن اســت که 
الرضا )ع(  را مشهد  نخستین مقصد سفر استانی خــود 
ــاره سازوکار  و خراسان رضــوی قــرار دهید. حتی اگر درب
سفرهای دوره ای خود به مناطق مختلف کشور هنوز به 
جمع بندی قطعی نرسیده اید، به دلایل مختلف سفر در 
این برهه زمانی به مشهد الرضا )ع( می تواند به دلایل زیر 

ضروری باشد:
1 - به فرموده امام راحل آستان مقدس حضرت امام رضا 
)ع( مرکز ایران است. مشهد را باید پایتخت معنوی ایران 
دانست. جایگاه والای رئیس جمهور به عنوان دومین شخص 
در ساختار حکمرانی کشور و اعتقادی که ایشان به اهل 
بیت علیهم السلام دارد، ایجاب می کند که با مدد از انفاس 
قدسی بارگاه منور رضوی و توسل به حضرت ثامن الحجج 
علی بن موسی الرضا علیه السلام کار خود را به عنوان رئیس 

جمهور جدید به همراه کابینه تازه نفس خود آغاز کند.
2 - مشهد الرضا)ع( و استان خراسان رضوی دومین شهر 
و استان پرجمعیت ایران هستند و پس از حضور مستمری 
که رئیس جمهور و وزرا در تهران داشته و دارنــد، سفر به 
دومین مرکز مهم جمعیتی کشور حق ساکنان این خطه 
کشور است. علاوه بر این حضور 3۰ تا 4۰ میلیون زائر در 
هر سال که حدود 6 میلیون نفر از این زائران در همین دهه 
پایانی ماه صفر در مشهد حضور می یابند ایجاب می کند که 

مشهدالرضا)ع( کانون توجه دولتمردان باشد.
ــر ایــرانــی و خارجی در مشهد  3 - حضور ایــن میزان زائ
الرضا)ع(  در شرایطی رقم می خورد که زیرساخت های 
این سرزمین به دلیل نگاه غیرملی دولت ها و مجالس دوره 
های قبل به مشهد و محرومیت تاریخی این شهر از بودجه 
های ملی فرسوده شده است. در بسیاری از شاخص های 
بودجه ریزی، نگاه به مشهد الرضا)ع( مانند سایر شهرهاست 
و شاخص های جمعیتی عموما از نگاه ساکنان دیده می 
شود و توجه نمی شود که این شهر به طور مستمر بین یک 
تا 2 میلیون ساکن بیشتر از جمعیت خود در قالب زائر دارد 
که تقاضای آن ها برای بسیاری از زیرساخت ها به تقاضای 
ساکنان شهر اضافه می شود. این در حالی است که خراسان 
رضــوی و مسیرهای منتهی به مشهد الرضا)ع( از جهت 
زیرساخت های آزادراهی و ریلی فقیر است و برخی پروژه 
های مهم مثل آزادراه حرم تا حرم در دهه گذشته بیشترین 
پیشرفت را در سایر استان ها و کمترین پیشرفت را در 
محدوده خراسان رضوی داشته است. به این موارد وضعیت 
وخیم منابع آبی، معضلات تغییر اقلیم و کمبود سرانه های 
پزشکی و آموزشی را در استان می توان اضافه کرد. از این 
منظر نیز حضور هیئت دولت و شخص رئیس جمهور و رصد 

مستقیم این کمبودها ضروری است.
4 - از گذشته تاکنون معضل حضور اتباع در این استان و 
هزینه های مادی آن ها موضوعی بوده که آن هم چندان در 
محاسبات مسئولان بودجه ریزی و توزیع منابع و امکانات 
دیده نشده است. اکنون و در یکی دو سال اخیر که شاهد 
موج ورود گسترده تر اتباع به شکل غیرقانونی و غیررسمی 
هستیم، مسئله بغرنج تر شــده اســت و با توجه به تبعات 
اقتصادی و بعضا امنیتی این موضوع، توجه مسئولان ارشد 
اجرایی و تدابیر آن ها برای مدیریت این مسئله نیز ضروری 

است.
ــزاداران حسینی در  در نهایت پایان دو مــاه دلــدادگــی عـ
ــا)ع( و ضــرورت توجه ویــژه دولتمردان به  مشهد امــام رض
مشهدالرضایی که میزبان حضور گسترده زائــران است و 
همزمان ضرورت استعانت دولت جدید از انفاس قدسی 
رضوی برای شروع فعالیت خود، ایجاب می کند که رئیس 
جمهور محترم جناب آقای دکتر پزشکیان، نخستین سفر 
استانی خود را به مقصد حرم امام مهربانی ها انجام دهد 
تا ضمن رصد وضعیت این شهر و این استان در شلوغ ترین 
روزهای خود و مشاهده کمی ها و کاستی های تاریخی این 
دیار، ضمن مدد گرفتن از محضر ولی نعمت همه ما ایرانی ها 
حضرت علی بن موسی الرضا)ع( نخستین تصمیمات خود 
را برای تسهیل زیارت به پایتخت معنوی ایران اتخاذ کرده و 
با انرژی فراوانی که از انفاس قدسی حریم رضوی کسب می 
کند برای کار و تلاشی 4 ساله در خدمتگزاری به ملت بزرگ 

ایران مجهز شود.

یادداشت روز

  مهدی حسن زاده 
economic@khorasannews.com

۱۲ نفری که کابینه پزشکیان را تکمیل خواهند کرد
پس از رأی اعتماد مجلس شورای اسلامی به 
تمامی وزرای پیشنهادی مسعود پزشکیان و 
تشکیل هیئت وزیران دولت چهاردهم، روند 
انتصاب یا ابقای معاونان رئیس جمهوری و 
رؤسای سازمان های دولتی شتاب بیشتری 
گرفت اما با گذشت یک ماه از آغــاز به کار 
رسمی دولــت چهاردهم هنوز تکلیف 12 
اســت.  نشده  مشخص  کابینه  در  سمت، 
مسعود پزشکیان نهمین رئیس جمهوری 
اسلامی ایران و رئیس چهاردهمین هیئت 
دولت پس از انقلاب، در هفته های گذشته 
با انتصاب برخی از کلیدی ترین معاونانش، 
گام هایی اساسی برای تکمیل بخش انتصابی 

کابینه برداشت و در این روند تکلیف معاون 
اول و معاونان پارلمانی، حقوقی، علمی و 
امور زنان و خانواده را مشخص و همچنین 
ــای سازمان های برنامه و  با انتصاب رؤس
بودجه، محیط  زیست، انرژی اتمی و بنیاد 
شهید، بخش دیگری از احکام باقی مانده را 
صادر کرد. ایسنا نوشت:با این حال همچنان 
وضعیت انتصاب سخنگوی دولت، ریاست 
دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهوری، ستاد 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، شورای 
رقابت، صندوق توسعه ملی و سازمان های 
استاندارد، اسناد و کتابخانه ملی و اداری و 
استخدامی مشخص نشده است.وضعیت 

ریــاســت مرکز بــررســی هــای استراتژیک 
ریاست جمهوری و البته معاونت راهبردی 
)در صورت باقی ماندن این سمت( نیز پس 
از کــنــاره گیری محمدجواد ظریف از این 
سمت ها، نامشخص باقی مــانــده اســت. 
انتصاب معاون اقتصادی، مشاور امور اقوام 
دبیرکل  و  مذهبی  و  دینی  اقلیت های  و 
ــواد مخدر که هم اکنون  ستاد مــبــارزه با م
اسکندر مؤمنی وزیر کشور، مسئولیت آن 
ــواردی است  را بر عهده دارد نیز از دیگر م
که نیازمند تعیین تکلیف رئیس جمهوری 
برای نهایی شدن روند تکمیل کابینه دولت 

چهاردهم است.
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مسئول پیشین یا کنونیوظایفسمتردیف

سخنگوی دولت1
اطلاع رسانی عملکرد دولت  و پاسخگویی به افکار 

عمومی
علی بهادری جهرمی )تا پایان 

دولت سیزدهم(

مرکز بررسی های استراتژیک2
ارائه راهبردهای سیاسی، اقتصادی و اجتماعی 

به رئیس جمهوری
کناره گیری محمدجواد 
ظریف )بدون متصدی(

3
رئیس سازمان اداری و 

استخدامی
عهده دار وظایف رئیس جمهوری در حوزه اداری 

و استخدامی
میثم لطیفی

4
رئیس بازرسی ویژه 

رئیس جمهوری
نظارت و بازرسی در انجام صحیح وظایف قانونی 

دستگاه های اجرایی
حسن درویشیان

۵
مشاور امور اقوام و اقلیت های 

دینی و مذهبی
پیگیری موثر و بهنگام مسائل مربوط به امور اقوام 

و اقلیت ها
عبدالسلام کریمی

6
رئیس سازمان ملی استاندارد 

ایران
تدوین کننده قوانین و قواعد مرتبط با استاندارد و 

اجرا و نظارت  بر آن ها
مهدی اسلام پناه

رئیس صندوق توسعه ملی۷
ایجاد ثبات در میزان درآمدهای فروش نفت خام، 

تبدیل دارایی های حاصل از آن به دیگر انواع 
ذخایر و کاهش تلاطم های ارزی

مهدی غضنفری

محمدرضا سیدنورانیتسهیل فعالیت بخش خصوصیرئیس شورای رقابت۸

۹
رئیس ستاد مرکزی مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز
هدایت، سیاست گذاری، هماهنگی و نظارت بر 

امور اجرایی مبارزه با قاچاق کالا و ارز
مجید رضوی

1۰
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد 

مخدر
برنامه ریزی، نظارت و پیگیری مسائل مقابله با 

عرضه مواد مخدر، پیشگیری از اعتیاد و درمان آن
 اسکندر مؤمنی 
)وزیر کشور شد(

11
رئیس سازمان اسناد و کتابخانه 

ملی ایران

ارائه خدمات آموزشی، پژوهشی و علمی به 
دانشجویان و پژوهشگران و حفظ کلیه اسناد 

دولتی که ارزش نگهداری داشته باشند
علیرضا مختارپور قهرودی

هماهنگی بین نهادهای اقتصادیمعاون اقتصادی12
استعفای محسن رضایی در 

دولت سیزدهم)بدون متصدی(

اداره کل ورزش خراسان رضوی توپ را به زمین فدراسیون فوتبال انداخت

جنجال ادامه دار میزبانی مشهد از بازی های ملی
مدیرکل ورزش و جوانان استان خراسان 
ــاره برگزار نشدن  رضــوی به ابهامات درب
دیدار پیش روی تیم ملی فوتبال ایران در 
ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد و اظهارات 
رئیس فدراسیون فوتبال در ایــن زمینه 
پاسخ داد.علیرضا تاج فیروز در گفت وگو 
با تسنیم، درباره مخالفت با برگزاری دیدار 
تیم ملی فوتبال ایران مقابل قرقیزستان 
در ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد مقدس 
اظهار کرد: دهه آخر صفر، اوج رفت وآمد 
زائران به مشهد محسوب می شود و بیشتر 
 خیابان ها تا پایان ایــن مــاه شلوغ است.

وی با اشاره به اهمیت نظر شورای تأمین 
استان خراسان رضوی گفت: در این ایام 
با برگزاری هیچ رویــدادی که باعث تجمع 
ــود، موافقت نمی شود. در این  ــردم ش م
شرایط هیئت های عزاداری که شناسنامه 
 دارنـــد، می توانند در شهر تــردد کنند.

ــاره غیبت تماشاگران در  تاج فیروز دربـ
ــوادار، با  ــ ــدار ذوب آهـــن اصفهان - ه دیـ
وجود هواداران کمِ آن ها در مشهد مقدس 
ــرد: ممکن اســت تجمعی  خاطرنشان ک
1۰۰ نفره هم باعث بروز مشکل امنیتی 
شود و تعداد افراد اهمیتی ندارد. بعد از این 
ایام، باید با شورای تأمین صحبت کنیم و 
ببینیم به چه مواردی برای برگزاری مسابقه 
 نیاز است تا با آن ها موافقت شود یا خیر.

ــاره انتقاد تــاج، رئیس فدراسیون  وی درب
ــوی بابت  ــان قـــدس رضـ ــت فــوتــبــال از آس
درخواست مبلغ بالا به خاطر اجاره ورزشگاه 
امــام رضا )ع( گفت: تاج کم لطفی کرده 
اســت. من در تربیت بدنی آستان قدس 
رضوی فعالیت کرده ام و هزینه نگهداری 
مجموعه ای به این عظمت را می دانم. تربیت 
بدنی آستان قدس یک مجموعه خودگردان 
است و باید خودش هزینه های خودش را 
 تأمین کند؛ نه این که از موقوفه ها هزینه کند.

مدیرکل ورزش و جوانان استان خراسان 
رضوی با بیان این که ساخت ورزشگاه امام 
رضا)ع( تکلیف ذاتی آستان قدس رضوی 
نبود، به تسنیم گفت: به خاطر جوانان و 
مسائل اجتماعی، بهترین مجموعه ورزشی 
کل کشور در بهترین نقطه مشهد مقدس 
ــت. ایــن یک اجحاف در  ساخته شــده اس
حق موقوفه است که بگوییم هزینه های 
ــت کــن. ــرداخـ ــودت را هـــم پـ ــ ــاری خ ــ  ج

از عوامل فدراسیون  انتقاد  با  تاج فیروز 
فوتبال اظهار کرد: چگونه تاج و سایر عواملی 
که در تیم ملی فعالیت می کنند، نمی گویند 
ــا عِـــرق مــلــی داریــــم و حــق الــزحــمــه ای  م

نمی گیریم؟ مگر عوامل فدراسیون فوتبال 
»فی سبیل ا...« کار می کنند؟ آن ها حاضر 
نیستند از درآمد شخصی خودشان بگذرند و 
می گویند موقوفه از حق خودش بگذرد!وی 
ورزشگاه امام رضا)ع( را مجموعه ای پُرهزینه 
خواند و تصریح کرد: برای نگهداری زمین و 
سایر بخش های مجموعه باید هزینه شود. 
یک شرکت برای بازدید از سقف ورزشگاه 
امام رضــا)ع( چند هزار یورو مطالبه کرده 
ــلاع دارم که نصف مبلغ اجــاره  ــت. اط اس
ورزشــگــاه آزادی را از فدراسیون فوتبال 
ــاره انتقاد  مطالبه کرده اند.تاج فیروز درب
ــران از برگزار نشدن  سرمربی تیم ملی ای
دیدار ایران - لبنان در مشهد گفت: مدیران 
خراسان رضــوی از نحوه بــرگــزاری دیــدار 
ایران - لبنان که تماماً به عوامل فدراسیون 
برمی گردد، خاطره خوشی نــدارنــد. کل 
ایراداتی که در این مسابقه )دیــدار ایران - 
لبنان( رخ داد، به سوءمدیریت فدراسیون 
برمی گشت وگرنه چگونه اجــازه برگزاری 
آن مسابقه را صادر کردند؟تاج فیروز با بیان 
این که سوءمدیریت باعث بــروز مشکلات 
شــده، گفت: چــرا کسی یقه کسانی را که 
گرفتند،  گذشته  در  تصمیماتی  چنین 
بازخواست  هیچ وقت  ها  آن  نمی گیرد؟ 
بابت  مقدس  مشهد  مسئولان  نشدند. 
بــرگــزاری دیــدارهــای ملی و لیگ برتری 
نگرانی دارند. چه تضمینی وجود دارد که 
اتفاقات دیدار ایران - لبنان تکرار نشود؟ 
کدام یک از آقایان حاضر هستند ضمانت 
کنند این اتفاق مجدد رخ ندهد؟وی در 
مورد تمرین تیم »اتک انــرژی« افغانستان 
در ورزشگاه امام رضا)ع( به تسنیم گفت: 
خبر کذبی منتشر کردند و نوشتند ورزشگاه 
به صورت رایگان در اختیار تیمی خارج از 
کشور قرار گرفته است. چنین چیزی امکان 
ندارد. هر تیمی که برای تمرین یا برگزاری 
بازی دوستانه، بازی بدون حضور تماشاگر 
و ... درخواست کند، با مدیریت مجموعه 
ــرارداد می بندد و  ــا)ع( ق ورزشــی امــام رض
مبلغ اجــاره پــرداخــت می کند.مدیرکل 
ورزش و جوانان خراسان رضوی در پاسخ 
به این پرسش که آیا ممکن است تیم ملی در 
روز 24 مهر در مشهد از قطر میزبانی کند، 
یــادآور شد: هر زمان کسی از فدراسیون 
فوتبال بگوید مسئولیت برگزاری مسابقه 
در ورزشگاه امام رضا )ع( را می پذیرم، با 
ــورای تأمین خراسان رضوی  اعضای ش
مذاکره می کنیم تا ببینیم برگزاری این 
یا خیر.  مسابقه در مشهد را می پذیرند 

تاج فیروز با اشــاره مجدد به حــوادث تلخ 
دیــدار تیم های ملی ایــران و لبنان در روز 
۹ فروردین 14۰1 گفت: اگر مخالفتی 
شــده، به دلیل خاطره ناخوشایند دیدار 
ایران - لبنان است. هیچ دغدغه ای بابت 
حضور بانوان در ورزشگاه امــام رضــا)ع( 
ــود نــداشــت. نمی دانم ایــن مجموعه  وج
زیرساخت های لازم را برای ورود بانوان به 
ورزشگاه دارد یا خیر، اما این مسئله دلیل 

برگزار نشدن مسابقه نیست.
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تحلیل روز

دگردیسی گفتمانی دونالد
میان  عمده  تفاوت  موسوی-یک  نیما   سید 
کــارزار انتخاباتی دونالد ترامپ بین سال های 
۲۰۱۶ و ۲۰۲۴ وجــود دارد و آن دگردیسی 
ــارزار  ــت.ک ــال اس ــول ۸ س گفتمانی وی در ط
انتخاباتی ترامپ در سال ۲۰۱۶ با تکیه بر جناح 
راست حزب جمهوری خواه، نومحافظه کاران، 
فعالان تی پارتی و ... رقم خــورد. با نگاهی به 
حامیان ترامپ در آن سال به این نکته می رسیم 
که وی سال ۲۰۱۶ ایده مرکزی خود را علاوه 
بر مسئله مهاجران، کاهش مالیات و مباحث 
اخلاقی و فرهنگی می دانست. حمایت افرادی 
چون دیک  چنی، رامسفلد، مایک پنس، جف 
سشنز، میچ مک کانل، تام کاتن  و ... ناظر بر این 
امر است که کــارزار انتخاباتی ترامپ بر چنین 
مبنایی بسته شده  بود ولی در سال ۲۰۲۴ در 
پس بحران کرونا شاهد نوعی دگردیسی در 
کنش سیاسی ترامپ هستیم. او با یک گردش 
به چپ دو چهره کارگری و محیط زیستی را به 
کارزار خود اضافه کرد. جیمز  ونس که یک فعال 
محافظه کار کارگری است و در رمان پرفروش 
خود »مرثیه هیلی بیلی« اهتمام ویژه ای به مسئله 
»کارگران سفید« داشته است، به معاونت وی 
منصوب شد. از سوی دیگر با پیوستن رابرت 
ــرادرزاده رئیس جمهور اسبق  کندی جونیور، ب
آمریکا به کارزار ترامپ، شاهد اضافه شدن یک 
فعال محیط زیستی به این کارزار هستیم؛ کسی 
که حامی انرژی های تجدیدپذیر در برابر سوخت 
فسیلی است و حتی سال ها پیش کارزاری علیه 
سوخت زغال سنگ راه انداخت؛ علاوه بر این 
نیروگاه های  به  کندی موضعی منفی نسبت 
اتمی دارد. این نگاه معارض تفکر ترامپ نسبت 
به سوخت زغال سنگ و خروج وی از پیمان پاریس 
ــت.ورود ونس و  در دوران ریاست جمهوری اس
کندی به کارزار ترامپ برایند یک گردش به چپ 
در کنش اوست. از این رو ترامپ ۲۰۲۴ را می 
توان ادامه موج چپ محافظه کار در دنیا دانست. 
موجی که از جلیقه زردهای فرانسه آغاز شد و 
ضمن علایق مایل به چپ در مسائل اقتصادی، در 
مسائل فرهنگی و نسبت به امر مهاجران، کنشی 

راست گرایانه دارد.

نخست  عــکــس  و  ــر  ــت ــی ت
روزنامه آلمانی هندلزبلات 
آلــمــان بــا عــنــوان: »کامالا 
فریبنده«؛  امید  هــریــس؛ 
حــزب دمــوکــرات بــه لطف 
ــد می  ــی ــس ام ــری ــالاه ــام ک
یابد/این روزنامه می گوید 
یک  جمهور  رئیس  معاون 

اروپا  اما  برانگیخت  را  انگیز  سرخوشی شگفت 
نباید خیلی روی آن تکیه کند چون شانس پیروزی 

او نامشخص و شریکی ناراحت کننده خواهد بود.

پیشخوان بین الملل 
 

بی نتیجه  پــایــان  از  الملل-پس  بین  ــروه  گ
مذاکرات قاهره برای رسیدن به توافق آتش بس 
در غزه، منابع سیاسی و رسانه ای مختلف نقطه 
اصلی اختلاف بین حماس و رژیم صهیونیستی 
را بر سر خودداری اشغالگران از عقب نشینی از 
محور صلاح الدین )فیلادلفیا( اعلام کردند.

در حــالــی کــه جنبش مقاومت اســلامــی بر 
عقب نشینی کامل ارتش صهیونیستی از این 
منطقه اصــرار دارد، دولت بنیامین نتانیاهو 
خواستار تداوم کنترل رژیم بر این محور است 
به صورتی که هفته گذشته  او در یک سخنرانی 
مدعی شد اگر مجبور باشد بین آزادی اسرا و 
کنترل محور فیلادلفیا یکی را انتخاب کند، 
انتخاب او محور فیلادلفیاست اما چرا حفظ 
این محور برای نتانیاهو تا این حد ارزشمند 
ــدام موقت نیز  اســت و حتی به عنوان یک اق
حاضر نیست که چنین امتیازی به حماس 

بدهد؟

 محور فیلادلفیا دقیقاً کجاست؟       
محور فیلادلفیا که فلسطینی ها آن را با نام 
صلاح الدین می خوانند، نوار زمینی باریکی 

در امتداد مرز بین غزه و شبه جزیره سینا در 
مصر و اراضی اشغالی، یعنی از دریای مدیترانه 
در شمال تا گــذرگــاه کــرم شالوم در جنوب 
اســت که طــول آن ۱۴ کیلومتر و عــرض آن 
نیز۱۰۰ متر است. گذرگاه زمینی رفح، روی 
این محور ایجاد شده است.تأسیس این محور 
بخش مهمی از معاهده صلح میان مصر و رژیم 
صهیونیستی است که در سال ۱979 امضا 
شد و به چندین دهه جنگ میان دو طرف پایان 
داد.ایـــن توافق باعث شد که اسرائیل شبه 
جزیره سینا را که در جنگ ۱9۶7 از مصر در 
ازای پذیرش آتش بس گرفته بود، بازگرداند 
و در نهایت راه را بــرای به رسمیت شناختن 
اسرائیل از سوی مصر در دولت انور سادات 
هموار کرد.با تشدید محاصره نوار غزه از سوی 
صهیونیست ها پس از سال ۲۰۰7، ساکنان 
غزه  برای کاهش فشارهای اقتصادی و تأمین 
نیازمندی های روزمــره خود چندین تونل را 
در زیر محور فیلادلفیا حفر کردند.در طول 
سال های گذشته ارتش صهیونیستی با این 
ادعا که حماس از طریق این تونل ها سلاح و 
مواد منفجره را به داخل غزه قاچاق می کند، 

همواره تلاش کرده تا تونل های متصل کننده 
غزه به خاک مصر را نابود کند.با این حال در پی 
عملیات طوفان الاقصی که در 7 اکتبر ۲۰۲3 
انجام شد، اسرائیل از همه طرف نوار غزه را 
کاملا در محاصره گرفت و محور فیلادلفیا به 
یکی از مهم ترین اهــداف استراتژیک جنگ 
برای تل آویو تبدیل شد و از همان ابتدای جنگ 
حملات هوایی گسترده ای را متوجه گذرگاه 
رفح کرد به صورتی که حتی تا مدت ها امکان 
ورود محدود کمک های بشردوستانه به غزه 
نیز ممکن نبود. ناکامی در رسیدن به اهداف 
اولیه جنگ پس از گذشت ۱۰ ماه از شروع 
تجاوز به غزه و اشغال آن، کابینه مستأصل 
نتانیاهو را بیش از پیش در پیشبرد استراتژی 
محاصره و مجازات دسته جمعی غزه برای 
تحت فشار قرار دادن مقاومت و واداشتن آن 
به پذیرش شروط تحمیلی آتش بس، مصمم 
کرده است اما سناریوی فراتر و پیچیده تری 
ــرار دولــت نتانیاهو بر حفظ محور  نیز در اص
صلاح الدین وجود دارد که با قطع زمینه های 
تاریخی توافق با مصر و از دریچه آن تغییر قواعد 
سیاسی و حقوقی و ژئوپلیتیکی عربی و بین 
المللی درباره مسئله فلسطین ارتباط دارد. 
معنای عمیق این موضوع در راهبرد اسرائیل 
بازنگری  او،  شرکای  و  نتانیاهو  رهبری  به 
در شــرایــط »صــلــح« بــا مصر، لغو تشکیلات 
خودگردان فلسطین و رد حمایت اروپا از راه 
حل دو دولتی است.درخصوص مصر، تداوم 
اشغال محور فیلادلفیا عملًا نقض آشکار توافق 
نامه صلح و خدشه جدی بر بازیگری و نفوذ 
مصر در مسئله غزه و فلسطین خواهد بود.این 
توافق، تعداد نیروهایی را که مصر و اسرائیل 
می توانستند در نزدیکی مرز یکدیگر داشته 
باشند، محدود و این کریدور را به یک منطقه 
حائل مهم بین دو دشمن سابق تبدیل می کرد.

طبق معاهده، اسرائیل اجازه دارد نیروهای 
محدودی متشکل از چهار گردان پیاده نظام 
در منطقه اطراف محور فیلادلفیا داشته باشد 
و در طرف مقابل مصر نیز تنها می تواند حدود 
75۰ سرباز مرزبانی با سلاح های سبک و ۴ 
فروند کشتی در منطقه مرزی دریایی و ۸ فروند 
بالگرد غیرمسلح را برای انجام ماموریت مبارزه 
با تروریسم، نفوذ فرامرزی، قاچاق و کشف 
تونل ها مستقر کند.با این حال، تغییرات و 
اصلاحات توافق نامه های امنیتی در سال های 
اخیر به قاهره این امکان را داده است تا برای 

مقابله با گروه های تروریستی، حضور امنیتی 
خود را در شبه جزیره سینا تقویت کند. بنابراین 
به دســت گرفتن کنترل محور فیلادلفیا  با 
صهیونیست ها هم موقعیت نظامی خود را در 
مرزهای صحرای سینا تقویت می کنند و هم 
از نفوذ مصری ها در پرونده غزه و کلًا فلسطین 
خواهند کاست.در برخی روایات تاریخی آمده 
است که ژنرال گوروی فرانسوی که نماینده 
دوره  در  سوریه  و  لبنان  در  کشورش  عالی 
استعمار بود و مسئولیت نظارت بر روند جدایی 
دو کشور در سال ۱9۲۰ را برعهده داشت، در 
بازدید از قبر صلاح الدین ایوبی، در قیاسی 
قدرت های  توسط  شــام  منطقه  اشغال  بین 
غربی در آغاز قرن بیستم و جنگ های صلیبی 
که در سال ۱۰9۶ به شکست اروپا انجامید، 
گفته بود: صلاح الدین بیدار شو ما برگشتیم«.

اگرچه گفته می شود که انتخاب »فیلادلفیا« 
از سوی ارتش صهیونیستی برای نام گذاری 
محور صلاح الدین تصادفی بوده اما واقعیت 
این است که کارکرد نام ها به انــدازه اشغال 
سرزمین های فلسطینی از اهمیت نمادین 
برخوردار است.اکنون نیز با تصرف این منطقه 
از سوی رژیم و اصرار بر کنترل آن در آینده، 
حمایت حقوقی بین المللی از فلسطین علیه 
اشغالگری، حمایت اروپا از راه حل دو دولتی و 
توافق صلح با مصر، موضوعاتی به هم پیوسته 
است که تل آویو به صورت نمادین آن ها را زیر 
پا گذاشته و به عنوان معادلات منقضی شده 
معرفی خواهد کرد.در نهایت این دیدگاه نیز 
قابل اشاره و ارزیابی است که نتانیاهو با پیش 
کشیدن شرط غیرقابل حصول کنترل محور 
فیلادلفیا و گذرگاه مرزی رفح، در واقع سعی 
در به شکست کشاندن روند مذاکرات دارد تا 
از این طریق مانع سرعت گرفتن روند سقوط 
کابینه شود. گفتنی است در روزهای گذشته با 
رفتن میانجی های آمریکایی و قطری و مصری 
ــرای مــذاکــرات  ــه وسپس بــه قــاهــره ب بــه دوح
آتش بس، نیروهای تندروی حاضر در کابینه 
ائتلافی نتانیاهو، از جمله اسمورتیج و بن گویر، 
وزرای دارایــی و امنیت داخلی رژیــم، تهدید 
کرده بودند که نخست وزیر نباید به فکر خاتمه 
جنگ باشد و در صورت پذیرش توافق آتش 
بس از کابینه کناره گیری و موجبات سقوط آن 
را فراهم می کنند. موضوعی که علاوه بر پایان 
عمر سیاسی نتانیاهو، می تواند به محاکمه او 

نیز بینجامد.  

آتش بس در بن بست فیلادلفیا
مذاکرات آتش بس که با میانجیگری مصر، قطر و آمریکا در حال انجام بود، بدون 
دستیابی به نتیجه پایان یافت و هیئت حماس قاهره را ترک کرد. چرا نتانیاهو 

حفظ محور فیلادلفیا را حیاتی می داند؟

چهره روز

اندیشکده روز 

نظارت کیم بر عملکرد پهپادها در آکادمی علوم 
دفاعی کره شمالی

افسر اوکراینی در حال رصد یک حمله پهپادی 
به خاک روسیه از یک موضع در شهر خارکیف/ 

آسوشیتدپرس

عملیاتی اهرم ساز و معادله ساز
اندیشکده راهبردی تبیین نوشت: حزب ا... لبنان، 
با یک حمله موشکی و پهپادی به رژیم صهیونیستی 
اعلام کرد مرحلۀ اول از پاسخ انتقامی به ترور فؤاد 
شکر، فرمانده ارشد خود را انجام داده است. به 
لحاظ عملیاتی بر اساس شواهد، به نظر می رسد 
در این حمله حزب ا... عملیات فریب با شلیک 
تعداد زیاد موشک با هدف مشغول کردن پدافند 
رژیم و عبور تعداد زیادی پهپاد از این پدافند انجام 
شده است؛ بر خلاف عملیات وعده صادق که در 
آن پهپادها موج نخست حمله را تشکیل   می دادند.

ــران در و اکنش به از  در حالی که حــزب ا... و ای
سرگیری دور جدید مذاکرات پس از ترور اسماعیل 
هنیه پاسخ خود را به تاخیر انداخته بودند، پس 
از پیشرفت نکردن مذاکرات در هفته گذشته به 
دلیل افزایش خواسته های رژیم صهیونیستی، 
به نظر می  رسد هدف حزب ا... از انتخاب چنین 
روزی که مصادف با اربعین حسینی نیز بوده، نوعی 
غافلگیری و همزمان اهرم سازی برای حماس در 
مذاکرات بوده است. این عملیات حزب ا... که 
مرحله اول انتقام خوانده شده است، به نوعی معتبر 
ساختن وعده ایران برای پاسخ به ترور اسماعیل 
هنیه محسوب می شود و در حالی که با تاخیر در 
پاسخگویی، وضعیت در فلسطین اشغالی که در 
انتظار پاسخ ایران بود، در حال  عادی شدن بود 
این عملیات باعث جلوگیری از برگشت وضعیت 
عادی در فلسطین اشغالی می شود و اکنون این 
رژیم باید در انتظار مراحل دیگر انتقام باشد. رژیم 
صهیونیستی ادعــا کــرده است که در یک حمله 
پیشگیرانه جلوی یک حمله بزرگ تر حزب ا... را 
گرفته است و حزب ا... این ادعا را تکذیب کرده 
است. حقیقت این است که آرایش نظامی حزب 
ا... نشان دهنده آمادگی برای یک حمله بزرگ تر 
نه به صورت قطعی بلکه در صورت عبور مجدد رژیم 
صهیونیستی از خطوط قرمز پس از عملیات حزب 
ا... بوده است و به نظر می رسد رژیم صهیونیستی 
به خوبی پیام مرحله اول را دریافت کرده و در حال 

حاضر از تشدید تنش پرهیز کرده است.
 

نمای روز

خبر متفاوت

قاب بین الملل

گلوله های روسی که با عبارت »برای دوروف« شلیک 
شدند/گاردین گزارش کرده قاضی پرونده  مالک 
تلگرام دستور تمدید بازداشت دوروف را صادر کرده 
که می تواند تا 9۶ ساعت ادامه داشته باشد. پس از 
پایان این مرحله، قاضی تصمیم خواهد گرفت که او 

را آزاد یا با اعلام جرم بازداشت را تمدید کند.

اعتراض در مقابل سفارت فرانسه در شهر مسکو 
روسیه به دستگیری »پاول دوروف«  مدیر سکوی 
پیام رسان »تلگرام« در فرانسه/ خبرگزاری فرانسه

انتقال مجروحان بمباران اسرائیل در شهر خان 
EPA /یونس نوار غزه به مرکز درمانی

کامیار- در نظرسنجی ملی دانشگاه آمریکایی 
فرلی دیکنسون، هریس توانست با کسب 5۰ 
درصــد حمایت در مقابل ۴3 درصــد حمایت 
ــد پیروز انتخابات  از ترامپ، با فاصله 7درص
فرضی شود. 7درصد از شرکت کنندگان در این 
نظرسنجی هم گفتند که به شخص دیگر رای 
می دهند. به گفته کارشناسان افکارسنجی، 
شاخص های نژاد و جنسیت در پیشتازی هریس 
نقش مهمی ایفا می کند. وقتی از رای دهندگان 
آمریکایی خواسته می شود شاخص های نژاد 
و جنسیت را در نظر بگیرند، پیشتازی هریس 
به شکل قابل توجهی افزایش می یابد اما در 
زمانی که آن ها به این موضوعات فکر نمی کنند، 
حمایت از دو نامزد تقریباً برابر است. هریس 
از زمانی که جانشین رئیس جمهور آمریکا به 
عنوان نامزد حزب دموکرات در انتخابات نوامبر 
شده، برتری سابق ترامپ مقابل بایدن را چه در 
سطح ملی و چه در ایالت های کلیدی به چالش 
کشیده است. این جدیدترین نظرسنجی است 
که خبرهای خوبی بــرای او داشته، گرچه که 
معتقدند  سیاسی  استراتژیست های  برخی 

ــاره انتخابات نوامبر  ــرای نتیجه گیری دربـ ب
خیلی زود اســت. ترامپ پیشتازی هریس در 
نظرسنجی های اخیر را رد کرد و  در مصاحبه با 
فاکس نیوز گفت که در همه طیف های جمعیتی 
او از هریس پیش است. او درباره رای دهندگان 
زن گفته که از او حمایت می کنند، زیرا دنبال 

امنیت هستند.

 محبوبیت بیشتر تیم والز نسبت به ونس       
همچنین  بر اساس نظرسنجی هایی که به تازگی 
انجام شده، تیم والز، معاون هریس، نسبت به جی 
دی ونس، معاون ترامپ باعث جذب کمک های 
بیشتری برای حزب خود شده است. طبق این 
نظرسنجی ها اکثر پاسخ دهندگان گفتند که 
ترامپ با انتخاب ونــس شانس پــیــروزی اش را 
کاهش و هریس با انتخاب والز شانس خود را 
افزایش داده است. این مسئله به این دلیل اهمیت 
دارد که گرچه معمولا معاونین تأثیر کمی در روند 
انتخابات دارند اما به دلیل نزدیکی رقابت هریس 
و ترامپ، کوچک ترین عوامل ممکن است موجب 
پیروزی یا شکست یک نامزد شود. هریس جوان 

تر است و می تواندبا دونالد ترامپ   که اکنون 
با کناره گیری جو بایدن عنوان پیرترین نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری تاریخ آمریکا را یدک 
می کشد، مقابله کند. در ضمن تفاوت جنسیتی 
و نــژادی میان هریس و ترامپ موجب می شود 
که بخشی از رای دهندگان زن، رنگین پوستان 
و مهاجرتبارها در آمریکا به سمت نامزد حزب 
دموکرات متمایل شوند.با این حال، پاشنه آشیل 
کامالا هریس این است که وی میراث دار جو بایدن 
به شمار می آید. به عبارت دیگر هریس به عنوان 
معاون رئیس جمهوری کنونی نمی تواند خود را 
از عملکرد رئیس جمهوری کنونی دور کند؛ و از 
آن جا که بر اساس نظرسنجی ها، اکثریت پرسش 
شوندگان آمریکایی از عملکرد وی به عنوان رئیس 
جمهوری آمریکا ناراضی هستند، این نارضایتی 
می تواند متوجه معاون وی یعنی کامالا هریس، 
نامزد کنونی حزب دموکرات در انتخابات شود. 

این در حالی است که زمــان سه ماهه از تاریخ 
کناره گیری بایدن از رقابت های انتخاباتی تا روز 
برگزاری انتخابات به قدری کوتاه است که معاون 
رئیس جمهوری آمریکا به سختی می تواند خود را 
از زیر سایه رئیس نامحبوب خود، خارج کند. این 
موضوع به خصوص برای رای دهندگان مستقل 
یا رای دهندگان مردد که بیش از رای دهندگان 
حزبی، بر اساس عملکرد دولت ها و برنامه های 
کاری نامزدها تصمیم می گیرند، حائز اهمیت 
است و این اهمیت وقتی مضاعف می شود که 
رای این گروه از افراد در ایالت های پاندولی یا 
به اصطلاح ایالت های صحنه نبرد می تواند 
سرنوشت انتخابات را رقم بزند. از این رو، مسلما 
کامالا هریس در مقایسه با جو بایدن نامزد بهتری 
بــرای حــزب دمــوکــرات اســت با ایــن حــال، شبه 
کودتای درون حزبی دموکرات ها تضمین کننده 
پیروزی آنان در انتخابات پنجم نوامبر نخواهد بود. 

در روز های اخیر حملات موشکی و پهپادی در 
جنگ اوکراین شدت گرفته است و دو کشور 
اهداف مختلف نظامی و زیرساختی یکدیگر 
را هدف قرار می دهند. دیروز نیز وزارت دفاع 
روسیه مدعی شد که حملات پهپادی ارتش 
اوکــرایــن را دفــع کــرده است.پدافند هوایی 
۲۰ پهپاد اوکراینی  ارتــش روسیه توانست 
را منهدم کند. این حمله هوایی به 7 استان 
مختلف روسیه انجام شد. با اعلام وزارت دفاع 

روسیه 9 پهپاد در منطقه ساراتوف و 3 پهپاد 
در کورسک روسیه سرنگون شد. همچنین در 
هر کدام از مناطق بلگورود، بریانسک و تولا 
نیز دو پهپاد رهگیری شده است و در هر یک از 
شهر های اُریول و ریازان نیز یک پهپاد ساقط 
شد.ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین 
اما  با انتشار پیامی تصویری در صفحه شخصی 
خود در شبکه اجتماعی ایکس )توییتر سابق( به 
تشریح وضعیت جنگ اوکراین پرداخت.وی در 
این باره گفت: »امروز نیز روسیه منطقه سومی 
و همچنین خارکیف، خرسون و دونتسک را 
با بمب های کی ای بی هــدف قــرار داد.«وی 
همچنین اعلام کرد که روز گذشته حملات 
موشکی ارتش روسیه منجر به کشته شدن یک 
نفر و آسیب دیدن 7 تن دیگر شد که در میان 
زخمی شدگان چند خبرنگار رویترز نیز حضور 

دارند.به گــزارش یورو نیوز، زلنسکی در این 
ویدئو مدعی شد که نیروهای اوکراینی مناطق 
بیشتری را در کورسک به تصرف خود درآوردند 
و پیشروی ارتش در خاک روسیه ادامه دارد.

وی در این باره اظهار داشت که ارتش اوکراین 
3 کیلومتر پیشروی داشته اســت. زلنسکی 
همچنین بدون اعلام نام شهرک ها،  مدعی 
شد که دو شهرک را به کنترل خود در آورده 

است.روز گذشته نیز رئیس جمهور اوکراین در 
مصاحبه خود با خبرنگاران خارجی مدعی شده 
بود که حمله کی یف به خاک روسیه عملیاتی 
»پیش دستانه« به منظور توقف پیشروی های 
مسکو در مناطق خارکیف و سومی اوکراین 
ــوده اســت.ایــن در حالی اســت که به گفته  ب
کارشناسان، تعدد نیروی نظامی ارتش روسیه 
این اجــازه را به مسکو می دهد که در چندین 
جبهه وارد جنگ شود. به همین دلیل، با وجود 
بازگشت هــزاران سرباز روسی از جبهه های 
برون مرزی، درگیری ها در مناطق دونتسک، 
سومی و... داخل خاک اوکراین متوقف نشد 
و پیشروی های ارتش روسیه همچنان ادامه 
دارد.جنگ اوکراین در سال ۱۴۰۰ به دلیل 
تلاش های کی یف بــرای عضویت در ائتلاف 
نظامی ناتو آغــاز شــد. با وجــود حمایت همه 
جانبه آمریکا و اتحادیه اروپا از اوکراین، دولت 
این کشور نتوانسته است مانع پیشروی ارتش 
روسیه شود و بالغ بر ۱5 درصد سرزمین های 
ــلاوه بــر ایــن،  ــت. ع خــود را از دســت داده اس
تلاش ها برای مذاکرات صلح نیز با مخالفت 

صریح اتحادیه اروپا همراه بوده است. 

پاشنه آشیل های هریس
نتایج تازه ترین نظرسنجی های ملی حاکی از آن است که هریس  با اختلاف 
7 درصد در مقابل  ترامپ  پیشتازی اش را افزایش داده است. نقاط قوت و 

ضعف نامزد دموکرات ها چیست؟

روس ها زیر ضرب پهپادهای  اوکراین 
 زلنسکی: اوکراین دو شهرک دیگر در کورسک روسیه را به کنترل 

خود درآورد

اظهارنظر روز

 »جوزپ بورل« رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
از وضعیت پرتنش در غرب آسیا به شدت انتقاد کرد. 
بورل در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »وضعیت 
 خاورمیانه و فراتر از آن به سطح بحرانی رسیده است.«

»نجیب  ــــت  ــواس ــ درخ از  ــن  ــ »م داد:  ادامـــــه  او 
میقاتی«، نخست وزیــر لبنان بــرای اعمال فوری 
قطعنامه ۱7۰۱، همچنین بــرقــراری آتــش بس 
ــرای جلوگیری از  ــزه، بـ ــورد نــیــاز در غـ بسیار مـ
ــم.« ــن ــی ک ــت م ــای ــم ــگ تــمــام عــیــار ح ــن ــر ج ــط  خ

 وزارت بهداشت غزه، در جدیدترین گزارش خود از 
سیصد و بیست و چهارمین روز جنگ اعلام کرد ارتش 
اسرائیل طی ۲۴ ساعت گذشته 3 کشتار گروهی 
دیگر در نوار غزه انجام داده که منجر به شهادت 7۱ 

فلسطینی و جراحت ۱۱۲ نفر شده است. 
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لای فای چگونه به وجود آمد؟    
LiFi یک سیستم ارتباطی است که به جای امواج 
رادیــویــی، از نــور بــرای انتقال داده هـــا استفاده 
می کند. LiFi می تواند از WiFi بسیار سریع تر 
باشد، زیرا برخلاف WiFi که بر امــواج رادیویی 
ــواج نــور بــرای انتقال داده هــا  متکی اســت، از ام
استفاده می کند که سرعت آن تا ۱۰۰ برابر بیشتر 
است. لامپ های LED وسیله هایی هستند که با 
استفاده از آن ها قرار است تا اینترنت LiFi به دست 
عموم مردم برسد. پالس های نوری که از لامپ های 
LED ساطع می شود، در واقع مانند کدهای مورس 
ــا را میان کاربران انتقال  عمل می کند و داده ه
 WiFi می دهد. در حال حاضر سرعت انتقال داده با
حدود یک گیگابیت بر هر ثانیه است در صورتی که با 
ورود LiFi این سرعت انتقال داده به 224 گیگابیت 
بر هر ثانیه هم می رسد. برای درک بهتر این سرعت، 
تصور کنید که می توانید یک سریال ۱۰۰ قسمتی 
را در یک ثانیه دانلود کنید! در فضای فیزیکی 
مشابهی، LiFi از نظر تئوری می تواند هزار برابر 
بیشتر از WiFi داده در هر لحظه انتقال دهد. با 
LiFi می توانید دستگاه های بیشتری داشته باشید 
که هریک داده هــای بیشتری را سریع تر دریافت 
می کنند، بــدون این که باعث تداخل یا کاهش 
سرعت شبکه شوند. البته قرار نیست این فناوری 
جدید کاملا جایگزین WiFi شــود، بلکه مانند 

فناوری مکمل عمل می کند.

    LiFi مزایای
۱. سرعت LiFi  ۱۰۰برابر بیشتر از WiFi است. 
اتصال مــداوم به چندین کاربر اجــازه می دهد 
ــدون تاخیر از اطلاعات  تــا بــه طــور همزمان ب
استفاده کنند و آن را برای مدارس و فضاهایی که 
دسترسی بی وقفه به اینترنت مهم است، ایده آل 

می کند.
2. این سیستم تداخل فرکانس رادیویی ایجاد 
نمی کند. بنابراین حتی در داخل هواپیما هم 
می توان به اینترنت دسترسی پیدا کرد. همچنین 
هیچ آلودگی فرکانس رادیویی که بتواند سلامت 
را تحت تأثیر قرار دهد، به ویژه در محیط هایی 
مانند بیمارستان ها، مهدهای کودک  و... وجود 

ندارد.
ــور مرئی  LiFi مــی تــوانــد از تمام طیف ن  .3
استفاده کند که ۱۰ هزار برابر بزرگ تر از طیف 
امواج رادیویی WiFi است. این فناوری بهینه تر 
است چون می تواند با کم نورترین ال ای دی ها 
کار کند و انــرژی بسیار اندکی مصرف کند. 
صرفه جویی  به  منجر   LiFi نصب  همچنین 
قابل توجه در هزینه و کاهش ردپای کربن در 

بخش های حمل و نقل و هوانوردی می شود.
4. خطرات پارازیت هم در LiFi کاهش یافته 
است، زیرا نور نمی تواند به دیوارها نفوذ کند 
باشد  مکان  همان  در  باید  هکر  بنابراین  و 
این  کند.  دستکاری  را  سیگنال  بتواند  تــا 

مزیت برای نهادهای دولتی و مراکزی که با 
داده هــای حساس سر و کار دارنــد و در برابر 
جرایم سایبری آسیب پذیر هستند، از اهمیت 

بالایی برخوردار است.
5. امواج نوری LiFi با امواج فرکانس رادیویی 
تداخلی ندارد و آن را با سایر فناوری های ارتباطی 

بی سیم مانند WiFi، 4G و 5G سازگار می کند.

    LiFi معایب فناوری
ــن فناوری  ای ۱. دامــنــه پوششی چند متری 
همان طور که می تواند به ارتقای امنیتش کمک 
 کند، می تواند یک ایراد باشد و دسترسی به شبکه 

را کاهش دهد.
2. فراموش نکنیم که نور نمی تواند از دیــوار و 
موانع این چنینی عبور کند و حتی اگر دست 
خود را مقابل فرستنده نگه دارید، ارتباط برقرار 

نمی شود.
3. هم اکنون دستگاه های کمی از LiFi پشتیبانی 
می کنند، بنابراین به سرمایه گذاری بزرگی نیاز 

است تا این فناوری گسترش یابد.
4. اگرچه نور در دستگاه های فرستنده LiFi دیده 
نمی شود، اما منبع نور باید همیشه روشن بماند و 

امکان خاموش کردن آن وجود ندارد.
5. نور همیشه باید به طور مناسب تابیده شود. 
مانند عملکرد کنترل تلویزیون که شما برای کار 
کردن با تلویزیون باید کنترل را به سمت آن بگیرید 
و سپس دکمه مدنظر را فشار دهید تا دستور را 

اجرا کند.
6. اگر بخواهید از LiFi در فضاهای باز استفاده 
کنید، مشکل خواهید داشت. هرچند کاربران 
 LiFi تا زمانی که در محیط بسته هستند نیاز به
دارند و در محیط های خارج از خانه و فضای اداری 

و کاری از اینترنت سیم کارت استفاده می کنند.
در تهیه این مطلب از منابعی چون 
»ایندیپندنت« و »دیجیاتو« کمک گرفتیم

 آشنایی با فناوری LiFi که یک سیستم ارتباطی 
 تازه است و از نور به جای امواج رادیویی 
برای انتقال داده ها استفاده می کند

 »لای فای«؛ دانلود 

سریال 100 قسمتی در یک ثانیه!

کاردار - فناوری Li-Fi یا Light Fidelity دیگر دور از دسترس نیست. این فناوری جدید از ترکیب 
مبتکرانه نور و انتقال داده پدید آمده و انقلابی را در ارتباطات ایجاد کرده است. LiFi از برخی 
جهات شبیه به فناوری WiFi است، ولی تفاوت عمده آن به شیوه انتقال اطلاعات برمی گردد، 
به همین دلیل 100 برابر سریع تر، بهینه تر و ایمن تر از آن است. به علاوه چون در این فناوری از 
نور استفاده می شود، دیگر خبری از آلودگی الکترومغناطیسی نیست و می تواند گزینه بهتری 
برای استفاده در بیمارستان ها و فرودگاه ها باشد. این طور که به نظر می رسد، این فناوری طبق 
برنامه ریزی ها باید بین سال های 2024 تا 2029 آماده شود. این فناوری به معنای واقعی می تواند 

مفیدترین کمک دست انسان در سال های آینده باشد، بنابراین بهتر است آن را جدی بگیریم.

# هشتگ

چرا از یک اتفاق خاطرات متفاوتی داریم؟
خاطر ه ها در طول زندگی دگرگون می شوند و با یادگیری، تجربه های 
ــازه و یـــادآوری مکرر تغییر می کنند و همین طور که سن افزایش  ت
می یابد، رنگ می بازند و ضعیف می شوند. دانشمندان پیش از این فکر 
می کردند که شکل پذیری حافظه نتیجه تغییرات سلول های مغزی و 
رمزگذاری حافظه است. آن ها باور داشتند که مغز فقط یک نسخه از 
خاطرات را ذخیره می کند، اما تحقیقات جدید درستی این نکته را زیر 
سوال می برد. دانشمندان در پژوهشی جدید که به تازگی منتشر شد، 
متوجه شدند که مغز جوندگان حداقل سه نسخه از یک خاطره مشخص را 
ذخیره و آن ها را در چند نقطه مغز رمزگذاری می کند. گروه های مختلف 
نورون ها در هیپوکامپ، ناحیه  مغزی که برای یادگیری و حافظه حیاتی 
است، این نسخه ها را کدگذاری می  کنند. این نسخه های کپی شده 
از نظر زمانی که خلق شده اند، مدت ماندگاری و همچنین قابلیت 
تغییر پذیری در طول زمان متفاوت اند. طبق پژوهش دانشمندان، وقتی 
موش ها خاطرات جدیدی را رمزگذاری می کنند، در ابتدا نورون های 
به اصطلاح »زودرس« را می سازند. این نورون ها یک نسخه ماندگار از 
خاطره را می سازند که در ابتدا ضعیف است، اما با گذشت زمان قوی تر 
می شود. سپس نورون های »سطح میانی« وارد عمل می شوند، که از 
ابتدا پایدارترند و به دنبال آن نورون های »دیــررس« از راه می رسند، 
که از ابتدا نسخه های بسیار قوی خاطره را رمزگذاری می کنند. با این 
حال این قدرت با گذشت زمان از بین مــی رود. به گفته نویسندگان 

این پژوهش، نحوه عملکرد سه گــروه از نورون ها در مقاطع زمانی 
مختلف احتمالا توضیح می دهد که مغز چطور در طول زمان خاطرات 
را تنظیم می کند. این گروه تحقیقاتی دریافت خاطراتی که نورون های 
»دیررس« ذخیره می کنند از خاطراتی که نورون های »زودرس« ذخیره 
می کنند، شکل پذیرترند. این نشان می دهد که در آغاز شکل گیری 
خاطره، زمانی که نورون های اولیه ایجاد می شوند، اطلاعات ذخیره شده 
درطول زمان نسبتا پایدار باقی می مانند، درحالی که خاطرات بعدتر 

ذخیره شده راحت تر با اطلاعات جدید تحریف می شوند.

لباسیکهبدنرا۸درجهخنکمیکند
گذراندن وقت در خارج از خانه آن هم در روزهای 
گرم می تواند باعث عرق زیاد، ناراحتی و حتی بروز 
مشکلات برای سلامت شود. اما حالا دانشمندان 
می گویند راهی یافته اند که می تواند چاره ای برای 
آن باشد: »لباس هایی که بدن را خنک می کنند«. 
پوشش  یک  ماساچوست  دانشگاه  در  محققان 
انعطاف پذیر مبتنی بر گچ تولید کرده اند که می تواند 
به جنس پارچه ها اضافه شود و آن ها را در مقابل 
ــرارت مقاوم کند. نتایج آزمایش هایی که در  ح
گرمای شدید انجام شده اســت، نشان می دهد 
این نوآوری می تواند دمای سطح زیر لباس را تا ۸ 
درجه در مقایسه با هوای بیرون و تا ۱5 درجه در 
مقایسه با پارچه های عادی کاهش دهد. محققان 
ــاده ای که بــرای خنک کــردن پارچه  می گویند م
ــرای محیط زیست بی خطر  استفاده می شود ب
است. آن ها برای ساخت این ماده از گچ های سنتی 
مبتنی بر سنگ آهک )که برای خنک کردن خانه ها 
در مناطق گرم استفاده می شوند( الهام گرفتند  
و نقاط مختلف پارچه را با ذرات کربنات کلسیم، 
اجــزای اصلی تشکیل دهنده سنگ آهک و گچ، 

پوشاندند. به گفته آنان این پوشش هم می تواند 
انــرژی خورشید را به جو بازتاب دهد و هم کاری 
کند که گرمای طبیعی بدن اجازه فرار داشته باشد. 
دانشمندان می گویند که این پوشش را می توان 
تقریباً روی هر پارچه موجود تجاری اعمال کرد. 
همچنین می توان لباس به دست آمده از این روش 
را با ماشین لباسشویی به صورت مرتب شست بدون 
این که کارآیی آن کم شود. پارچه های خنک کننده 

ابداع جدیدی نیستند، اما طرح های گذشته اغلب 
شامل ساختارهای سفت و سخت، فرایندهای تولید 
پیچیده و اجزای الکتریکی بوده است. قرار است 
یک شرکت دانش بنیان به زودی تولید آزمایشی 
این پارچه را شروع کند. محققان می گویند هزینه 
مواد خام برای پوشش »تا حدی قابل کنترل است«، 
هرچند باید پذیرفت که قیمت کلی به دلیل پرداخت 

پارچه اندکی افزایش می یابد.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

مشاهده تمامی آگهی های 

خراســـــان بزرگ

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

پارچه سمت راستی فناوری تازه ای دارد که گرمای بدن را خارج و نور خورشید را جذب نمی کند
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اصلانی- پنجم شهریورماه مصادف با زاد روز 
جهان پهلوان غلامرضا تختی درحالی در تقویم 
رسمی کشور به عنوان »روز ملی کشتی« نام گذاری 
شد که به همین مناسبت فدراسیون کشتی روز 
گذشته با بــرگــزاری مراسمی با شکوه، ضمن 
تمجید از پهلوانی های آقا تختی، از مــدال آوران 
کشتی ایــران در المپیک 2024 پاریس تقدیر 
کرد و در کنار آن از کتاب زندگی نامه منصور برزگر 
با نام »برزگر؛ زندگی در تلاطم همیشگی« نیز 
رونمایی شد. این مراسم درحالی نخستین حضور 
احمد دنیامالی وزیر جدید ورزش و جوانان کشور 
در فدراسیون کشتی بود که علیرضا دبیر رئیس 
دنیامالی  با  هم  پیش تر  که  کشتی  فدراسیون 
در شــورای شهر همکار بــوده، با اشــاره به سابقه 
دوستی دیرینه اش با وزیر ورزش گفت: »کارهای 
عمرانی را از حاج احمد دنیامالی یاد گرفتم. او 
رئیس فدراسیون قایقرانی بود که در دوره ایشان 
2 طلای بازی های آسیایی در قایقرانی گرفتیم. 
او وقتی وزیــر شد به من گفت طرح جامع برای 
کشتی بنویس اما ما طرح جامع و توسعه کشتی 
را داریــم که تا 202۸ نوشته شده در حالی که 
هیچ فدراسیونی چنین طرحی ندارد. همه چیز 
مشخص اســت و ایــن طــور نیست کــه مــا ایــن جا 
کیلویی کار کنیم. چون یکی از دوستان گفته بود 
که این جا فقط بازسازی می کنند والا این بازسازی 
نیست و همه چیز طبق برنامه جلو می رود.« دبیر 
در بخش دیگری از صحبت هایش ضمن قدردانی 
از خدمات منصور بزرگر در کشتی کنایه ای هم 
به غیبت برخی چهره ها در این مراسم داشت تا 
تاکید کند که او همه را به مراسم دعوت کرده: 

»من برای همه قهرمانان دعوت نامه حضور در این 
مراسم را امضا کردم. منصور برزگر هم نه اصولگرا 
و نه اصلاح طلب است و من به احترام منصور خان 
برای همه دعوت نامه فرستادم پس هرکسی نیامده 
خودش مقصر است.« دبیر درحالی این حرف ها 
را زد که محسن کاوه که اخیرا از سرمربیگری تیم 
ملی کشتی آزاد کناره گیری کرد تا پژمان درستکار 
جایگزینش شود، در این مراسم غایب بود. نکته 
جالب توجه این که زمانی که مجری برنامه در غیاب 
کاوه از پژمان درستکار خواست که به نمایندگی از 
او روی سکو برود و جایزه را دریافت کند، درستکار 
از این کار امتناع کــرد. دبیر اما حرف هایش را 
این طور تمام کرد: »از دنیامالی کمک می خواهیم 
حمالی  ما  کنیم.  عملیاتی  را  برنامه هایمان  تا 
می کنیم. کلمه بدی هم نیست و به آن افتخار 
می کنیم. جامعه کشتی هم یاد بگیرد و قهر کردن 

را کنار بگذارد چون تا پِخ می کنی قهر می کنند!«

دنیامالی: کشتی ایران باید برای دنیا نسخه        
بنویسید

ــر ورزش و جــوانــان امــا در  احمد دنیامالی وزی

نخستین حضور رسمی اش در جمع ورزشی ها و 
آن  هم کشتی گیران، با سابقه دیرینه رفاقتش با 
دبیر اشاره کرد و گفت: »سابقه رفاقت من با علی 
دبیر طولانی است. از صراحت لهجه دبیر خوشم 
می آید. او برخی جاها بعضی ها را می رنجاند اما 
بعدا آن آدم ها می فهمند حرفش درست بود. وقتی 
دبیر کاری را شروع می کند، می خواهد اول باشد. 
این روحیه را باید در ورزش تعمیم دهیم. اگر این 
مجموعه را نگاه کنیم می بینیم از هر نظر تکمیل 
اســت. ما باید از نــرم افــزار و هــوش مصنوعی در 
ورزش استفاده کنیم. کشتی هم باید پیشتاز باشد 
و نسخه برای دنیا بنویسد. اصلا از کار روتین خوشم 
نمی آید. من برای تحول آمــده ام. عاشق تحول و 
رقابت هستم و دوست دارم کشورم اول باشد. این 
قول را می دهم اگر خدا عمری بدهد در المپیک 
لس آنجلس با استفاده از همه ظرفیت ها باید در 

تاریخ المپیک ها در همه رشته ها بدرخشیم.«

برزگر: دستی که چنین آسیب دیده دیگر مثل        
سابق نمی شود!

ــدال آور کشتی ایــران در  در ایــن مراسم از ۸ مـ
المپیک پاریس با اهدای موتور و دوچرخه تقدیر 
به عمل آمد. یکی از نکات جالب توجه این مراسم، 
با کتف آسیب دیده بود.  حضور حسن یزدانی 
منصور برزگر سرمربی اسبق تیم ملی کشتی آزاد 
در واکنش به آسیب دیدگی یزدانی حرف های قابل 
تاملی زد: »زمانی که گفتم یزدانی عمل کند مثل 
سابق نمی شود همه به من ایراد گرفتند. اما تجربه 
به من ثابت کرده، دستی که این چنین آسیب دیده 

هیچ وقت مثل سابق نخواهد شد.«

مراسم روز ملی کشتی، تجلیل از مدال آوران پاریس و رونمایی از کتاب برزگر برگزار شد

گلایه دبیر از قهرها و ناامیدی منصور خان از کتف حسن!

 واگذاری مسئولیت کامل امید به کمیته ملی یا فوتبال  

 تیم ملی امید 
در آستانه یک اتفاق تاریخی

حسرت المپیکی شدن فوتبال ایران نیم قرن را رد کرده است و با توجه به 
زمزمه هایی مبنی بر حذف فوتبال از المپیک شاید این حسرت ابدی شود! 
چند روزی است دوباره موضوع تیم ملی امید و انتخاب سرمربی آن سوژه 
رسانه ها شده و روز گذشته هم مجید جلالی رئیس کمیته فنی و توسعه 
فدراسیون فوتبال در نشست خبری ضمن تشریح برنامه و اهــداف این 
کمیته و وضعیت تیم های پایه ای فوتبال ایران درباره تیم امید هم صحبت 
کرد. او با اشاره به برگزاری جلسات متعدد برای انتخاب سرمربی تیم امید 
شاید  بر  مهم ترین و بزرگ ترین چالش و معضل این تیم دست گذاشت جایی 
که گفت: »بزرگ ترین مشکل این تیم، دو مدیریتی بودن آن است!« جلالی 
در توضیح بیشتر درباره جلسات و خروجی آن گفت: »برای تعیین تکلیف 
تیم امید جلسات زیادی در کمیته فنی داشتیم و حتی چند گزینه آوردیم 
ولی طبق تجربیات گذشته، گفتیم شاید گزینه ای که ما نهایی کرده ایم را 
کمیته ملی المپیک قبول نکند و چیز دیگری بگویند. تمام تیم های ما در 
تمام رده های سنی طی 40 سال گذشته به جام جهانی رسیده اند؛ غیر از 
تیم امید که المپیکی نشده. این یک مشکل بزرگ و مشترک است که متولی 
این تیم دو مدیریت است. در درجه اول باید ببینیم یا تیم امید صددرصد در 
اختیار کمیته ملی المپیک قرار بگیرد که در جلسه به این نتیجه رسیدیم و 
حتی آقای مهدی تاج گفت من نامه بنویسم به کمیته؛ یا این که تیم صددرصد 
در اختیار فدراسیون باشد. با دومدیریتی به جایی نمی رسیم؛ در نهایت باید 
این موضوع را حل کنیم. گزینه هایی هستند ولی اول دیدیم باید برویم یک 
مشکل اساسی تر را حل کنیم. آمادگی داریم تیم امید را کامل در اختیار 
کمیته قرار بدهیم و کاملًا آماده هستیم که مدیریت تیم امید را فقط خودمان 
در دست بگیریم.« شاید تیم ملی امید برای دوره بعدی هم به المپیک نرسد 
اما همین که سرانجام مسئولان ورزش ایران متوجه شده اند که معضل و 
مشکل اصلی این تیم چیست خود گام بزرگ و پیشرفت مهمی است! در 
واقع تیم ملی امید مثل فردی می ماند که دو پدر و مادر دارد و سر بزنگاه ها 
کسی مسئولیت آن را قبول نمی کند. نکته جالب اینجاست که در بین 
رشته های المپیکی، فوتبال تنها رشته ای است که این طور سر راه مانده و 
سایر رشته ها چنین مشکلی ندارند. مثلا در کشتی، وزنه برداری، تکواندو 
و ...همه رشته ها به طور منظم کارهای شان را انجام می دهند و در زمان 
اعزام به المپیک، کمیته ملی  متولی امور کارها می شود اما در فوتبال به 
این شکل نیست و نوعی تعارف یا موازی کاری اجازه نمی دهد این تیم هم 
سر و سامان بگیرد و شرایطی مشابه سایر رشته ها داشته باشد. بنابراین به 
نظر می رسد  تا توافقی بین فدراسیون فوتبال و کمیته ملی المپیک صورت 
نگیرد و سرپرستی این بچه سرراهی تعیین تکلیف نشود اتفاق ویژه ای برای 

فوتبال نخواهد افتاد.

گزارش

رونمایی از نامه دست نویس گیوه چی به غلامرضا تختی

 موزه ملی ورزش، المپیک و پارالمپیک 
روز گذشته، پنجم دی مــاه و در سال روز 
تولد غلامرضا تختی برای نخستین بار از 
نامه دست نویس ناصر گیوه چی)آزادکار 
نامدار ایران و دارنده نقره المپیک ۱۹۵2 
ــای آسیایی  ــازی ه بــرنــز ب هلسینکی و 
۱۹۵۸ توکیو( خطاب به غلامرضا تختی 
رونمایی کرد. این نامه در حکایت فرزندان 
سرزمینی است که در لا به لای برگ های 
آن با پهلوانی قد کشیده اند و دوستی و 
مرام و جوانمردی را چون آموزگاری به 
یاد گار گذاشته اند. در سال ۱334 ناصر 

گیوه چی همراه غلامرضا تختی راهی سفری زیارتی می شوند و تا آستان بوسی مولا 
علی)ع( می روند اما گیوه چی به تهران بازمی گردد و تختی را ترک می کند. با این حال 
دغدغه رها کردن یارش در دیاری دیگر در ذهن اش باقی می ماند و همین مسئله باعث 
می شود تا در تاریخ 22 فروردین ماه همان سال نامه ای مملو از تاسف تنها گذاشتن 
تختی بنویسید و چنین بگوید: »حضور محترم برادر عزیزم آقای غلامرضا تختی، پس از 
عرض سلام و اظهار ارادت امیدوارم که وجود شریف در زیر سایه حضرت حسین بن علی 
علیه السلام محفوظ باشد. باری اگر از راه لطف جویای حال این جانب باشید بحمدلله 
سلامتی حاصل است، به جز دوری دیدار شما آن هم امید دارم ان شاءا... به زودی زود 
دیدارها تازه شود. باری بنده خیلی )متاسفم( که تنها آمدم طهران شما را گذاشتم. 
امیدوارم که عفو می شود. جریان خودم را برای شما مفصل شرح دادم. امیدوارم که 
باعث گله نباشد. از لحاظ پولی در مضیقه بودم و اطمینان نداشتم پول برایم بفرستند. تو 
را به پنج عمام)امام( که قفلش را گرفتیم قصمت) قسمت( می دهم هرچه قدر پول لازم 
شد، برایم بنویسید یا تلگراف شود، فوری برایت می فرستم انشاا... فراموش ننمایید. در 
طهران آقای زندی و تمام ورزشکاران از من سوال نمودند که چرا آقای تختی را گذاشتی 

برود. بنده هم گفتم می روند به شام و بیروت دوماه می مانند و بر می گردند...
زیاده وقت شما را نگیرم. بقاء موفقیت شما را از حضرت احدیت خواستارم. خدا را قسم 
می دهم بحق حسین بن علی موراد)مراد( شما را بدهد. جواب نامه را فوری بدهید 
قربان- ناصر گیوه چی منتظرم.«  

سوژه

آفساید

خبر

جدایی گلر بوسنیایی استقلال 
ودران کیوسفسکی دروازه بـــان اهل بوسنی پس از 
توافق با مسئولان استقلال از این باشگاه جدا شد. 
او که در ابتدای فصل بدون هماهنگی با کادر فنی 
استقلال به این تیم پیوسته بود پس از این که سرمربی 
آبی پوشان اعلام کرد به این بازیکن نیاز ندارد با توافق 
با مسئولان استقلال از این تیم جدا شد.به نظر می رسد 
استقلالی ها برای این که این دروازه بان قراردادش را 

فسخ کند بخشی از قرارداد او را پرداخت کرده اند.

کاهش سهمیه ایران در آسیا
با اعلام مصطفی زارعی مسئول صدور مجوز حرفه ای 
باشگاه ها، سهیمه فوتبال ایران در آسیا برای فصل آینده 
کاهش پیدا کرده است. به این ترتیب ایران در لیگ الیت 
آسیا آسیا یک سهمیه مستقیم و یک سهمیه غیر مستقیم 
خواهد داشت. همچنین فوتبال ایران در لیگ قهرمانان 
آسیا تنها یک سهمیه در لیگ قهرمانان آسیا)سطح 2( 

خواهد داشت.

مربی سرشناس 
سوئدی درگذشت

به فاصله چند روز از درگذشت 
کریستفر دام مربی مشهور آلمانی، 

اسون گوران اریکسون، سرمربی نامدار سابق تیم های 
انگلیس، سامپدوریا و لاتسیو چند روز پس از نگارش 
نامه وداع با زندگی، درگذشت.این مربی سرشناس 
سوئدی که از چندی قبل با سرطان دست و پنجه نرم 
می کرد و سرانجام در 76 سالگی این جهان را ترک 
کرد. سرمربی تیم فاتح دوگانه لاتسیو در فصل 2000-
۱۹۹۹ به عنوان اولین مربی خارجی تیم ملی انگلیس 
در 3 رقابت جام جهانی 2002 و 2006 و یورو 2004 
نسل طلایی سفیدها را رهبری کرد اما برتری ۵ بر یک در 
خانه آلمان در انتخابی جام جهانی 2002 و پیروزی بر 
آرژانتین در گروه ششم جام جهانی 2002 کار بزرگش 
برای انگلیسی بود.اریکسون در سال های اخیر در 
دوران خانه نشینی با سرطان مواجه بود، با این حال به 
لطف یورگن کلوپ به آخرین آرزوی خودش رسید و در 
یک دیدار نمادین، سرمربی تیم محبوبش، لیورپول شد.

 پایان نایب رئیسی
 وحید مرادی در والیبال

با شــروع لیگ ملت های والیبال 2024 و 
ــزام تیم ملی در تــاریــخ 24  همزمان بــا اعـ
اردیبهشت به برزیل بود که وحید مرادی مدیر 
تیم ملی در فرودگاه دبی به دلیل ضمانت وام 
یکی از نزدیکانش در یکی از بانک های شعبه 
امارات، دچار مشکل شد و نتوانست امارات را 
ترک و تیم را همراهی کند. در این مدت پست 
نایب رئیسی فدراسیون به دلیل غیبت مرادی 
خالی ماند. میلاد تقوی رئیس فدراسیون در 
واکنش به غیبت وحید مرادی گفت: »ما از 
این موضوع از قبل رفتن اطلاع داشتیم و به 
محض رسیدن به امارات مرادی تماس گرفت 
و گفت این مشکل به این جا رسیده است. چون 
از قبل می دانستیم سعی کردیم کمک کنیم 
و با انصرافش موافقت کردیم و خوش خبر 
ــارج از عرف  را فرستادیم. ایــن به نظرم خ
اجتماعی است که وارد زندگی شخصی افراد 
شویم. ما برای حریم شخصی افراد احترام 
قائل هستیم..« مطابق با اساسنامه فدراسیون 
ولیبال بعد از سه ماه غیبت می توان فرد جدید 
برای این سمت انتخاب کرد و اکنون میلاد 
تقوی، رئیس فدراسیون والیبال به دنبال 
انتخاب فرد جدیدی برای سمت نایب رئیسی 
فدراسیون اســت که سابقه مدیریت کلان 
ورزش را هم داشته باشد. شنیده شده مرادی 
همچنان نمی تواند امــارات را تــرک کند و 
درگیر مشکلات شخصی است. به این ترتیب 
باید شخص جدیدی برای احراز پست نایب 

رئیسی فدراسیون انتخاب شود.

ویژه

سارا مسیحا- تغییرات سریع و متوالی قوانین و 
مقررات فوتبال در سال های اخیر، این شائبه را 
به وجود آورده که بخشی از این تغییرات به خاطر 
درخواست و فشار چند باشگاه صورت گرفته و اعمال 
تغییرات جدید و اجرای قوانین تازه فقط به سود چند 
تیم خاص بوده است. جدیدترین چالش فوتبال ایران 
در باب تغییرات انجام شده یا اصلاحیه قوانین جدید 
مربوط به مبحث استفاده از سهمیه بازیکنان زیر 2۵ 
سال است. چند روز پیش و پس از اعلام مدیرعامل 
تراکتور و معاون ورزشی باشگاه پرسپولیس مبنی 
بر قرارگیری نام امیرحسین حسین زاده و اوستون 
اورونوف در لیست زیر 2۵ ساله، جنجال  های زیادی 
در این خصوص شکل گرفت. دو باشگاه پرسپولیس و 
تراکتور مدعی بودند که استعلام خود را از کمیته نقل 
و انتقالات سازمان لیگ گرفته و مشکلی از بابت ثبت 
قرارداد این دو بازیکن به عنوان سهمیه غیربزرگ 
سال ندارند.این جا به جایی در لیست دو تیم باعث 
می شد در لیست بزرگ سالان دو تیم سرخپوش و 
پرطرفدار ایران جای خالی باز شود و آن ها بتوانند 
یک یا دو بازیکن جدید بزرگ سال جذب کنند. این 
موضوع باعث اعتراض شدید باشگاه استقلال شد 
و این باشگاه شکایت خود را از سازمان لیگ ثبت و 
اعلام کرد که بر اساس قانون اولیه نقل و انتقالات، 
تنها بازیکنانی می توانند در سهمیه زیر 2۵ ساله 
قرار بگیرند که فصل گذشته را در فهرست امید )زیر 
23( قرار داشتند. البته ادعای باشگاه استقلال 

کاملا مطابق با قانونی است که سوم تیر ماه سال 
جاری به باشگاه ها ابلاغ و در اختیار رسانه ها 

نیز قــرار گــرفــت.در حالی که تنش بین 
باشگاه استقلال و دو باشگاه پرسپولیس 
و تراکتور بالا گرفته بود فرشید طاهری 

رئیس کمیته نقل و انتقالات، گفت وگویی 
را با سایت سازمان لیگ انجام داد و در این 

مورد اظهاراتی را داشت که البته بیش از اینکه 
ایــن خصوص منجر شود،  به شفاف سازی در 

ابهام در پرونده نقل و انتقالات را بیشتر کرد! او در 
بخشی از صحبت هایش با اشاره به بند 2 ماده 3 

آیین نامه نقل و انتقالات گفت:» هر باشگاه می تواند 
از 2 سهمیه زیر 2۵ سال در فهرست بازیکنان خود 
استفاده کند مشروط به این که این بازیکنان در 
فهرست زیر 23 سال همان باشگاه در فصل گذشته 
حضور داشته باشند. این بند از آیین نامه در تاریخ 
30 تیرماه ۱403 توسط هیئت رئیسه فدراسیون 
فوتبال به این شرح اصلاح شد؛ هر باشگاه می تواند 
از 2 سهمیه زیر 2۵ سال در فهرست بازیکنان خود 
استفاده کند مشروط به اینکه این بازیکنان در 
فهرست زیر 23 سال همان باشگاه در فصل گذشته 
حضور داشته باشند »این سهمیه شامل بازیکنان 
دارای قرارداد یا داری مهلت تمدید با همان باشگاه 
را شامل می شود.«این اظهارات تفسیر دوگانه را 
در میان هواداران تیم ها و مسئولان آنها داشت. از 
یک سو طاهری بار دیگر تاکید کرده که استفاده از 
سهمیه گفته شده، مشروط به این است که بازیکنان 
فصل گذشته در فهرست زیر 23 ساله همان باشگاه 
حضور داشته باشند اما در ادامــه اعــلام کــرده که 
ایــن سهمیه شامل بازیکنان دارای قـــرارداد نیز 

می شود.دو باشگاه 
پــرســپــولــیــس 

تــراکــتــور  و 

مدعی هستند که در چند هفته گذشته تایید فرشید 
طاهری و کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ مبنی 
بر حضور اورونوف و حسین زاده در لیست زیر 2۵ 
ساله را گرفته اند چرا که قرارداد این دو بازیکن از 
فصل گذشته جاری است هرچند آنها فصل پیش 
در لیست زیر 2۵ ساله حضور نداشتند. از طرف 
دیگر اگر استفاده از سهمیه زیر 2۵ ساله مشروط 
به قرارگیری بازیکن در لیست امید فصل گذشته 
است، بنابراین و بر اساس اعلام فرشید طاهری در 
این مصاحبه، کدام بخش از این قانون در تاریخ 30 

تیر اصلاح شده است؟

بلانکو پا جای شیخ دیاباته می گذارد؟       
پرسپولیس و تراکتور که همراه سپاهان و استقلال 
نمایندگان ایران در لیگ های آسیایی هستند با 
وجود گذشت دو هفته از آغاز فصل جدید همچنان 
ــره و یــارگــیــری هستند. باشگاه  ــذاک درحـــال م
پرسپولیس تا این لحظه اقدامات قابل توجهی در 
بحث نقل و انتقالات داشته و توانسته جای خالی 
نفرات جدا شده را با جذب بازیکنان قابل توجه 
تا حد زیادی پر کند. اما در برخی نقاط زمین این 
تیم با مشکل مواجه است و با درخواست گاریدو 
سرمربی اش می خواهد علی قلی زاده و یک مهاجم 
خارجی هم بخرد. جذب همزمان قلی زاده و مهاجم 
خارجی مستلزم این است که در لیست بزرگ سال 
دو جای خالی وجود داشته باشد و حال آنکه فعلا 
ــوف یک جای خالی بیشتر نیست.  با حضور اورون
البته در صورتی که مهاجم مورد نظر سرخ ها زیر 
ــردن لیست  2۵ ســال باشد نیازی به خالی ک
بزرگسالان نیست اما گویا یکی از گزینه های 
پرسپولیس بــرای خط حمله گوستاوو بلانکو 
مهاجم آرژانتینی استقلال است که به خاطر 
الحاقیه قراردادش فعلا نتوانسته قراردادش را ثبت 
کند و باشگاه به خاطر پر شدن سقف بودجه قادر 
به افزایش دستمزد او نیست. از این رو زمزمه 
هایی مبنی بر فسخ قرارداد بلانکو شنیده می 
شود بازیکن تاثیرگذاری است که به خاطر حضور 
در همه جای زمین، هواداران استقلال به او کارگر 
آرژانتینی لقب داده اند و حالا گویا پرسپولیس 
به دنبال جذب اوست! اتفاقی که اگر رخ دهد در 
واقع به نوعی پاسخ پرسپولیسی ها به جذب رامین 
رضائیان ستاره سابق شان توسط استقلال خواهد 
بود و شاید بلانکو پس از شیخ دیاباته مهاجم سابق 
و فرانسوی استقلال که راهی پرسپولیس شد 

جدیدترین یاغی خارجی سرخابی ها شود.  

کارگر آرژانتینی یاغی جدید سرخابی ها؟

دردسر بزرگ استقلال با فسخ قرارداد یامگا 
کوین یامگا بازیکن فرانسوی باشگاه استقلال پس از دادن نوتیس سوم به این باشگاه، قراردادش را 
یک طرفه فسخ و از این باشگاه شکایت کرد. کوین یامگا از لحاظ قانونی می توانست قرارداد خود 
را یک طرفه فسخ کند و تمام مطالباتش را بگیرد اما امید به بازی این بازیکن باعث شد تا یامگا از 
استقلال شکایت نکند و منتظر بماند تا وارد لیست آبی پوشان شود.با انتشار صحبت های 
پزشک باشگاه استقلال مبنی بر این که به یامگا گفته شده این بازیکن بهتر است در سطح 
پایین تر بازی کند، دلخوری این بازیکن علنی شد و مدافع فرانسوی استقلالی ها 
قراردادش را به صورت یک طرفه فسخ کرد و با شکایت از باشگاه، خواستار پرداخت 
تمام مطالباتش شد. پیش از این نیز مدیران باشگاه استقلال به یامگا پیشنهاد داده 
بودند سر میز مذاکره با آن ها بنشیند تا بر سر جدایی این بازیکن توافق کنند اما وکیل 
یامگا این موضوع را نپذیرفته و گفته بود وقتی در صورت شکایت می تواند تمام مطالباتش 

را از این باشگاه بگیرد، چرا باید توافق کند فقط بخشی از پولش را دریافت کند؟

قنبرزاده: تخلفی درباره سقف بودجه رخ نداده
نایب رئیس فدراسیون فوتبال تأکید کرد، تا این لحظه هیچ باشگاهی در زمینه سقف بودجه 
مرتکب تخلفی نشده است. منصور قنبرزاده گفت: »تا این لحظه سازمان لیگ هیچ گونه 
تخطی را به کارگروه اعلام نکرده است. اجرای این دستورالعمل برعهده سازمان لیگ است، 

اما شاید بعضی از باشگاه ها نتوانستند قرارداد برخی بازیکنان شان را ثبت کنند، چون 
سقف بودجه شان پر شده است.« او در پاسخ به این پرسش که »قرار است سقف 

بودجه چند باشگاه اضافه شود؟«، گفت: هیچ باشگاهی روی سقف بودجه 
اعتراض نداشته بلکه بحثی روی درآمدهای حاصله از آسیا داشتند.درآمد 
ورود به لیگ قهرمانان و نخبگان آسیا روی سقف بودجه باشگاه ها محاسبه 

شده است. فدراسیون فوتبال نمی تواند حساب افراد را کنترل کند. اگر پول 
خارج از ثبت سازمان داده شود سازمان بازرسی ورود می کند.قانون مبارزه با پول 
شویی باید رعایت شود.پول دادن اسپانسر مانعی ندارد اما این پول باید ثبت شود.

بازوبند کاپیتانی علت نیمکت نشینی علیپور! 
بعد از چند فصل بازی در لیگ پرتغال برای تیم هایی نظیر ماریتیمو و ژیل ویسنته، علی علیپور در نقل و 
انتقالات تابستانی ۱403 تصمیم گرفت به فوتبال ایران برگردد و پیراهن پرسپولیس را بر تن کند. در 
بازی نخست پرسپولیس در لیگ بیست و چهارم، علی علیپور در ترکیب ثابت قرار گرفت و از ابتدا در زمین 
بود. او ۹0 دقیقه در ترکیب حضور داشت و امید خوان کارلوس گاریدو برای پیروزی مقابل ذوب آهن 
بود. اتفاقی که رخ نداد و پرسپولیس با تساوی یک- یک متوقف شد.با توجه به غیبت امید عالیشاه 
در ترکیب پرسپولیس مقابل ذوب آهن، وحید امیری بازوبند کاپیتانی را بر بازو بست. بعد از 
تعویض امیری اما بازوبند به محمدحسین کنعانی زادگان رسید و این مدافع ملی پوش وظیفه 
سرگروهی را بر عهده گرفت. گویا همین مسئله باعث ناراحتی علی علیپور شده است.درباره 
علیپور گفته می شود او انتظار داشته تا بعد از عالیشاه و امیری کاپیتان سوم پرسپولیس 
باشد. همچنین خواسته دیگر علیپور این بوده که پنالتی زن اول پرسپولیس باشد که گویا 

دومین درخواست او هم با مخالفت کادرفنی پرسپولیس همراه شده است.

چالش جدید بر سر اورونوف!



سینما و تلویزیون سه شنبه 6 شهریور    1403 .  شماره 621570
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تلویزیون

آماده سازی سریالی با موضوع 
حمله تروریستی شاهچراغ

ــون« کــه شــرح زنــدگــی شهدا و  ســریــال »روز خ
مجروحان حادثه تروریستی تا روز حادثه روایت 

می شود، این روزها در حال آماده سازی است.
به گزارش ایسنا، مجموعه نمایشی »روز خون« به 
کارگردانی رضا همتی و تهیه کنندگی مرتضی 
رضایی با موضوع حمله تروریستی به حرم مطهر 
شاهچراغ )ع( در هفت قسمت ۴۰ دقیقه ای 
ساخته می شود. در سریال » روز خــون« شرح 
زندگی شهدا و مجروحان حادثه تروریستی تا 

روز حادثه روایت می شود.
بازیگرانی از جمله محمد فیلی، مهدی صباحی، 
حدیثه تهرانی، آزیتا ترکاشوند، حمید ابراهیمی 
و ... در سریال »روز خون« ایفای نقش می کنند. 
ساخت این سریال ۲۳ مردادماه در شیراز آغاز 
شد و تصویربرداری آن همچنان در شیراز انجام 

می شود.
به تازگی مدیرکل صداوسیمای فارس از روند 
ساخت سریال »روز خــون« بازدید کــرده و در 
ــد ساخت ایــن سریال قرار  جریان آخرین رون

گرفته است.
این سریال همزمان با برگزاری کنگره ملی ۱۵ 
هزار شهید فارس از شبکه فارس و شبکه های 

سراسری روی آنتن می رود.
در حمله تــروریــســتــی داعـــش بــه حــرم مطهر 
شاهچراغ در چهارم آبان ماه ۱۴۰۱ تعداد ۱۳ 

زائر به شهادت رسیدند.

سینمای جهان

رکوردزنی تازه »درون بیرون 2«

»درون بیرون ۲« اولین پویانمایی شد که در 
گیشه های بین المللی به فــروش یک میلیارد 

دلاری دست یافت.
به گزارش مهر، فروش »درون بیرون ۲« در سطح 
گیشه های بین المللی از یک میلیارد دلار گذشت 
و تنها پویانمایی شد که موفق شده بدون محاسبه 
فــروشِ آمریکا به این رقم دست یابد. تاکنون 
تنها ۱۲ فیلم سینمایی از این نقطه عطف عبور 

کرده اند.
اگرچه تاکنون ۵۵ فیلم در سطح جهانی یک 
میلیارد دلاری شده اند که به معنی فروش بلیت 
در سطح داخلی آمریکا و در سطح بین المللی 
است، تنها ۱۲ فیلم توانسته اند به این حد تنها 
در بــازارهــای خــارج از آمریکا دســت یابند. در 
حالی که »شیر شــاه« ۲۰۱۹ دیزنی در سطح 
بین المللی ۱.۱ میلیارد دلار فروخت، اما خود 
کمپانی این بازسازی را به جای تولید رایانه ای 
به عنوان فیلم زنــده طبقه بندی کــرده و به این 
ترتیب »درون بیرون ۲« اولین پویانمایی است 

که به این رکورد دست می یابد.
رسیدن به فروش یک میلیارد دلار به این معنی 
است که این پویانمایی تقریباً در همه بازارها 
موفق ظاهر شده است که از این میان مکزیک 
با فروش ۱۰۲.۲ میلیون دلار، برزیل با فروش 
۸۰ میلیون دلار، بریتانیا با فروش ۷۲.۷ میلیون 
دلار، فرانسه با فروش ۶۲.۶ میلیون دلار و کره با 
فروش ۶۰.۸ دلار، بالاتر از دیگر کشورها به این 

پویانمایی توجه کرده اند.
 ۱.۶۴۹ مجموع  در  پیکسار  پویانمایی  ایــن 
که  فــروخــتــه  جــهــان  سطح  در  دلار  میلیارد 
۱.۰۰۲ میلیارد دلار آن در خارج از آمریکا و 
۶۴۶.۳ میلیون دلار در داخــل، موجب شده 
تا پرفروش ترین فیلم سال هم بشود. »درون 
بیرون ۲« چند هفته پیش با پشت سر گذاشتن 
۲« به پرفروش ترین انیمیشن تاریخ  »یخ زده 

بدل شد.
دیزنی امسال تابستانی موفق را تجربه کرد و ۲ 
اکران میلیارد دلاری ثبت کرد که علاوه بر »درون 
بیرون ۲« از اکــران دنباله ابرقهرمانی مارول 
»ددپول و ولورین« به دست آمد. فروش »ددپول 
و ولورین« در بین مخاطبان بین المللی تاکنون 
۶۳۴.۱ میلیون دلار بوده است. البته »ددپول 
و ولورین« با رتبه R مخاطبانش را از جمعیت ۱۸ 

ساله و بالاتر به دست آورده است.

سینمای ایران

الهه حصاری در فیلم کوتاه »آلما« 
بــه کــارگــردانــی جمال کمالی 
بازی کرده است. حصاری تنها 
فیلم  ایــن  شناخته شده  چهره 
کوتاه است. »آلما« قصه یک پسر 

نوجوان روستایی را روایت می کند که پس از دیدن 
مرگ دختری کم سن و سال هنگام زایمان، مانع از 

ازدواج دختر کوچک همسایه می شود.

برنامه  ــا  ب ــه  ک مشمولی  حــاتــم 
»کتاب باز« شناخته می شد، دار 
فانی را وداع گفت. او از مدتی 
ــر بــیــمــاری کلیوی  ــی پــیــش درگ
بــود. مشمولی پس از شهرت با 
»کتاب باز«، در فیلم  »جنگ جهانی سوم« و همچنین 
سریال های نمایش خانگی مانند »حرفه ای« و »قطب 

شمال« ایفای نقش کرده بود.

ــارزار« به  بهزاد خلج با فیلم »کـ
کارگردانی شهرام اســدزاده در 
راه سینماست. این فیلم تا چند 
روز دیگر به نمایش درمی  آید و 
بازیگران اصلی آن آقایی و نسیم 

ــاع مقدسی  ــی هستند. خلج اکنون فیلم دف ادب
»مجنون« را آماده اکران و سریال »آقای قاضی ۲« را 

نیز از شبکه دو، در حال پخش دارد.

چهره ها و خبر ها

سوگل خلیق سریال »پــرواز در 
اتفاع صفر« ساخته عبدالحسن 
برزیده را از شبکه آی فیلم روی 
آنتن خواهد داشت. این مجموعه 
ــال ۹۵ و بــا بــازی  محصول س
شاهرخ استخری و عمار تفتی و محمد عمرانی 
از پنج شنبه ساعت ۱۹ پخش می شود. »پرواز در 

ارتفاع صفر« اولین سریال کارنامه خلیق است.

امیر پورکیان در اینستاگرامش 
ویـــدئـــوی جـــدیـــدی دربــــاره 
حواشی »غربت« منتشر کرده 
و توضیح داده است که پیش تر 
بــا مــشــورت یکی از دوســتــان 

عرب خود، مواردی را در سریال اصلاح کرده و 
توهینی وجود ندارد، اما در ابتدای سریال روی 
احساسات همشهریانش کار شده تا بقیه سریال 

دیده نشود.

الهام سعیدی - یکی از مطرح ترین  چهره های 
تلویزیون، عادل فردوسی پور است که طی دو 
دهه با برنامه پرمخاطب »نود« جایگاه ویژه ای 

در رسانه ملی و نزد تماشاگران داشت.
 فــردوســی پــور در ایــن برنامه اهالی دنیای 
پرحاشیه فوتبال را به چالش می کشید و به 

مسائل مهم فوتبال می پرداخت. 
و  چالشی  جنجالی،  برنامه ای  کــار  حاصل 
جریان ساز بود و مشارکت بالای مخاطبان در 
ارسال پیامک به این برنامه نیز نشانه واضحی 
از استقبال علاقه مندان فوتبال، از این برنامه 
بــود. این برند سال ۹۷ کنار گذاشته شد و 
فردوسی پور پس از آن به عنوان تهیه کننده 
برنامه »فوتبال ۱۲۰« با تلویزیون همکاری 
کــرد، سرانجام ســال ۱۴۰۲ ایــن همکاری 
برنامه  از  پایان رسید. فردوسی پور پس  به 
»نود«، فعالیت خود را در بستر فضای مجازی 
ــه داد. اخیر بریده  و با »فوتبال ۳۶۰« ادام
ویدئوهایی از گفت وگوهایی که این مجری 
و برنامه ساز در »فوتبال ۳۶۰« با چهره های 
و ورزشـــی دارد، در فضای مجازی  هنری 
وایرال شده است، اما محتوای گفت وگوها و 
برنامه های فردوسی پور یادآور خاطره خوش 
ــود« نیست. عــادل فردوسی پور چطور از  »ن
جایگاه خاص خود در تلویزیون فاصله گرفته 

است؟

گفت وگوهایی از جنس حاشیه	 
ــای هــنــری و  ــره ه ــه طبیعتا بــســیــاری از چ
ورزشی به پشتوانه محبوبیت و سابقه عادل 
فردوسی پور، دعوت او را می پذیرند و با این 
برنامه ساز به گفت وگو می نشینند. این مسئله 
برگ برنده مهمی برای فردوسی پور و »فوتبال 
۳۶۰« است، اما کافی نیست و مخاطبان او 

را راضی نخواهد کرد. به عنوان مثال او در 
یکی از این برنامه ها میزبان رامین رضائیان 
بود. در بخشی از این گفت وگو، پدر رضاییان 
نیز در برنامه حاضر شد و مسائل حاشیه ای 

مطرح شد. 
فردوسی پور در یکی دیگر از برنامه ها نیز به 
گفت وگو با خواننده محبوب همایون شجریان 
نشست و درباره زندگی او، علایق، فوتبالی 
و غیرفوتبالی اش صحبت کرد. همچنین به 
حاشیه زندگی او مانند ماجرای آشنایی اش 
با سحر دولتشاهی صحبت کرد که این بخش 
بازتاب فــراوانــی در فضای مجازی داشــت. 
ویژه برنامه »فوتبال ۳۶۰« به مناسبت جام 
ملت های اروپا نیز با حضور پررنگ بازیگران 

تولید شد. 
فردوسی پور در جدیدترین برنامه خود میزبان 
ژوره مورایس سرمربی سپاهان بوده است. 
قسمت دوم گفت وگو، همسر ایرانی مورایس 
نیز به جمع آن ها اضافه خواهد شد، بنابراین 
شاهد صحبت دربــاره زندگی شخصی او و 

حواشی هم خواهیم بود.

یک 	  از  فراتر  موفق  برنامه ساز  جایگاه 
مصاحبه کننده

ــران، طـــرح صحبت های  ــگ ــازی دعـــوت از ب
خودی  به  تخصصی،  کاملا  نه  و  عامه پسند 
ــراد نیست، امــا با توجه به سابقه ای  خــود ای
کــه مخاطبان و فــوتــبــال دوســتــان از عــادل 
ــود« ســراغ دارنــد،  فردوسی پور در برنامه »ن
معمولی  مصاحبه کننده  یک  از  او  جایگاه 
گفت وگوهایش  حواشی  از  بریده هایی  که 
با چهره ها در فضای مجازی دست به دست 
می چرخد، فراتر است. فردوسی پور پس از 
قطع همکاری با تلویزیون می تواند از ظرفیت 
فضای مجازی برای طرح موضوعات جدی و 
پرداخت خوب نسبت به مسائل حوزه فوتبال، 
استفاده بیشتری کند و ایــن بــار هم مانند 
ــود« شاهد یک برنامه تحلیلی چالشی و  »ن
ــداده و  پرمحتوا باشیم، امــا ایــن اتفاق رخ ن
موفقیت سابق فردوسی پور در بستر فضای 
مجازی تکرار نشده است. با توجه به ساختار 
گفت وگومحور و محتوای برنامه ها، به نظر 
مجازی  فضای  در  برنامه ساز  ایــن  می رسد 

برخلاف تلویزیون، بیشتر روی دیده شدن و 
وایرال شدن برنامه متمرکز بوده است.

تلاش ناکافی در ویدئوکست	 
از  گاهی  فردوسی پور  ــادل  ع نماند  ناگفته 
۳۶۰« استفاده کــرده تا به همان  »فوتبال 
جایگاه قبلی خود بازگردد، اما این تلاش کافی 
نبوده است. به عنوان مثال، او در ویدئوکست 
»فــوتــبــال ۳۶۰« کــه هــر از گــاهــی بــه بهانه 
موضوعات خاصی تولید می شود، به پرونده 
رفسنجان  مس  باشگاه  و  فوتبال  در  فساد 
پرداخت. این برنامه حرف های تازه و ناگفته ای 
بــرای مخاطبان نداشت. هرچند پرداختن 
به این موضوع مهم و پرسروصدا اتفاق خوبی 
بود، اما توقع می رفت فردوسی پور زودتر این 
موضوع را واکاوی کند و صحبت های جدیدی 

درباره آن مطرح شود.

یک بازی دو سر باخت	 
تعطیلی برنامه »نود« و کوچ عادل فردوسی پور 
ــازی دو  به فضای مجازی را مــی تــوان یک ب
سر باخت دانست. از طرفی، خلأ برنامه ای 
جریان ساز و پرمخاطب مانند »نود« که در میان 
برنامه های ورزشی به برند تلویزیون تبدیل 
شود، همچنان در رسانه ملی وجود دارد، از 
طرف دیگر عادل فردوسی پور هم با »فوتبال 
۳۶۰« نتوانسته دوران اوج خود زمان پخش 
»نود« را تکرار و انتظارات مخاطبان را تامین 
کند. ای کاش عــادل فردوسی پور در ادامه 
مسیر خود بیشتر به سمت تولید برنامه های 
تحلیلی جریان ساز برود و تلاش او به تولید 
مصاحبه هایی  و  گفت وگومحور  برنامه های 
عامه پسند که بعضا به سمت زرد گرایی نیز می 

رود محدود نشود.

دوری عادل از روزگار اوج با »نود«
چرا عادل فردوسی پور در بستر فضای مجازی، نتوانسته موفقیت سابق خود را تکرار کند؟

سیدمصطفی صابری - تا به  حال شده آرزو 
کرده باشید هیچ چیزی از کار و نگرانی هایش 
را با خودتان به منزل نبرید؟ شرکت »لومون« 
این آرزو را در سریال »جــداســازی« بــرآورده 
ــرده. سریالی تحسین شــده که یک فصل  ک
آن در سال ۲۰۲۲ پخش شد و مخاطبانش 
بی صبرانه منتظر پخش فصل بعدی هستند 
و این روزهــا هم از شبکه چهار سیما درحال 
ــر خــوش ســاخــت و  ــر یــک اث پخش اســـت. اگ
دلهره آور و لبریز از رمز و راز را می پسندید که 
ذهن تان را درگیر کند تماشای این سریال را 

از دست ندهید.

داستانش درباره چیست؟	 
بن استیلر را با بازی در کمدی رمانتیک های 
قامت  در  او  ــا  ام می شناسیم  قبل  ــه  ده دو 
کارگردان برای »اپل تی وی پلاس« یکی از 
متفاوت ترین سریال های چند سال اخیر را با 
بازی چهره های آشنایی چون آدام اسکات، 
بریتنی لاور، جان تورتورو و کریستوفر واکن 
ساخته است. داستان سریال درباره »مارک« 
است، یک کارمند به ظاهر ساده که در شرکتی 

به نام »لومون« کار می کند. او بخشی از طرح 
»جداسازی« شرکت است که طی آن حافظه 
ــار پاک  کــارمــنــدان حین خـــروج از محل ک
می شود؛ آن ها در منزل نمی دانند در محل 
کار با چه کسانی همکار هستند و روی چه 
چیزی کار می کنند. از طرفی در محل کار هم 
نمی دانند در دنیای بیرون چه هویتی دارند، 
خانواده دارند یا نه و چه طور زندگی می کنند. 
با ورود یک کارمند جدید و ضرورت آموزش به 
او، گروه کارمندان وارد چالش جدی می شود 
تا سر دربیاورد واقعاً  مشغول چه کاری است؟ 
در این بین مارک از همه بیشتر درگیر هویت 
خود و رمزگشایی از چیستی شغلش می شود.

دنیایی استعاری در اثری خلاقانه	 
سریال در دل کمدی سیاه و طراحی صحنه 
سردی که دارد روایتی است مخوف از زندگی 
بشر، از به برده کشیده شدن آدم ها، از بلایی 
که دغدغه نان و معاش بر سر شخصیت و هویت 
ما می آورد. محل کار شخصیت های این سریال 
یک دفتر شیک و ساده است، با فن آوری های 
ــاده ای که انگار مربوط به چهل سال قبل  س

است. کارمندان افسانه ها و اشعار زیادی درباره 
بنیان گذاران شرکت شنیده اند اما نمی دانند 
با تماشای این  مشغول چــه کــاری هستند؟ 
سریال ذهن مخاطب سراغ سوالاتی بنیادین 
می شود مثل این که هدف ما از کار چیست؟ 
چقدر معنادار بودن شغل برایمان مهم است؟ 
چگونه باید تعادل بین زندگی و کار را برقرار 
کنیم؟ شغل ما چقدر ما را اسیر افسانه و اسطوره 

می کند؟ شاید خیلی از ما قبل از تماشای این 
سریال درگیر چنین سوالاتی نشده باشیم و 
حالا سریال با زبان نمادین و داستانی متفاوت 
می خواهد چند تلنگر به ما بزند. بعد از تماشای 
یکی دو قسمت درگیر دنیای اثر می شوید تا 
بدانید چرا شخصیت اصلی حاضر شده در ازای 
روزی ۸ ساعت فراموش کردن مرگ همسرش، 

به نوعی روحش را به شرکت بفروشد؟

»جداسازی«، برده داری مُدرن در دنیایی استعاری 

 رونمایی از گنجینه امین تارخ
 و مازیار میری

  

گنجینه امین تارخ )بازیگر سینما( و مازیار میری 
)کارگردان( به صورت جداگانه در موزه سینما 

رونمایی می شود.
به گزارش ایسنا، روز چهارشنبه هفتم شهریور 
ــوزه سینما، گنجینه  طی مراسم ویـــژه ای در م
زنده یاد امین تارخ و مازیار میری بصورت جداگانه 
رونمایی می شود. این مراسم طبق اعلام روابط 
عمومی موزه سینما، ساعت ۱۷ بصورت جداگانه 
گنجینه مازیار میری کارگردان سینمای ایران و 
همچنین گنجینه زنده یاد امین تارخ در تالارهای 
این مجموعه فرهنگی تاریخی رونمایی می شود.

سپس مراسم نکوداشت امین تارخ بازیگر فقید 
سینما، تئاتر و تلویزیون با مشارکت موزه سینما 
و انجمن بازیگران خانه سینما از ساعت ۱۸ در 
سالن فــردوس برگزار مــی شــود.در این مراسم 
هنرمندان سینما و تئاتر درباره ویژگی های فردی 
و نقش امین تارخ در اعتلای سینمای ایــران به 
خصوص رشد هنر بازیگری سخنرانی خواهند 

کرد.
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معاون پایش و نظارت ساترا گفت: طبق توافق 
با فیلیمو، نکات شورای صدور مجوز ساترا در 
خصوص تمام قسمت های »جوکر ۲« بخش 
آقایان، از سوی سکوی فیلیمو اعمال شده 

است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران، سید علی اکبر 
محمودی مهریزی اعلام کرد: »طبق توافق 
ساترا و فیلیمو، نکات شورای صدور مجوز ساترا 
در خصوص تمام قسمت های »جوکر ۲« بخش 
آقایان در حال حاضر به طور کامل از سوی 

سکوی فیلیمو اعمال شده است و برای انتشار 
قسمت های بانوان نیز طبق توافق قبلی منتظر 
ــال تمام قسمت های آن و مشاهده کار  ارس
توسط اعضای شورای انتشار ساترا و اعلام نظر 
هستیم.«روز جمعه دوم شهریورماه سازمان 
تنظیم مــقــررات رســانــه هــای صــوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی )ساترا( طی بیانیه ای 
اعلام کرد که سریال های »غربت« و »جوکر ۲« 
فاقد مجوز ساترا هستند و این موضوع از سوی 

ساترا به قوه قضاییه اعلام شده است.

»جوکر 2« اصلاح شد
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در گذشته وقتی نویسندگان 
کار خوب ارائه می دادند و 

داستانشان از دید مسئولی 
که در مجلات بود، بررسی 

می شد، همان کار خوبشان 
در قالب کتاب چاپ می شد؛ 

گزیده و پیراسته. ولی الان 
نویسندگان خودشان باید 

کتاب را برای چاپ ببرند 
و کتاب اولی ها و نوقلمان 

که باید پول هم بدهند تا 
کتابشان در 50 یا 100 

نسخه چاپ شود

حافظ شیرازی
 

شعر اول:
چو بشنوی سخنِ اهلِ دل، مگو که خطاست
سخن شناس نه ای جان من خطا این جاست

سرم به دنیی و عقبی فرو نمی آید
تبارک ا... از این فتنه ها که در سرِ ماست

در اندرونِ منِ خسته دل ندانم کیست
که من خموشم و او در فغان و در غوغاست

دلم ز پرده برون شد کجایی ای مطرب
بنال، هان که از این پرده کارِ ما به نواست

مرا به کارِ جهان هرگز التفات نبود
رخِ تو در نظرِ من چنین خوشش آراست

نخفته ام ز خیالی که می پزد دلِ من
خمارِ صدشبه دارم شرابخانه کجاست
چنین که صومعه آلوده شد ز خونِ دلم

گَرَم به باده بشویید حق به دستِ شماست
از آن به دیرِ مغانم عزیز می دارند

که آتشی که نمیرد همیشه در دلِ ماست
چه ساز بود که در پرده می زد آن مطرب
که رفت عمر و هنوزم دماغ پُر ز هواست
ندای عشق تو دیشب در اندرون دادند
فضایِ سینه حافظ هنوز پر ز صداست

 
شعر دوم:

 زلفت هزار دل به یکی تارمو ببست
راه هزار چاره گر از چار سو ببست

تا عاشقان به بوی نسیمش دهند جان
بگشود نافه ایُّ و دَرِ آرزو ببست

شیدا از آن شدم که نگارم چو ماه نو
ابرو نمود و جلوه گری کرد و رو ببست

ساقی به چند رنگ، می اندر پیاله ریخت
این نقش ها نگر که چه خوش در کدو ببست

یا رب چه غمزه کرد صُراحی که خون خُم
با نعره های قُلقُلش اندر گلو ببست

مطرب چه پرده ساخت که در پرده سماع
بر اهل وجد و حال، درِ های و هو ببست

حافظ! هر آن که عشق نَورزید و وصل خواست
احرامِ طوفِ کعبه دل بی وضو ببست

ناخدا »آخاب« که یک پایش را در نبرد با نهنگ 
از دست  داده برای رویارویی دوبــاره با وال 
سفید راهی دریا می شود و تقدیر چنین است 
که اسماعیل در کسوت دریانورد با او همراه 
شود. در طول داستان، صیادان وال به تاکید 
می گویند که دنبال کردن و نیزه افکندن به 
سمت شبح سفیدی همچون نهنگ بحر در 
حد و توان انسان فانی نیست و دست زدن 
به چنین کــاری همان و پیوستن به ابدیت 
همان. این چنین بود که کشتی »پی کواد« 

عازم دریا شد .
نام راوی اثر، اسماعیل است که در تلاطم 
زندگی از انــدوه هــای بسیار و شادی های 

ــار بر کشتی والگیری  ــذران روزگ انــدک وگ
ناخدا  نــام  به  قهرمانی  با  می کند.  حکایت 
آخاب که در چنین گردابی در رویای پیروزی 

می جنگد.

درباره نویسنده       
هرمان ملویل )متولد 1۸1۹ – درگذشته 
1۸۹1( نویسنده ای اهل آمریکا بود که از 
دریا می نوشت. او از نوجوانی تجربه ملوانی 
ــت و حتی طــی سفری ســر از جزیره  داش
آدم خـــواران درآورد که ایــن حادثه بخیر 
گذشت اما سلسله ناکامی های او در کار 
دریانوردی و زندگی، او را از عرشه نشینی 
به نوشتن درباره دریا سوق داد و این چنین 
بود که رمــان »موبی دیــک« خلق شد. سه 
داســتــان )بارتلبی مــحــرّر، بنیتو سرینو و 
بیلی باد بحری( نیز از دیگر نوشته های او 

هستند.

ترجمه ای روان و خواندنی از صالح حسینی       
تا امروز ترجمه های زیادی بر اساس کتاب 
ــک« از مترجمان مختلف وارد  »مــوبــی دی
بــازار نشر شده اما اگر به دنبال ترجمه ای 
روان و شسته رُفته هستید باید این کتاب 

و  با ترجمه خواندنی  را 
سرشار از زیبایی صالح 
معرفی  شما  به  حسینی 
ــن ترجمه  کــنــیــم. بــا ایـ
ــر کــشــتــی  ــ مــــی تــــوان ب
ــان ســـوار  ــویـ ــراجـ ــاجـ مـ
ــا سپرد  شد و دل به دری
ــا  ــی از دریـ ــای ــه ه ــص و ق
ــد. نــثــر سنگین و  ــوان خ
آهنگین موبی دیــک در 
ترجمه فارسی انعکاسی 
ــوه یــافــتــه اســت،  ــک ــاش ب
آن قدر که جزر و مد دریا 

در صفحات موبی دیک حتی پس از ترجمه 
فارسی لمس می شود و صدای آواز ملوان ها 

شنیدنی است.

گشتی در کتاب       
»هیچ کس نمی داند چه راز نوشینی در خود 
ــن اقــیــانــوس کــه تکان خــوردن هــای  دارد ای
ملایمش انگار که از جان پنهان زیرین سخن 
می گوید؛ مانند تموج های افسانه ای خاک 
افسوس بر بالای گور یوحنای انجیل نویس 
و شایسته این است که بر روی مــزارع بحری 
ــزارع  و مــرغــزاران فــراخ دامــن آبشگون و م
کوزه گران چهار قاره، امواج دم به دم فرا روند 
و فرود آیند و در نوسان باشند. چون این جا 
کرورها کرور سایبان و سایه درهم آمیخته اند 
و رویــاهــای مغروق و بی خوابی ها و تأملات 
و جملگی آن چه زندگی و جــان می نامیم، 
آرمیده اند و خواب می بینند و همچنان خواب 
همچون  و  مــی بــیــنــنــد 
بــســتــر  در  خـــفـــتـــگـــان 
خویش از این دنده به آن 
ــده می شوند و امــواج  دن
ــان را جز  ــت ــل هـــمـــاره غ
بــی قــراری شــان چنین 

نمی سازد.«
ــی دیـــک،  ــوبـ ــاب مـ ــتـ کـ
اثـــر هـــرمـــان مــلــویــل با 
حسینی  صالح  ترجمه 
را انــتــشــارات نیلوفر در 
رهسپار  صفحه   ۷۷۶

بازار کتاب کرده است.

یادداشت

موسیقی

هنری

ــارت، توانمندی  ــس راضــیــه تــجــار را بــه ج
 77 در  او  می شناسند.  سخت کوشی  و 
 سالگی هم پرکار است؛ هم در نویسندگی 
و هم در فعالیت های اجرایی. راضیه تجار، 
صاحب  سبک  و  متعهد  نویسندگان  از 
ایرانی در حــوزه ادبیات پــایــداری و دفاع 
مقدس است. او که اکنون ریاست انجمن 
کارنامه ای  صاحب  دارد،  به عهده  را  قلم 
فرهنگی  فعالیت های  و  ادبیات  در  پربار 
است؛ از عضویت در شورای کارگاه رمان و 
دبیری صفحه ادب و هنر روزنامه جام جم 
بنیاد  علمی  هیئت  در  عضویت  تا  گرفته 
ــورای  پــرویــن اعــتــصــامــی، عضویت در ش
فیلمنامه نویسی و ادبیات بنیاد فارابی و 
دبیری فصلنامه قصه. راضیه تجار بیش از 20 
اثر در قالب های رمان و داستان کوتاه منتشر 
کــرده که مولفه های پــایــداری در آثــار او از 
پربسامدترین مفاهیم است. در آثار داستانی 
ایــن نویسنده با محوریت جنگ و دفــاع، 
صبر،  نماد  عنوان  به  زن  مانند  مفاهیمی 
تقدس شهید و رزمنده، دعوت به وحدت، 
امید به آینده و توسل به دین و مذهب موج 
ــار غیرجنگی او مفاهیمی  می زند و در آث

مانند انسان دوستی و اراده قوی که باز هم 
نشانگر پایداری هستند، جلوه دارنــد. از 
جمله آثار تجار عبارت اند از: »نرگسها«، »زن 
شیشه ای«، »هفت بند بندهای روشنایی«، 
»سفر به ریشه ها«، »شعله و شب«، »سنگ 
صبور«، »از خاک تا افــاک«، »ستاره من«، 
»کوچه اقاقیا« و »جای خالی آفتابگردان«. در 
ادامه، گفت وگوی ما را با راضیه تجار درباره 
وضعیت آثار منتشرشده در حوزه ادبیات 
پایداری و نیز مشکات پیش روی فرهنگ 

کشور می خوانید.

 در سال  های اخیر حضور خانم های نویسنده        
در حــوزه ادبیات مقاومت به ویــژه در شاخه 
روایت نگاری، خاطره نویسی، مستندنگاری 
و... پررنگ شده. این را چطور ارزیابی می کنید؟
پررنگ  بسیار  خانم ها  حضور  خوشبختانه 
است، اما نوشته های مقاله ای با نثر گزارشی 
و روایــت صرف که حسی را انتقال نمی دهد 
ــت، ایجاد  ــی اس و خالی از روح هنری و ادب
مشکل می کند. از این نظر که این نویسنده ها 
خاطره ها و روایت ها را می نویسند و سندی 
بــرای آیندگان ثبت می کنند، تلاششان  را 
ارزشمند است اما کسان دیگری که وقت و 
حوصله و همتش را دارند و احساس مسئولیت 
می کنند، باید بیایند و براساس این آثار داستان 

و رمان بنویسند تا هنری تر شود.

داستانی         ادبــیــات  وضعیت  شما  نظر  از 
مقاومت چطور است؟

بــرای خاطره نگاری و مستندنگاری متولیانی 
هستند، اما برای ادبیات داستانی نه. از داستان 
کوتاه که اصلا خبری نیست مگر در چند جشنواره. 
مجلات هم دیگر چاپ نمی شوند، چون پشتیبانی 
نیست. به خاطر گرانی کاغذ کسی هم دغدغه 
ندارد و با فضای مجازی مردم اهم وقت خود را 
صرف خواندن مطالب بیهوده می کنند که کف 

روی آب است و ادبیت ندارد.

 زمانی اشعار و داستان ها در مجات به چاپ        
می رسیدند و وقتی نویسنده و شاعر حرفه ای 
می شدند، کتاب چــاپ می کردند، امــا الان 
مجله ها نیستند و این کمبود احساس می شود.

بله. به اضافه این که وقتی نویسندگان کار خوب 
ارائه می دادند و داستانشان از دید مسئولی که در 
مجلات بود، بررسی می شد، همان کار خوبشان 
در قالب کتاب چاپ می شد؛ گزیده و پیراسته. 
ولــی الان نویسندگان خودشان باید کتاب را 
برای چاپ ببرند و کتاب اولی ها و نوقلمان که باید 
پول هم بدهند تا کتابشان در 50 یا 100 نسخه 

چاپ شود!

هم اکنون که با گرانی کاغذ و بالارفتن قیمت        
کتاب، این کالای فرهنگی از سبد فرهنگی طبقه 
متوسط در حال رخت بربستن است، انتظار شما 

از مسئولان فرهنگی جدید چیست؟
ــال پیش  ــک انگیز اســـت. چهار س بسیار اش
گران ترین کتابی را که خریدم یک میلیون تومان 
بود، ولی الان اگر کتابی با رقم های این چنینی 
باشد، نمی خرم. گرانی کتاب بــرای فرهنگ 
کشور ضربه است. از وزیر محترم درخواست 
می کنم که به داد فرهنگ کشور برسند. فرهنگ 
ما نباید این قدر رها شود. بسیاری از مسائل ما 
به این دلیل که به فرهنگ مملکت رسیدگی 
نکرده ایم، پیش آمده است. اگر پایه فرهنگی 
جوان ها محکم باشد، نیازی به اتلاف وقت ندارند 
و دیگر لازم نیست اندیشه شان را درست کنیم. 
البته دولت قبلی هم زحمت خودش را کشید، اما 
امیدواریم این فعالیت ها ادامه دار و مستمر باشد.

ــار داســتــانــی         ــ ــان، از آخـــریـــن آث ــایـ در پـ
منتشرشده تان بفرمایید.

آخرین مجموعه داستان من به نام »نت های 
رها« است که شامل داستان های سال های 
اخیر است. این کتاب را »کتابستان معرفت« 
چاپ کرد و به نمایشگاه امسال آمد. قبل از آن 
هم رمان »یاس کبود« به چاپ دوم رسید. کاری 
هم نوشته ام به نام »تلخ اما شیرین« درباره یکی 
از شهدای جانباز اعصاب و روان که به زودی 
منتشر می شود. تابه حال درباره جانبازان عزیز 
کتابی ننوشته بودم؛ از نظر روحی کار سنگین 

و سختی بود.

 سقوط آزاد شمارگان
انتشار کتاب

می گفت: »بعد از این همه دوندگی حاصل تلاش 
چندین و چند سالمو چاپ کــردم اونــم با تیراژ 
دویست تا. دیگه نوشتن نه تنها سودی نداره که 
با این تیراژها به زحمت دوندگی ها برای انتشار 

کتاب نمی ارزه«
خنده تلخی زد و ادامــه داد: »تــوی دهه هفتاد 
تیراژها آبرومندتر شد و هر سال داره بدتر و بدتر 
میشه، ناشرها هم با وجود این همه گرونی حق 
دارن کتاب شعر و داستان چاپ نکنن و برن سراغ 
کتاب های ترجمه پرفروش، این جوری حداقل 

پولشون برمی گرده«

شوک بزرگ و خواب زدگی برخی مسئولان       
در دهه های اخیر، صنعت نشر با چالش های 
بزرگی مواجه شــده که منجر به کاهش تیراژ 
کتاب ها شده است. این پدیده نه تنها بر ناشران و 
نویسندگان تاثیر گذاشته، بلکه بر کلیت فرهنگ 
و دسترسی عمومی به دانش نیز آثار منفی داشته 
است. در این یادداشت، به بررسی دلایل این 

پدیده و آسیب های ناشی از آن می پردازیم.
یکی از مهم ترین دلایل کاهش تیراژ کتاب، رشد 
فناوری و گرایش روزافزون به استفاده از منابع 
دیجیتالی است. با گسترش اینترنت و دسترسی 
آســان به کتاب های الکترونیکی و پایگاه های 
تمایل  از مخاطبان  آنلاین، بسیاری  آموزشی 
کمتری به خرید کتاب های چاپی نشان می دهند. 
این تغییر الگوی مصرف کتاب موجب شده است 
که ناشران برای جلب نظر خوانندگان و ماندن 
در بازار رقابتی، با مشکلاتی جدی روبه رو شوند.

از آسیب های ایــن پــدیــده، مــی تــوان بــه کاهش 
دسترسی به منابع فرهنگی و علمی اشاره کرد. 
با کاهش تیراژ کتاب ها، بسیاری از آثار ارزشمند 
کمتر در دسترس عموم قرار می گیرند و این موضوع 
می تواند بر رشد فکری و فرهنگی جامعه تاثیر منفی 
بگذارد. همچنین، نویسندگان و مترجمان کمتر 
تمایل به ورود به عرصه نگارش دارنــد، زیرا بازار 
کتاب دیگر تضمینی برای بازگشت سرمایه نیست.

این جسم نحیف در آستانه مرگ       
ــت که  ــن چالش ها، لازم اس ــرای مقابله بــا ای ب
نوینی  راهکارهای  فکر  به  دولت ها  و  ناشران 
باشند. راهکارهایی که برخاسته از ذهن ایده 
پـــردازان خلاق باشد نه نگاه های غیرعلمی و 

ساده انگارانه.
ــه تسهیلات و حمایت های مالی به ناشران  ارائ
و نویسندگان و ایجاد انگیزه های مالیاتی برای 
خریداران کتاب، می تواند به حفظ این صنعت 
حیاتی کمک کند. واقعیتی که برخی مسئولان 
حوزه کتاب با اتکا به آمارسازی و انتشار کتاب هایی 
که جذابیت زیادی برای مخاطبان ایجاد نمی کنند 
سعی در پنهان کردن آمار فاجعه بار تیراژ کتاب در 
کشور دارند. متاسفانه برای بار هزارم باید گفت 
آقایان مسئول اگر امروز حوزه کتاب را جدی نگیرید 
این سهل انگاری در آینده ای نه چندان دور خرمن 
پربار فرهنگ و هنر این مملکت را طوری به آتش 
می کشد که راهی جز بر سر کوبیدن و فریادهای 
بی حاصل برای این حوزه باقی نمی گذارد. این 

جسم نحیف رو به احتضار را دریابید.

آزادسازی وارداتِ ساز 

دومین نمایشگاه صنعت موسیقی 10 تا 1۳ 
مهرماه امسال در مجموعه نمایشگاهی برج 

میلاد تهران برگزار خواهد شد.
به گزارش ایرنا بر اساس اعلام ستاد برگزاری 
دومین نمایشگاه صنعت موسیقی، در این دوره 
با توجه به استقبال از دوره نخست، تمهیداتی 
ویــژه بــرای فعالان صنعت موسیقی در نظر 

گرفته  شده است.
گلایه های  و  اظهارنظر  پیرو  میان،  ایــن  در 
برخی واردکنندگان ادوات موسیقی، موضوع 
ممنوعیت واردات سازها و ادوات موسیقی، 
از سوی دبیرخانه نمایشگاه صنعت موسیقی 
مورد پیگیری قرار گرفت و جلسات متعددی 
در این خصوص با مقامات و مدیران وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، معاونت امور هنری 
ــاد اســلامــی، اتحادیه  وزارت فرهنگ و ارش
فروشندگان لــوازم صوتی، تصویری و آلات 

موسیقی و... برگزار شد.
ــد محمد  ــی ــای س ــض ــه ای بـــا ام ــامـ نــهــایــتــاً نـ
ــاد  ارش و  فرهنگ  وزیـــر  هاشمی جانشین 

اسلامی آماده و به وزارت صمت ارسال شد.
خــردادمــاه 1۴0۳، در پی نامه ای از سوی 
رئیس سازمان توسعه تجارت به وزارتخانه های 
صمت، جهاد کشاورزی و بهداشت، ممنوعیت 
واردات برخی از اقلام گروه ۴ ازجمله برخی 
آلات موسیقی لغو شد، بنابراین واردات ساز 
دیگر ممنوع نیست و واردکنندگان می توانند 
به صورت قانونی انواع ساز و ادوات موسیقی را 

به کشور وارد کنند.
ــلام ســتــاد بـــرگـــزاری دومــیــن  ــاس اعـ ــر اسـ ب
نمایشگاه  این  موسیقی،  صنعت  نمایشگاه 
10 تا 1۳ مهرماه امسال از ساعت 10 تا 1۸ 
تهران  میلاد  برج  نمایشگاهی  مجموعه  در 

برپاست.

ادبیات جهان

ناگهان شعر

  الهه آرانیان
calture@khorasannews.com

  جواد لگزیان
calture@khorasannews.com

 اشک انگیز مثل 
شمارگان 50 تایی کتاب!

 گفت وگوی خراسان با راضیه تجار
 رئیس انجمن قلم و نویسنده سرشناس ادبیات مقاومت 

 درباره حذف مهم ترین محصولات فرهنگی
 از سبد خانواده های ایرانی

سودای پیروزی در تلاطم زندگی
نگاهی گذرا به کتاب »موبی دیک« نوشته »هرمان ملویل«

فراخوان هفدهمین جایزه ادبی »جلال آل احمد«
ــوان هفدهمین دوره  ــراخ ف

جایزه ادبی »جلال آل احمد« ادبی
از سوی دبیرخانه این جایزه 

منتشر شد.
به گزارش روابط عمومی خانه کتاب و ادبیات 
ایران، هفدهمین دوره جایزه ادبی »جلال 
پژوهشگران،  نویسندگان،  از  آل احــمــد« 
پدیدآورندگان و ناشران دعوت کرده است 
تا آثار خود را در چهار گروه »داستان بلند 
ــان«، »مجموعه داستان کوتاه«، »نقد  و رم

ادبــی« و »مستندنگاری« به این دبیرخانه 
ارسال کنند.

بر اساس این فراخوان، کتاب های ارسالی 
باید برای نخستین بار در سال 1۴0۲ و با 
مجوز وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ایران 
در داخل کشور به چاپ رسیده باشند و در 

یکی از چهار گروه ذکرشده قرار بگیرند.
نویسندگان، پژوهشگران، پدیدآورندگان 
و ناشران می توانند پس از تکمیل نسخه 
این نشانی قابل  فیزیکی کاربرگ که در 

 دسترسی اســت، چهار نسخه از آثــار خود 
را تا پانزدهم مهرماه 1۴0۳ به دبیرخانه 
جایزه ادبی جلال آل احمد به نشانی تهران، 
خیابان برادران مظفر جنوبی، کوچه خواجه 
نصیر، پلاک ۲، ساختمان سرای اهل قلم، 
 1۳15۷۷۳۴11 پستی  کــد   ،۴ طبقه 

ارسال کنند.
علاقه مندان می توانند برای کسب اطلاعات 
بیشتر با شماره تلفن ۹100۶۳۶۳- 0۲1 

داخلی )۸11( تماس بگیرند.

ادبیات جهان

فراخوان دوسالانه بین المللی 
»کارتون کتاب«

مهلت شرکت در ششمین دوسالانه بین المللی 
»کارتون کتاب« تا 10 شهریورماه 1۴0۳ تمدید 

شد.
ــاه اطـــلاع رســـانـــی نــهــاد  ــگـ ــایـ ــزارش  پـ ــه گـ بـ
کتابخانه های عمومی کشور، مهلت شرکت در 
ششمین دوسالانه بین المللی »کارتون کتاب«، 
به درخواست هنرمندان حاضر در راهپیمایی 

اربعین، تا 10 شهریورماه 1۴0۳ تمدید شد.
تاکنون هنرمندانی از ۷۲ کشور آثار خود را به 

دبیرخانه جشنواره ارسال کرده اند.
ــه  ــالان ــه شــرکــت در ششمین دوس عــلاقــه مــنــدان ب
ــد تا  ــن ــوان ــی ت ــون کـــتـــاب« م ــ ــارت ــ بــیــن الــمــلــلــی »ک
ــاه 1۴0۳ )۳1 آگــوســت  ــورم ــری ــه ــخ 10 ش ــاری ت
ــواره به  ــن ــش ــا عــضــویــت در ســامــانــه ج ۲0۲۴(، ب
نشانی www.booktoon.ir آثار خود را ارسال کنند.

  محمد بهبودی نیا
calture@khorasannews.com
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در امتداد تاریکی

طلاق عجیب !
با آن که در 4سالگی پدرم را از دست دادم و از مهر 
و محبت او محروم شدم اما مادرم جای خالی پدر 
را هم برایم پرکرد. او به سختی در کارگاه خیاطی 
مشغول کار بود تا این که همه خواهران و برادرانم 

ازدواج کردند.
 دختر 28 ساله با بیان این که کاش مشاوره قبل 
از ازدواج را جدی می گرفتم، در ادامه سرگذشت 
خود به مشاور و مددکار اجتماعی کلانتری نجفی 
مشهد گفت:من آخرین فرزند خانواده بودم و بعد 
از آن که تحصیلاتم در مقطع دبیرستان به پایان 
رسید، به کارگاه تولیدی مادرم رفتم و در کنار او 
مشغول کار شدم تا هزینه های زندگی را خودم 
تامین کنم. در این سال ها خواستگارانی داشتم 
اما هیچ کدام مورد تایید من یا مادرم قرارنگرفتند 
تا این که در 24 سالگی، »نادر« به خواستگاری ام 
آمد و من در همان نگاه اول به تیپ و ظاهر زیبای او 
دل باختم. اگرچه خانواده »نادر« درباره خرید لوازم 
و حتی مهریه توقعاتی داشتند که برخلاف میل من 
و مادرم بود اما من نمی توانستم از این جوان خوش 
قیافه چشم پوشی کنم! در واقع رویاها و آرزوهایم 
درحال برآورده شدن بود و من خودم را در لباس 
عروس زیبایی می دیدم که در یکی از تالارهای 
مجلل به مهمانان خوش آمد می گویم. این بود 
که با وجود مخالفت های اطرافیانم به ازدواج با 
»نادر« اصرارکردم و پاسخ مثبت دادم. او شاگرد 
صافکاری بود و شغل ثابتی نداشت ولی من هیچ 
چیزی نمی دیدم و معتقد بودم که خیلی زود او 
مهارت فنی پیدا می کند و ما زندگی را درکنار 
یکدیگر می سازیم! خلاصه مراسم عقدکنان ما در 
حالی برگزار شد که برادر بزرگ تر نادر در همان 
زمان پله های دادگستری را برای طلاق نامزدش 
بالا و پایین می رفت. خانواده »نادر« مدعی بودند 
که همسر»هومن« به او خیانت کرده و دیگر نمی 
توانند در کنار یکدیگر زندگی کنند. من هم این 
ادعــا را بــاور کــردم و منتظر بــودم تا روزی جشن 
عروسی خودمان را برگزار کنیم. حدود4سال 
از دوران نامزدی ما سپری شد و درایــن سال ها 
همواره اختلافاتی بین من و مادرشوهرم وجود 
ــادر« هم نمی توانست در  داشــت تا حدی که »ن
فضای متشنج خانواده اش زندگی کند و بیشتر 
ــا را در منزل ما می گــذرانــد. در ایــن مدت  روزه
»نادر« تعمیرگاه بزرگی را اجاره کرد و سروسامان 
گرفت. من هم با درآمد خیاطی همه جهیزیه ام 
را خریدم و منتظر برگزاری جشن عروسی شدیم 
تا به منزل خودمان برویم اما بر سر محل برگزاری 
جشن دچار اختلاف شدیم. من طبق آرزوهای 
دوران نوجوانی ام دوست داشتم جشن عروسی را 
در یکی از تالارهای مجلل مشهد برگزار کنیم ولی 
»نادر« اعتقاد داشت که باید در شهرستان جشن 
بگیریم تا مهمانان دچار مشکل رفت و آمد نشوند! 
این موضوع آرام آرام به لجبازی کشید و مادر »نادر« 
نیز دربرابر خواسته من جبهه گرفت تا جایی که 
»نادر« را تحریک به طلاق کرد. طولی نکشید که 
»نــادر« درخواست طلاق داد و گفت:دیگر هیچ 
مراسمی نخواهی دید! تازه فهمیدم که اختلاف 
برادر بزرگ تر »نادر« با همسرش نیز همین دخالت 
های مادرشوهرم بود و اکنون بعد از 4 سال که 
از نامزدی ما می گــذرد، در حالی به مرز طلاق 
رسیده ام که »نادر« از من می خواهد مهریه ام را 

ببخشم اما ای کاش ...
گـــزارش اختصاصی روزنــامــه خــراســان حاکی 
است:با توجه به این ماجرا و با صدور دستوری 
ویژه از سوی سرهنگ ابراهیم خواجه پور)رئیس 
کلانتری نجفی مشهد(بررسی های روان شناختی 
و اقدامات مشاوره ای برای پیشگیری از طلاق در 

دایره مددکاری اجتماعی کلانتری آغاز شد.
ماجرای واقعی با همکاری پلیس پیشگیری 

خراسان رضوی

حوادث

توکلی -سه سارق زورگیر خودروی پژوی یک شهروند 
درکرمان به دام افتادند.

به گزارش خراسان ،رئیس پلیس آگاهی استان  کرمان  
بیان کــرد: به دنبال دریافت پرونده زورگیری یک 
دستگاه خودروی پژو4۰۵ از شهر کرمان، نیروهای 
اداره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی تحقیقات خود را 
آغاز کردند. سرهنگ حمیدرضا میرحبیبی افزود: 
دراین زمینه با اقدامات اطلاعاتی  ماموران هر سه 
سارق مرتبط در این زورگیری شناسایی و طی چند 
عملیات ضربتی در نقاط مختلف شهر کرمان دستگیر 
شدند.وی تصریح کرد: در ادامــه خــودروی سرقتی 
نیز کشف و تحویل مالباخته شد و متهمان نیز برای  
قرارگرفتن در چرخه مجازات با قرار تامین مناسب از 

سوی  مرجع قضایی روانه زندان شدند.

سید خلیل سجادپور- پلیس مشهد در 
یک عملیات غافلگیرانه 8 تن از جویندگان 
ــالار بــه دام  ــل بــاغ ت گنج را در حالی داخ
انداخت که 18 متر تونل زیرزمینی حفر 

کرده بودند.
به گــزارش اختصاصی روزنامه خراسان، 
مـــامـــوران پــاســگــاه انــتــظــامــی فــردوســی 
ــوع جرم  ــرای پیشگیری از وق مشهد که ب
طرح  خلافکاران،  شناسایی  همچنین  و 
ویژه به کارگیری منابع و مخبران محلی را 
در دستور کار قــرارداده اند، طی روزهای 
گذشته به اخباری دست یافتند که نشان می 
داد افرادی با تجهیزات کامل قصد دارند 
گنج های زیرزمینی خیالی را پیدا کنند و 

یک شبه »قارون« شوند.
ــی از افــســران  ــروه ــه گ طــولــی نکشید ک
ــوده انتظامی با هدایت و نظارت  ــارآزم ک
مستقیم ســروان مصطفی حسنی )رئیس 
پاسگاه انتظامی فردوسی( بررسی های 
های  تحلیل  بــا  هــمــزمــان  را  نامحسوس 
کارشناسی آغاز کردند و به یک باند 1۵نفره 
سر  در  را  گنج  خیالی  نقشه  که  رسیدند 
می پروراندند. بنابراین رصدهای اطلاعاتی 
پلیس وارد مرحله جدیدی شد و عوامل 
انتظامی در یک عملیات نفوذی ،باغ تالاری 
را زیر نظر گرفتند که جویندگان گنج به 
آن مکان رفت وآمد داشتند اما خیلی زود 
مشخص شد که جویندگان گنج،در همان 

باغ تالار مشغول حفر تونل های زیرزمینی 
هستند چــرا کــه یکی از عــوامــل فــروش 
دستگاه های گنج یاب به آنان وعده داده بود 
که در فاصله 2۵متری عمق زمین گنجی 
با ارزش وجــود دارد و حالا 1۵نفر شبانه 
مشغول حفر تونل زیرزمینی با تجهیزات 

کامل بودند.
ــان حــاکــی  ــ ــراس ــ گــــــزارش روزنــــامــــه خ
انتظامی  نیروهای  حــال  است:درهمین 
مراتب را به مقام قضایی اطلاع دادند و با 
کسب دستورات قضایی،عملیات ضربتی 
دستگیری جویندگان گنج را در حالی آغاز 
کردند که بررسی هــای نامحسوس آنان 
نشان می داد:گنج یابان شبانه وارد باغ تالار 
می شوند و به نوبت تا ساعت 3 بامداد به حفر 
تونل می پردازند. به همین خاطر عملیات 
به فرماندهی رئیس کلانتری در  مذکور 
اوایل شب شروع شد اما تعدادی از گنج یابان 
ــالار بودند با مشاهده  ــل بــاغ ت که در داخ
نیروهای انتظامی از در و دیوار بالا رفتند 
و تعدادی از آن ها متواری شدند . با وجود 
این، عوامل انتظامی ۵ نفر از متهمان را در 
حالی به دام انداختند که با قطع هواکش ها 
مشخص شد 3 تن از جویندگان گنج ،درون 
تونل های زیرزمینی مخفی شده اند. آنان 
که رمقی در بدن نداشتند به سختی خود را 
به دهانه تونل 18متری رساندند و به خاطر 
کمبود اکسیژن به مرز خفگی رسیدند. در 

این شرایط بی درنــگ عوامل انتظامی با 
امدادگران اورژانــس و آتش نشانی تماس 
گرفتند که با اکسیژن رسانی به 3 تن از 
متهمان ،حال آنان رو به بهبودی گذاشت 
و سپس چند تن از آتش نشانان وارد تونل 
زیرزمینی شدند اما جست وجوهای آنان 
نشان داد که فرد دیگری درون تونل مخفی 

نشده است.
بنابر گزارش روزنامه خراسان ،با دستگیری 
8 متهم مذکور در بولوار شاهنامه ،خمره 
های مشروبات الکلی نیز به همراه دستگاه 
های دیجیتالی فلزیاب )گنج یاب(،ابزار 

حفر کانال،قنداق خالی سلاح وینچستر 
و  کشف  الکلی  مشروبات  تولید  لـــوازم  و 
4 دستگاه خــودرو نیز توقیف شد و به مقر 

انتظامی انتقال یافت.
در همین حال با صدور دستورات ویژه ای 
از سوی سردار سرتیپ دوم احمد نگهبان 
خــراســان  انتظامی  فــرمــانــده  )جانشین 
رضوی(تلاش گسترده نیروهای انتظامی 
برای دستگیری متهمان فراری و ریشه یابی 
حفر تونل های زیرزمینی در حالی ادامه 
یافت که باغ تالار مذکور نیز با هماهنگی 

های قضایی پلمب شد. 

ماجرای آدمکشی گانگسترهای  پرایدسوار!

3 تن از گنج یابان به مرز خفگی رسیدند

با دستگیری 8 متهم در مشهد لو رفت

     تونل های زیرزمینی جویندگان گنج در باغ تالار !

جیغ بنفش

  این ستون برای آگاهی
  مسئولان و پیگیری شنیده ها،  انتقادها 

و نظرات  مخاطبان منتشر می شود

 کشف داروی حیرت انگیز
 یا کلاهبرداری !

سجادپور-یکی از شهروندان تصاویری از تبلیغات 
گسترده درمان بیماری قند)دیابت( را به گروه حوادث 
روزنامه خراسان ارسال کرده است که بسیار حیرت 
آور است. فردی در کوی سیدی مشهد با شعار»نه به 
انسولین« ادعا می کند در کمتر از 2هفته بیماری قند 
را به گونه ای درمان می کند که فرد بیمار دیگر نیازی 
به استفاده از »انسولین« و داروهای شیمیایی نداشته 
باشد.شنیده ها و ادعاهای شهروندان همچنین حاکی 
است: این فرد مدعی درمان گیاهی برای یک قوطی پودر 
کاهش دهنده قند، مبلغ 3میلیون تومان دریافت می کند 
و ...حال سوال این جاست که مسئولان و مدیران اداره 
نظارت بر درمان دانشگاه علوم پزشکی خراسان رضوی 
از این داروی حیرت انگیز اطلاع دارند! چگونه می شود 
فردی با این گستردگی تبلیغات، ادعای کشف چنین 
درمانی را دارد و مسئولان وزارت بهداشت و درمان از آن 
بهره نمی برند! اگر این ماجرا یک کشف جدید و خارق 
العاده در امور درمانی است چرا به صورت عمومی مطرح 
نمی شود و در اختیار بیماران دیابتی قرارنمی گیرد؟اگر 
ماجرا از کلاهبرداری های روزمــره و مداوم در جامعه 
اســت، چرا مدیران نظارتی چشم بر این فاجعه بسته 
اند؟آیا باید منتظر باشیم تا پرونده کلاهبرداری با دخالت 
معاون دادستان در امور پیشگیری از وقوع جرم تشکیل 
شود؟! و مالباختگانی راهی دادسرا شوند که از عوارض 
استفاده از این نوع پودرها بی خبرند و نمی دانند در آینده 
چه بلایی بر سرشان خواهد آمد؟ بهتر است قبل از آن که 
دامنه تبلیغات این ماجرا گسترده تر شود، مدیران نظارتی 
به تکلیف قانونی خود عمل کنند و صدای این جیغ بنفش 

را بشنوند!

جیغ بنفش

سجادپور- سرنشینان یک دستگاه پراید 
با شلیک های گانگستری در روستای زاک 
مشهد، مردی را به قتل رساندند و دو جوان 

همراه وی را نیز مجروح کردند.
ــدود  ــزارش روزنـــامـــه خــراســان ، ح ــ ــه گ ب
ــت18:4۰ روز دوشــنــبــه گذشته،  ــاعـ سـ
موتورسوار 4۰ ساله ای در یکی از خیابان 
هــای روستای زاک توقف کــرد و مشغول 
گفت وگو با دو جــوان دیگر شد. در همین 
حال یک دستگاه پراید سفیدرنگ به کنار 
موتورسوار رسید و ناگهان لوله سلاح از 
ــد. در حالی که  شیشه هــای آن بیرون آم
دو جوان همراه موتورسوار وحشت زده به 
ناگهان  نگریستند،  می  پراید  سرنشینان 
صدای شلیک گانگستری گلوله در فضای 
روستا پیچید و در حالی بر پیکر موتورسوار 
نشست که گلوله هایی نیز به دو جوان همراه 

وی اصابت کــرد و دقایقی بعد پیکرهای 
خون آلود 3 جوان مذکور به مرکز درمانی 
انتقال یافت اما مرد 4۰ ساله که »مجتبی-
ــوارض ناشی  ــت، بر اثــر ع ــام داش ــوده«ن آزم
ــزارش  ــان ســپــرد.بــا گ از شلیک گلوله ج
این ماجرای تکان دهنده به پلیس 11۰ 

،بلافاصله گروهی از نیروهای انتظامی به 
سرپرستی سروان مصطفی حسنی )رئیس 
پاسگاه انتظامی فردوسی(عازم روستای 
زاک شدند و مراتب را به قاضی ویژه قتل 
عمد اطلاع دادند. طولی نکشید که با حضور 
قاضی دکتر صــادق صفری و کارآگاهان 

پلیس آگــاهــی مشهد در مرکز درمــانــی و 
صحنه جنایت،تحقیقات گسترده ای برای 
شناسایی عاملان شلیک گانگستری آغاز 
شد.بررسی های مقدماتی بیانگر آن بود که 
سرنشینان پراید با سلاح های کلاشینکف 
و شکاری به سوی 3 جوان مذکور شلیک 
کرده اند که یکی از ضاربان سال گذشته 
هـــدف تــیــرانــدازی پــســر عــمــوی مقتول 
قرارگرفته و پای خود را بر اثر اصابت گلوله 
از دست داده بود و اکنون با پای مصنوعی 
تردد می کرد.با به دست آمدن این اطلاعات 
و با دستورات محرمانه قاضی شعبه 2۰8 
دادسرای عمومی و انقلاب مشهد بلافاصله 
مخفیگاه  به  ضاربان  دستگیری  عملیات 
احتمالی کشید و رصدهای اطلاعاتی برای 
دستگیری عاملان این جنایت وحشتناک 

ادامه یافت.

 دستگیری دزدان زورگیر 
خودروی پژو 

عکس ها اختصاصی خراسان

تصاویری از تونل های زیرزمینی جویندگان گنجعکس ها اختصاصی خراسان

عکس تزیینی است



۹اجتماعی

کمبود 300 قلم داروی ناقابل!
 وزیر جدید بهداشت در نخستین اظهارنظرها با آمار جنجالی کمبود 300 قلم دارو بر کرسی وزارتخانه نشست. 

در همین حال رئیس سازمان غذا و دارو یعنی معاون وزارتخانه کمبودهای دارویی را اکنون کمتر از 100 قلم می داند

سه شنبه   6  شهریور 1403 .  شماره 21570
22  صفر  1446  .27   آگوست 2024

گزیده 

وزیر کشور: 

خروج اتباع غیرمجاز تا پایان 
سال را پیگیری می کنیم

 وزیر کشور در پاسخ به سؤالی درباره خروج اتباع 
غیرمجاز تا پایان سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: این 

مسئله هم در جریان است و پیگیری می کنیم.
  اسکندر مومنی وزیر کشور در گفت وگویی درباره 
برنامه دولت چهاردهم برای سامان دهی اتباع 
غیرمجاز گفت: یکی از اولویت های اصلی من که 
در برنامه ها هم گفته ام موضوع اتباع بیگانه است. 
قانون برنامه هم ملزم کرده که ما لایحه اش را 
بدهیم و ان شاء ا... در همان زمان بندی مشخص 
شده، لایحه تشکیل سازمان ملی مهاجرت را به 
مجلس می دهیم و کار را هم شروع خواهیم کرد.

وزیر کشور در پاسخ به سوال دیگری درخصوص 
این که فرمانده مرزبانی فراجا اعلام کرده اتباع 
غیرمجاز تا پایان سال ۱۴۰۳ باید ایران را ترک 
کنند، نیز اظهار کرد: این مسئله هم در جریان 

است و پیگیری می کنیم. 
در همین حال روز گذشته، فرمانده انتظامی 
تهران بزرگ تاکید کرد، اتباع بیگانه ای که در 
داخــل کشور و به خصوص تهران هستند باید 
مجوز داشته باشند و اگر نداشته باشند باید از 
کشور خارج شوند. سردار احمدعلی گودرزی 
فرمانده مرزبانی فراجا نیز هفته گذشته اعلام 
کرد: اتباع بیگانه غیرمجاز باید تا پایان سال از 
کشور خارج شوند. به گزارش ایسنا،وی گفت: 
سیاست ما این است که اتباع غیرمجاز باید تا 
پایان سال ۱۴۰۳ کشور را ترک کنند. ما کشور 
مهمان نوازی هستیم این افراد مدت هاست از 
همه امکانات در کشور ما استفاده کرده اند اما 
دیگر باید از کشور خارج  شوند. فرمانده انتظامی 
مرزبانی فراجا ادامه داد:این امر،خواسته مردم 
ماست  و در راستای ایجاد امنیت این امر باید 

محقق شود.

انتقاد رئیس دیوان 
عالی کشور از افزایش 

پرونده های خانواده

رئیس دیوان عالی کشور با تأکید بر رسیدگی 
ــت بــه پــرونــده هــای حــوزه خــانــواده،  بــا دق
گفت: افزایش آمار پرونده های وارده در 
این حوزه مناسب نیست و باید در این زمینه 

آسیب شناسی لازم انجام شود.
به گزارش ایرنا از دیوان عالی کشور، حجت 
الاسلام و المسلمین محمد جعفر منتظری 
در نشست سامان دهی محاکم خانواده 
افزود: باید ضمن رفع اشکالات در رسیدگی 
به پرونده های خانواده به خصوص طلاق 
ــژه در محاکم تجدیدنظر و دیــوان  و به وی
عالی کشور؛ تا حد ممکن با تشکیل جلسه، 
اظهارات طرفین شنیده شود.عبدالحمید 
مرتضوی معاون نظارت دیوان عالی کشور 
در این نشست گفت: خانواده اساسی ترین 
پایه و نهاد و اصول جامعه است و اگر خانواده 
مستحکم باشد، جامعه مستحکم خواهیم 
ــت و در ایــن میان وظیفه اصلی قوه  داش
قضاییه رسیدگی سریع، دقیق و منطبق 
با عدالت به امور مردم اســت.وی با تأکید 
بر ضرورت افزایش اتقان آرا، افزود: کشف 
و انعکاس علل نقض آرا در مراجع مافوق 
بهترین روش بــرای اتقان آرا و در نتیجه 
کاهش اطاله دادرســـی است.مرتضوی 
اضافه کرد: در بررسی های انجام شده از 
دادگاه های خانواده، ۴۵ شعبه بدون تصدی 
است که باید تدابیر لازم برای اختصاص 
قضات اندیشیده شــود تا با جلوگیری از 
تجدید اوقــات، امــور مــردم معطل نماند.

سید عباس بلادی رئیس شعبه ۲۷ دیوان 
ــرورت ارتقای  ــاره به ض عالی کشور با اش
دادگــاه خانواده افــزود: هیچ کس با طلاق 
موافق نیست زیرا در طلاق بحث آسیب های 
اجتماعی مطرح است از این رو رسیدگی 
به این پرونده ها نیاز به قضات مجرب دارد 
تا وضعیت دادگاه های خانواده مناسب تر 
شــود.وی افــزود: در دادگــاه خانواده سعی 
بر اجرای عدالت است. احکام صادر شده 
منطبق با قوانین است و فصل خصومت 
می شود اما باید زمان زیادی برای رسیدگی 

به این پرونده ها صرف شود.

خبر

بهداشـت  جدیـد  غفوریان-وزیـر  صـادق 
پـس از تکیـه بـر کرسـی وزارتخانـه بهداشـت و 
درمان در نخسـتین اظهارنظرها انگشت روی 
چالشـی تریـن موضـوع ایـن وزارتخانـه یعنـی 
»دارو« گذاشـت و برخلاف آمارهای رسمی به 
نکاتی جنجالی اشـاره کرد. ظفرقندی گفت: 
»مـا حـدود ۳۰۰ قلـم دارو در بـازار کمبـود 
داریـم و اگـر یـک حرکـت فـوری انجـام نشـود، 
در آینـده نزدیک ایـن تعداد بیشـتر می شـود.« 
ایـن در حالـی اسـت کـه ۲۷ شـهریور رئیـس 
سـازمان غذاودارو به صراحت با اعـلام این که 
کمبود هـای دارویی هـم اکنون کمتـر از ۱۰۰ 
قلم است، خاطرنشان کرد: »ذخایر راهبردی 
دارویـی و تجهیـزات پزشـکی بـه بیش از شـش 
مـاه افزایش پیـدا کـرده اسـت. در مـواردی که 
موجودی هـا کمتـر از سـه مـاه باشـد و بـه زیـر 
یـک مـاه برسـد، وارد مرحلـه هشـدار می شـود 
و آن هایـی را کـه زیـر یـک مـاه هسـتند،کمبود 

تلقـی می کنیـم.«

آغاز یک چالش بزرگ!       
جدا از این که »کمبود دارو« در ۳ سال گذشته 
یکـی از واقعیـت هـا و دردهـای حـوزه درمـان 
کشـور بـوده و شـاید از مهـم تریـن موضوعـات 
مـورد پیگیـری کمیسـیون بهداشـت مجلـس 
قبـل بـود، امـا امـروز بـا داسـتان غـم انگیـز 
دیگـری روبـه رو هسـتیم؛ ایـن کـه وزیـر تـازه 
بـه کرسـی نشسـته تعـداد داروهـای کمبـود 
را ۳۰۰ قلـم و معـاون وزیـر و رئیـس سـازمان 
غـذاو دارو بـه عنـوان متولـی حـوزه دارو، ایـن 
کمبودهـا را کمتـر از ۱۰۰ قلـم می دانـد. آمار 
کمبـود دارویـی بـه میـزان کمتـر از ۱۰۰ قلم، 
آماری اسـت که وزارت بهداشـت از پاییز سـال 
۱۴۰۲ بارهـا بـه آن اشـاره کـرده و از آن آمـار 

داده اند.  
از آن جـا کـه همچـون قاعـده کلـی شـب و 
روز نمـی توانـد در یـک زمـان، هـم شـب و هـم 
روز باشـد، بنابرایـن ایـن جـا هـم نمـی توانـد 
همزمـان هـم ۳۰۰ قلـم و هـم ۱۰۰ قلـم دارو 
کمبـود باشـد. بـه زبـان و فهـم سـاده یعنـی 
یکـی از این دو آمـار درسـت نیسـت و از آن بوی 

نامطبـوع کـذب بـه مشـام مـی رسـد.

کمبود دارو یک واقعیت است       
ــای دارو در کشور به ویــژه در دو سال  درده
پنج  نیست.  پوشیده  کس  هیچ  بر  گذشته 
گزارش کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
قبل درباره بحران های حوزه درمان به ویژه 
دارو، حجم وسیعی از چالش های این بخش 
را پیش روی مــردم و رسانه ها قــرار داد. آن 

چه نمایندگان مجلس در این گــزارش ها 
از وضعیت بغرنج دارو و درمان درج 

کرده بودند، به نوعی با ناکارآمدی 
های این وزارتخانه بیش از اندازه 
کنار آمدند و وزیر دولت سیزدهم را 

زیر تیغ استیضاح 
نــبــردنــد. در عین 
حال در کف بازار 
فهرست  و  دارو 
نــیــازمــنــدی هــای 
ــردم،  ــ دارویــــــی م
گـــــــــزارش هـــای 
ــاه  ــدد و گـ ــعـ ــتـ مـ
ای  کننده  نگران 
از وضعیت دارو به 
ــد.  ــی رس گـــوش م
در همین روزهای 

ــای متعددی از مـــردم در  گذشته، پــیــام ه
ستون حرف مردم روزنامه خراسان درباره 
کمبودهای دارویــی منتشر شــده اســت که 

بخشی از آن ها را این جا آوردیم:
 -چرا بعضی داروهای تولید داخلی از جمله 

ناپریوین چشمی لیدوکائین در هیچ داروخانه 
ای موجود نیست؟

-لطفا درباره توزیع داروی نوومیکس فکری 
بکنید. داروخــانــه ها ندارند اگر باشه یکی 
می دهند، یعنی هر سه روز باید دنبال آن 
باشیم که باعث اتلاف وقت و هدررفت بنزین 

و اعصاب داغون برای بیماران دیابت شده.
ــرص و کپسول هــای ویتامین دار در  -ق
ــای وابــســتــه بــه تامین  درمــانــگــاه ه
اجتماعی کمیاب است و اکثر اقلام 
اصلا موجود نیست. درصورتی که 
مصرف نکردن داروهای ویتامین 
ــل داروهــــــای  ــث م
بیماری ها دارای 

عوارض است.

وضعیت خاص        
بیماران خاص

ــه  ــص بـــــه ایـــــــن غ
هــــا، غــصــه هــای 
ــاص  بـــیـــمـــاران خ
را هم باید افــزود. 
ایسنا اول شهریور 
به  گـــزارشـــی  در 
کمبودهای دارویی بیماران خاص پرداخته 
و به نقل از یونس عــرب، مدیرعامل انجمن 
بیماران تالاسمی نوشته است: »بیش از هزار و 
۱۲۰ بیمار تالاسمی بعد از بازگشت تحریم ها 
فوت کرده اند. این آمار نشان می دهد، بیش از 

۵  درصد جامعه تالاسمی را از دست داده ایم 
که دلیل آن هم فقط مشکلاتی است که در 
چرخه دارویی و دسترسی نداشتن به دارو در 

طول سال های اخیر رخ داده است.«

افزایش 10 درصدی فوتی های بیماران        
تالاسمی

ــار فــوت بیماران تالاسمی در سال های  آم
ــی، ســالانــه ۲۰ تــا ۳۰  قبل از تحریم دارویـ
مــورد بــود، امــا حــالا آن طــور که یونس عرب 
توضیح مــی دهــد، بــه بیش از ۲۵۰ نفر در 
ــت؛ آمــاری وحشتناک که  ســال رسیده اس
نشان می دهد میزان مرگ ومیر این بیماران 
۱۰ برابر افزایش داشته است: »نوع وارداتی 
دارو های تزریق و خوراکی تالاسمی دسفرال 
و نوع داخلی هم اسامی مختلفی دارد. سهم 
دارو های وارداتی کمتر از ۱۰ درصد از نیاز 
بیماران است و ۲۰ درصــد از طریق داخل 
ــد نیاز بیماران  ۷۰ درص تامین می شــود و
تالاسمی کشور اصــلاً تامین نمی شود. در 
بحث داروی تزریقی که فاجعه بار اســت.« 
بخشی از آمار فوت بیماران مبتلا به تالاسمی 

هم مربوط به افراد زیر ۱۸ سال است.
سوی دیگر و بهتر است بگوییم درد دیگر این 
بیماران از نقص در زنجیره تامین دارویــی، 
کاهش کیفیت دارو هـــای داخلی اســت که 
یکی از اعضای هیئت مدیره انجمن تالاسمی 
درباره آن می گوید: »بیمار تالاسمی، درمانی 
به نام آهن زدا دارد. خونی که بیمار دریافت 
می کند، می تواند اضافه بار آهن را در بدن 
بیمار بالا ببرد و در انــدام های اساسی بدن 
رسوب کند و این شرایط کودک تالاسمی را از 
رشد طبیعی بازمی دارد. تا قبل از تحریم ها که 
دسترسی به داروی برند داشتیم، من و سایر 
بیماران زندگی عادی داشتیم و اندام های 
حیاتی بدن ما به خوبی کار می کردند، اما 
بعد از تحریم و خودتحریمی که اتفاق افتاد، 
دسترسی ما به داروی برند از بین رفت. داروی 
داخلی هم که در مدل های مختلف در بازار 
وجــود دارد، کیفیت و تاثیرگذاری لازم را 
ندارد و بیمار با رسوب در کبد و کلیه و همه 

اندام های حیاتی روبه رو می شود.

وزیر جدید بهداشت پس از تکیه بر 
کرسی وزارتخانه بهداشت و درمان 

در نخستین اظهارنظرها انگشت 
روی چالشی ترین موضوع این 

وزارتخانه یعنی »دارو« گذاشت و 
بر خلاف آمارهای رسمی به نکاتی 

جنجالی اشاره کرد
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نرخ ارز 
هر گرم زعفران نگینربع سکهنیم سکهسکه طرح جدیدطلای18عیاردرهم اماراتیوانپوندیورودلار )مرکز مبادله ارزی(

491,459667,100787,80083,800161,50036,186,000 427,000,000231,500,000151,500,000920,000

ــر سابق  امینی- سید احسان خــانــدوزی وزی
اقتصاد به تازگی در گفت وگو با تسنیم به موارد 
متعددی از جمله ماجرای اختلاف با سازمان 
برنامه وقت بر سر چگونگی حذف ارز 4200 
اشــاره کرده است. اگرچه چند روز از انعکاس 
این سخنان می گذرد، در فضای مجازی بازتاب 
پیدا کرده و برخی رسانه ها از آن برداشت های 
متفاوتی داشته اند به گونه ای که از آن به اختلاف 
بین دولت و مجلس و یا پشیمانی وزیر اقتصاد از 
حذف این ارز نیز یاد کرده اند. با این حال، باید 
گفت برخی از این برداشت ها اساساً اشتباه بوده 
و برخی دیگر نیز حتی در بیان نقل قول، خطا 
داشته اند. در ادامه ضمن اشاره به اصل اظهارات 

خاندوزی به این موارد خواهیم پرداخت.
به گزارش خراسان، تودیع وزیر سابق اقتصاد 
در شرایطی امروز انجام شد که اظهارات چند 
روز قبل وی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
کماکان در رسانه ها حاشیه داشته و بازنشر 

می شود.

وزیر سابق اقتصاد در گفت وگو با تسنیم 	 
چه گفت؟

قبل از هر چیز بهتر است نگاهی به خود سخنان 
خاندوزی داشته باشیم. وی ضمن اشاره به اتفاق 
نظر عمده کارشناسان درخصوص حذف ارز 
4200 در آن زمان و نیز قانون شدن این موضوع 
گفت: داستان ارز 4200 تومانی یکی از نقاط 
جدی و پرمناقشه در سیاست گذاری دولت بود. 
حذف ارز ترجیحی برای کالاهای خاص به دلایل 
متعددی از سوی کارشناسان و تحلیل گران 
اقتصادی پیشنهاد شد، با این حال، نمی خواهم 
همه آن استدلال ها را بازگو کنم، اما به هر حال 
این تصمیم تبدیل به یک تکلیف قانونی شد. 
بر اســاس قانون بودجه ســال 1400، دولت 
مکلف شده بود که در این سال با ارز ترجیحی 

خداحافظی کند و به جای آن، روش های حمایتی 
دیگری برای مردم در پیش بگیرد.

با زمان بندی و شیوه حذف ارز 4200 	 
موافق نبودیم

ــزود: به همین دلیل، دولــت موظف شد  وی اف
تنها 8 میلیارد دلار ارز ترجیحی برای کل سال 
1400 اختصاص دهد. در نیمه اول سال، تقریباً 
این مبلغ به طور کامل مصرف شد و دولت باید 
مصوبه مجلس را اجرا می کرد، البته ما در وزارت 
ــی با این زمان بندی و جزئیات  اقتصاد و دارای
موافق نبودیم اما مسئولیت کل پروژه با سازمان 
برنامه بود. سازمان برنامه مصر بود این کار را 
انجام دهد، حتی پیش از جلسه رأی اعتماد بنده 
با من از سازمان برنامه صحبت کردند که »شما که 
می خواهی رأی اعتماد از مجلس بگیرید، بدانید 
که حتماً چنین اقدامی را در ستاد اقتصادی 
دولــت پیگیری خواهیم کرد و شما نیز همراه 
باشید«. »بعدها هم درخصوص زمان بندی و هم 
درباره  شیوه حذف نظرات خود را ارائه کردیم«. 
حتی در مــاه منجر به حــذف ارز ترجیحی نیز 

مکاتباتی با مقامات انجام دادیم.

ناممکن بودن ادامه سیاست ارز 4200 با 	 
توجه به واقعیات میدانی

خاندوزی دربــاره دلایل لزوم اجرای حذف ارز 
4200 این گونه شرح داده است: همچنین با 
توجه به آغاز جنگ اوکراین در همان سال 1400 
و فاصله های قیمتی با کشورهای همسایه که 
منجر به قاچاق گسترده کالاها شد، چشم انداز 
این بود که در سال های آینده نه تنها با 10 یا 12 
میلیارد دلار، بلکه با اعداد بسیار بزرگ تری از ارز 
ترجیحی مواجه خواهیم بود که ممکن است اصلًا 
در دسترس نباشد. در این شرایط، اجرای این 
سیاست می توانست موجب شود بانک مرکزی 

مجبور به استفاده از پایه پولی خود شود و این امر 
آثار تورمی دیگری را به همراه داشته باشد.

تاکید شهید رئیسی بر آماده سازی روش 	 
های جایگزین حمایتی

وزیر اقتصاد با بیان این که این جمع بندی در 
دی مــاه 1400 در ستاد هماهنگی اقتصادی 
ــرای حــذف ارز  مطرح شد که مقدمات لازم ب
ترجیحی فراهم شود، گفت: با این حال، هنوز 
ــاده نبود. آقــای رئیس جمهور  همه جوانب آم
بــه شــدت اصـــرار داشتند کــه روش جایگزین 
حمایتی حتماً آمــاده شود تا کمترین فشار به 
طــبــقــات ضعیف جــامــعــه وارد شـــود. برخی 
ــول داده بــودنــد از طریق  از نهادهایی کــه ق
سامانه های آی تی خود این حمایت جایگزین 
خود  تعهدات  به  نتوانستند  کنند،  فراهم  را 
عمل کنند، این مسئله باعث شد که اجرای این 
سیاست به تاخیر بیفتد و به اواخر سال و شب عید 
و ابتدای سال 1401 کشیده شود. در وزارت 
اقتصاد، ما توانستیم اقداماتی انجام دهیم تا 
جلوی توزیع بی رویه آرد و خروج آن از کشور را 
بگیریم، شواهدی نیز وجــود داشــت که نشان 
می داد این خطر واقعی است و نه موهومی، در 
روزهای پنجم و ششم فروردین 1401، شخصاً 

مکاتبه ای با آقــای رئیس جمهور انجام دادم و 
درخواست کردم که چاره اندیشی صورت گیرد.

ــه داد: آقــای رئیس جمهور نیز اشــاره  وی ادام
کردند که آن دستگاهی که ماه ها وعــده داده 
بود، نتوانست کار خود را به درستی انجام دهد. 
ما مسئولیت را پذیرفتیم و تصمیم گرفتیم که 
ایــن موضوع را پیگیری کنیم، اگرچه ارتباط 
مستقیمی با حوزه کاری ما نداشت. در نهایت، 
سامانه های هوشمند توزیع آرد با همکاری بانک 
سپه و دیگر دوستان به نتیجه رسید و این سیاست 

در اواخر اردیبهشت 1401 رسماً اجرا شد.
ــار آن  ــه آثـ ــد ک ــانـــدوزی، تـــلاش ش ــه گفته خـ ب
بر قیمت ها کنترل شود و میزان یارانه نقدی 
به اندازه ای باشد که طبقات ضعیف کمتر فشار را 
احساس کنند. به خلاف تجربه تلخ سال 1398، 
در این تجربه دولت بر این تاکید داشت که پیش 
از اجرای سیاست، میزان پرداختی ها مشخص 
باشد تا جامعه بداند جبران یارانه نقدی صورت 

خواهد گرفت.

 برداشت ها و نقل قول های ناصحیح 	 
رسانه ها

در شرایطی که سخنان خاندوزی به همراه سوابق 
اظهارات و رویدادهای گذشته هنوز به خوبی در 

دسترس است، برخی رسانه ها برداشت ها و 
نقل قول های ناصحیحی از این سخنان منعکس 

کردند که رئوس آن ها در ادامه می آید:
ناکارآمدی سیاست حذف ارز 4200؟ برخی 
از رسانه ها با عبارتی به این مضمون که خاندوزی 
به ناکارآمدی حذف ارز 4200 اذعان کرده، این 
طور نشان دادند که خاندوزی از ابتدا با حذف 
ارز 4200 موافق نبوده اســت. این در حالی 
است که همان طور که در بالا نیز اشــاره شد، 
وی ضمن اشاره به پیشنهادهای کارشناسان  
درخصوص اصل حذف ارز 4200، به اختلاف 
خود با سازمان برنامه اشاره کرده و سخنی مبنی 
بر مخالفت با اصل این موضوع به زبان نیاورده 
است. وی در این زمینه و در جلسه تکریم و معارفه 
وزرای اقتصاد دولت سیزدهم و چهاردهم که 
دیروز برگزار شد نیز به صراحت به تیتر اشتباه 
حذف ارز ترجیحی اشاره کرد و خطاب به کسانی 
که مشروح این گفت وگو را دیده بودند، گفت: 
»به تعبیر سیدالشهدا)ع( »اگر دین ندارید لااقل 
آزاده باشید« من این موضوع را آن جا تصریح 
کرده بودم که این حکم قانون بود و تقریباً در 
دولت همه اعضای تیم اقتصادی موافق بودند، 
ما در وزارت اقتصاد درباره جزئیات، زمان بندی 
و روش آن اختلاف نظر با سازمان برنامه و بودجه 
داشتیم و این اختلاف شامل پیشنهاد کم هزینه 
تر بود، مانند آن روشی که در موضوع توزیع آرد 
به خبازی ها در کشور توسط بانک سپه انجام 

شد ...«
حذف ارز 4200 صرفاً نتیجه تکلیف مجلس 
به دولت بود؟ برخی دیگر از رسانه ها نیز با 
ــاره به بخش هایی از سخنان خــانــدوزی،  اش
حذف ارز 4200 را نتیجه صرفاً تکلیف مجلس 
به دولت دانستند. این در حالی است که علاوه 
بر اظهارات دیروز وزیر اقتصاد، متن قانون نشان 
دهنده نبودن تکلیف در این راه بــرای دولت 
است. منتهی تصریح شده که در صورت حذف 
کالاها از سبد ارز ترجیحی، دولــت باید قبلًا 
ترتیبات قانونی جبران زیان رفاه مصرف کننده 
ــرای کــالاهــای اساسی را از طــرق کالابرگ  ب
الکترونیکی و در امور پزشکی از طریق بیمه ها و 
به طرق جایگزین مطمئن به انجام رسانده باشد 
به طوری که افراد بتوانند این کالاها و خدمات را 
به نرخ پایان شهریور 1400 و در سقف سهمیه 

تعیین شده تهیه کنند.
از سوی دیگر مواضع شهید رئیسی بر لزوم حذف 
ارز ترجیحی صحه می گذارد و نشان می دهد 

که وی نیز با اصل حذف ارز 4200 موافق بود.

جنجال بر سر حذف ارز 4200  
اظهارات اخیر خاندوزی وزیر سابق اقتصاد درباره حذف ارز 4200، حاشیه ها و واکنش ها در رسانه ها و فضای مجازی را در پی داشته 

است، به این بهانه نگاهی به اصل این اظهارات و همچنین مواضع مسئولان وقت درباره حذف ارز 4200 داشته ایم

 خبر خوش وزیر مسکن 
به دهک های یک تا سه

جماران- فرزانه صــادق مالواجرد، وزیــر راه، 
مسکن و شهرسازی گفت: اتمام طرح های نیمه 
تمام، چه باقی مانده مسکن مهر و چه باقی مانده 
نهضت ملی مسکن، در دستور کار ویژه قرار دارد. 
در قالب برنامه ریزی های دیگر هم می خواهیم 
ــذاری زمین یا مشارکت در  طی طرح های واگ
پروژه های ساخت؛ خانه را به بهترین شکل ممکن 
به دست مردم برسانیم. وی تاکید کرد: مسکن 
و خانه دار شدن دهک های یک تا سه برای این 
وزارتخانه در اولویت قــرار دارد، یعنی مسکن 
محرومان، کارگران و اقشار ویژه حتماً در اولویت 

خواهد بود.

سوددهی 41 درصدی بانک های 
بورسی در سال 1402

تسنیم- سازمان بورس اعلام کرد: بررسی ها 
از رونــد سود و زیــان بانک های بورسی نشان 
می دهد، این بانک ها که در سال های 95 تا 
99 و 1401 با زیان همراه بودند در سال های 
1400 و 1402 ســود ده شــدنــد. بــر اســاس 
گزارش های آماری، بانک های حاضر در بازار 
سرمایه در سال 1400 با 7 درصــد کمترین 
میزان سود دهی و در سال 1402 با 41 درصد 
بیشترین میزان سوددهی را به خود اختصاص 
ــد. آمــارهــا نشان مــی دهــد بانک های  ــ داده ان
بورسی در سال های 1401 و 1398 به ترتیب 
با 35 و 32 درصــد بیشترین زیــان و در سال  
95 با 8 درصد، کمترین میزان زیان را تجربه 

کرده اند.

پیامک هشدار وزارت راه به 
متقاضیان نهضت ملی مسکن تهران

تسنیم -اداره کل راه و شهرسازی استان تهران 
با ارسال پیامک به متقاضیان نهضت ملی مسکن 
به آن ها هشدار داد نسبت به تکمیل آورده تا 
سقف 230 میلیون تومان اقدام کنند.طبق این 
اطلاعیه، عدم واریز وجه در موعد مقرر موجب 
توقف پروژه، افزایش قیمت تمام شده  و متضرر 

شدن متقاضیان خواهد شد.

بازار خبر

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

مشاهده تمامی آگهی های 

خراســـــان بزرگ

زودتر با خبر شوید ...
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بخشنامه بودجه 1404 برآورد اولیه از افزایش حقوق ها در سال آینده را مشخص کرد

مجردها ۲۰ درصد، متاهل ها ۲۳ درصد به بالا
بردبار- بر اساس جدول پیوست شماره 2 
ضوابط مالی تهیه و تدوین لایحه بودجه سال 
1404 کــه دیـــروز توسط رئیس جمهوری 
ــی میزان  ــرای ــای اج ــد، دســتــگــاه ه ابـــاغ ش
افزایش ضریب ریالی حقوق کارکنان خود 
را به گونه ای تعیین می کنند که پایه حقوق 
کــارمــنــدان مجرد 20 درصــد و کارمندان 

متاهل 2۳ درصد به بالا افزایش یابد.
ــان، بخشنامه تــهــیــه و  ــراسـ ــزارش خـ ــ ــه گ ب
کل   1404 ــال  سـ ــه  ــودج ب ــه  ــح لای تنظیم 
ــروز  دی آن  هفت گانه  پیوست های  و  کشور 
ــران  ــوی رئــیــس جــمــهــوری اســامــی ای از س
ــاغ شد.  ــت اب به دستگاه های اجــرایــی دول
طبق اولــیــن جــدول در پیوست شــمــاره دو 
ریالی  افزایش ضریب  این بخشنامه میزان 
حقوق کارکنان زن و مردان مجرد 20 درصد، 

ــدون فرزند  بــا حــق عائله مندی ب متاهان 
ــد، بــا حــق عائله مــنــدی 1 فرزند  2۳ درصـ
ــد، بــا حــق عائله مــنــدی 2 فرزند  26 درصـ
۳0 درصد، با حق عائله مندی ۳ فرزند ۳6 
درصد، با حق عائله مندی 4 فرزند ۳9 درصد 

 45 5 فرزند و بیشتر  و با حق عائله مندی 
درصد خواهد بود.

البته در صدر این جدول تاکید شده است که 
رقم قطعی ضریب به تصویب هیئت وزیران 

خواهد رسید.

وزیر جدید اقتصاد در مراسم معارفه

با فرض وجود تحریم ها قرار است کار کنیم
صابر- همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
آیین معارفه خود که با حضور رئیس جمهور 
برگزار شد مسئله تحریم را موجب تحلیل رفتن 
شتاب توسعه و قدرت رقابت اقتصادی ما با دنیا 
دانست با این حال تاکید کرد که ما با فرض 
وجــود تحریم ها قــرار است کار کنیم و بر این 
اساس باید شیوه حکمرانی را اصاح کنیم. 
بسیاری از مشکات در حــوزه هــای مختلف 
از جمله سیاست های ارزی، بــازار پول، بازار 
سرمایه، تجارت خارجی و مشکات فضای 
ــار بــه حکمرانی اقــتــصــادی مــا باز  کسب و ک

می گردد و ربطی به تحریم ها ندارد.
به گزارش شادا، عبدالناصر همتی دیروز در 
اولین سخنرانی خود در مقام وزارت با اشاره 
به دو مانع اصلی تحریم و شیوه حکمرانی برای 
بهبود شرایط اقتصادی، تصریح کرد: تحریم 
یک بحث فراتصمیمی است و در بخش های 
دیگر حاکمیت باید دربــاره آن تصمیم گیری 
و جمع بندی شود اما باید بپذیریم که شتاب 
توسعه و قــدرت رقابت اقتصادی ما با دنیا را 

تحلیل می برد.

ــود تحریم ها  وی ادامــه داد: ما با فــرض وج
قرار است کار کنیم و بر این اساس باید شیوه 
حکمرانی را اصاح کنیم؛ بسیاری از مشکات 
در حوزه های مختلف از جمله سیاست های 
ارزی، بازار پول، بازار سرمایه، تجارت خارجی 
و مشکات فضای کسب و کار به حکمرانی 
اقتصادی ما باز می گردد و ربطی به تحریم ها 
نــدارد و موضوعاتی همچون قیمت گذاری 
ــوری و مــداخــلــه دولـــت در بخش های  ــت دس
ایــن مشکات دامــن  بــه  اقتصادی  مختلف 
می زند.وزیر اقتصاد یادآور شد: کسری 1۷ 
میلیارد دلاری تجارت غیر نفتی قطعاً ناشی 
از حکمرانی غلط است یا این که با ۳5 درصد 

تورم دولت چهاردهم را تحویل می گیریم نیز 
از همین جا ناشی می شود؛ شاید گفته شود 
که قباً پیش از این بــوده اما این رقم بسیار 
بالایی است چرا که 5 سال پشت سر هم تورم 
40 درصــد داشته ایم. همتی تصریح کرد: 
مهم ترین دستور کار ما، مسئله ناترازی بودجه 
اســت که امسال اقــدامــات جــدی باید برای 
تــوازن بودجه انجام شــود. ناترازی بانک ها 
غیرقابل تصور است، تا به حال چنین حالتی 
را در سیستم بانکی ندیده ایم و باید به صورت 
جدی باید برای آن چاره اندیشی شود.احسان 
خاندوزی، وزیر اقتصاد دولت سیزدهم نیز 
در ایــن مراسم گزارشی از اقــدامــات وزارت 
اقتصاد در دوره تحت مدیریت خود ارائه کرد و 
گفت: در ابتدای دوره، خزانه حدود 50 هزار 
میلیارد تومان به بانک مرکزی بابت تنخواه 
بدهکار بود اما امروز حدود همین عدد خزانه 
از سازمان هــای دیگری که در حــوزه یارانه 
و اکنون  ای عمل می کنند، طلبکار اســت 
از توانمندی خزانه داری کشور بــرای رفع 

نیازهای کوتاه مدت خود استفاده می کنند.

بازگشت همه به سوی اوست 
با نهایت تأثر و تأسف درگذشت مرحوم مغفور 

 شادروان 
حمید حسینی 
را به اطلاع دوستان ، آشنایان 

و اقوام گرامی می رسانیم. 

مراسم تشییع و تدفین روز چهارشنبه هفتم شهریور دربهشت 

رضا، ضلع غربی، غرفه 35 ساعت 11 برگزار می شود. 

 مجلس ترحیم روز پنج شنبه هشتم شهریور 

 ساعت 15:30 الی 17:30 در مسجد الزهرا، خیابان احمد آباد 

)به صورت زنانه ومردانه ( منعقد می باشد. 

خانواده حسینی 

زنده یاد
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تازه های مطبوعات

چندثانیه خبر داد:سیاوش اردلان خبرنگار  •
بى بى سى نوشت: جاويد رحمان تا سه هفته پیش 
رسما گزارشگر ويژه سازمان ملل در امور حقوق بشر 
ايران بود.  حالا او در جمع اعضای سازمان مجاهدين 

خلق در کنار مريم رجوی حاضر شده است.
بامداد نو نوشت:پزشکیان به وعده خود عمل  •

کرد؛ يک اهل سنت معاون رئیس جمهور شد.با حکم 
رئیس جمهور، عبدالرحیم حسین زاده معاون توسعه 

روستايى و مناطق محروم کشور شد.
الف نوشت : منابع شبکه خبری المیادين اعلام  •

کردند که مسعود پزشکیان، رئیس جمهور ايران، 
عراق را به عنوان مقصد اولین سفر خارجى خود 
پس از انتصاب در اين سمت تعیین کرده و اين امر 
حاکى از اهمیت روابط ايران با عراق است. اين منابع 
اظهار کردند: اين سفر آقای پزشکیان در پاسخ به 
دعوت عبداللطیف رشید، همتای عراقى او و پیش 
از سفر ايشان به مقر سازمان ملل در نیويورک انجام 

مى شود.
  انتخاب نوشت : آيت ا... سبحانى از مراجع  •

تقلید در نامه ای به محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامى نوشت: تعطیلى شنبه برخلاف قانون 
اساسى است که مى گويد تعطیلى هفته روز جمعه 
است و اين عبارت مفید حصر است. چنان که دو 
اصلى که در کنار آن آمده است نیز مفید حصر است: 
»زبان فارسى« که زبان رسمى کشور است )اصل 
15(. آيا مى توان عبری را هم به رسمیت شناخت؟! 
پرچم کشور اسلامى از سه رنگ تشکیل شده )اصل 

1۸( آيا مى توان رنگ چهارمى به آن افزود.
آخوندی  • عباس  شــد:  مدعی  عصرایران    

نوشت: شعبه 42 ديوان عالى کشور بر عدم امکان 
اطلاق قانون به مصوبات عالى انقلاب فرهنگى 
رای داد.   اهمیت اين رای از اين رو است که رسما 
حکم به عدم امکان اطــلاق قانون بر مصوبات 
شورای عالى انقلاب فرهنگى مى کند. اين رای 
نه تنها ناقض اطلاق قانون به مصوبات شورای 
عالى انقلاب فرهنگى است که اعتبار آن ها را 
منوط به تايید قوانین موضوعه و اختیارات قوه 
مجريه مى داند. به عبارت ديگر دولت در صورت 
تشخیص مغايرت آن ها با قوانین موضوعه و يا 
سیاست های خود مى تواند آن ها را نقض کند و 

اين نکته بسیار مهمى است.

فرهیختگان - رويکرد حکمرانى مانند آن چه  •
در برخى اصطلاحات مربوط به سیاست گذاری 
استفاده مى شود، يکى از اجزای بسیار لازم برای 
قرار گرفتن در مرکز امر وفاق است. اين که دولت 
پزشکیان، دولتى با رويکرد چپ میانه است يا 
چپ توسعه گرا يا دولــت رفاهى است با برخى 
قواعد و... بايد مورد بحث و بیان واضح ايشان و 
اعضای دولت شان قرار گیرد. تازه در آن نقطه 
است که مى توان از گفت وگو برای وفاق سخن 
گفت. آن جاست که مى توان يک نخ تسبیح برای 
دولت پزشکیان پیدا کــرد.... بدون اين ها بايد 
انتظار داشت که در اولین شکست های محتمل 
دولت پزشکیان، نشانه های افتراق و جدايى از 
اين فضای وفاق آمیز رخ دهد؛ چراکه در وضعیت 
اجتماعى و سیاسى ايران اکنون، اصل بر تخالف 
است و نه وفاق و طرف های مختلف به دنبال تکثر 

و مرزبندی خواهند رفت.
شرق- مسعود پزشکیان حد وسط روحانى و  •

خاتمى است. گاه بارقه هايى در سخنانش ديده 
دارد. مردم گرايانه  سمت وسوی  که  مى شود 
پزشکیان به زبــان ترکى تسلط دارد و در خانه 
اين زبان زيسته و به چم وخم آن آگاه است. اين 
تسلط به ترکى، گاه در برگرداندن آن به فارسى 
برايش دردسرآفرين مى شود...او راه دشواری 
در پیش دارد. او ناگزير است به دلیل جايگاه خود، 
سخنرانى و مصاحبه کند و در جمع های مختلفى 
حرف بزند و برای اين که از سخنان صادقانه و 
صريحش سوء قرائت نشود، ناچار است پیش 
از هر مراسمى درباره آن چه مى خواهد بر زبان 
بیاورد، بینديشد و در صورت امکان آن را به متن 
بازگرداند....به ويژه اين که سخنان او در آغاز راه 
قابلیت تفسیر و تأويل بسیار دارد؛ به همین دلیل او 
بايد از سخنانى که موجب اين سوء قرائت مى شود 
که در نهايت جايگاه او را تضعیف مى کند، پرهیز 
کند. سوء قرائت هايى که در گذر زمان دردسرساز 

خواهد شد.
جوان - در تمام ادوار رئیسان جمهور فهرست  •

کابینه خود را به جهت احترام و استحضار به رهبری 
ارائه کرده اند، اما مشى رهبری اين نبوده که به 
جز چند وزارتخانه خاص که با جهت گیری های 
کلان انقلاب اسلامى يا مصالح عالیه کشور مرتبط 
هستند در عمده موارد اظهارنظر کنند. در واقع 
اين رئیس جمهور است که گزينه هايى را براساس 
سازوکار های مدنظر خود پیشنهاد مى دهد و نهايتاً 
رهبر انقلاب اگر ملاحظه ای در مــوردی داشته 

باشند، بیان مى کنند.

مجاور - »محمد بن عبدالرحمن آل ثانى« نخست 
وزيــر و وزيــر امــور خارجه قطر با سفر به تهران، 
نخستین ديدار رسمى عراقچى در قامت وزير امور 
خارجه را رقم  زد و با  رئیس جمهور کشورمان نیز 
ديدار داشت. حضور نخست وزير قطر نشان دهنده 
اين است که »دکترين همسايگى« مبتنى بر صفر 
کردن مشکلات با کشورهای پیرامون يا دست کم 
کنترل تنش به عنوان اولويت سیاست خارجى 
جمهوری اسلامى طى 5 سال گذشته تا حد زيادی 
موفقیت آمیز بوده است و نبايد به ترکیب برنده 
دست زد. روابط ايران با کشورهای همسايه به ويژه  
دولت های خلیج فارس در اين برهه پیشرفت قابل 
توجهى کرد که اوج آن احیای روابط با عربستان 
سعودی در اسفند 1401 بود.  در اين میان اما  
اين که در شرايط خاص منطقه ای، قطر به عنوان 
اولین همسايه ايران، سیاست خارجى خود را به 
سمت تهران فعال مى کند، نشان از ارتقا و تثبیت 

ــط همسايگى دو کشور در چند سال اخیر  رواب
دارد.اگرچه حمايت تهران از دوحه در زمان تنش 
اين کشور در سال 2016 با همسايگان عرب آن از 
جمله نقاط عطف در روابط دو کشور در دوره معاصر 
محسوب مى شود، اما تحولات در فلسطین و نقشى 
که قطر در روند مذاکرات برای توافق آتش بس بر 
عهده دارد در کنار روابط نزديک دوحه با حماس 
و به ويژه موضع ايران در قبال انتقام ترور اسماعیل 
هنیه اين سفر را از چند جهت برجسته و قابل توجه 
کرده است تا جايى که رسانه ها تهران و دوحه را دو 
شريک استراتژيک در موضوع غزه عنوان مى کنند. 
از اين رو حضور نخست وزير قطر در چنین شرايطى 
مورد توجه رسانه ها قرار گرفت تا جايى که برخى 
گمانه زنى ها  حکايت از آن داشت که همسايه 
جنوبى ايران حامل پیامى از سوی واشنگتن برای 
تهران است. در همین راستا و درحالى که گمان 
مى رفت که محور گفت و گوهای نخست وزير قطر 

و عباس عراقچى روابط دوجانبه و مسئله غزه باشد، 
نورنیوز نیز نوشت:» سفر نخست وزير قطر به تهران 
در میانه تحولات مهمى چون استقرار دولت جديد 
در ايران، عملیات کم سابقه حزب ا... علیه رژيم 
اسرائیل، تهديد سید حسن نصرا... به استفاده 
از موشک های راهبردی علیه اسرائیل و احتمال 
فعال شدن مجدد گفت وگوهای رفع تحريم ها 
بسیار مهم ارزيابى مى شود.«به نظر مى رسد، 
اين سفر حاوی پیام هايى از طرف دولت بايدن 
درخصوص پاسخ احتمالى ايران به اسرائیل  نیز 
باشد.گفتنى است پیشتر عراقچى در گفت و گو 
با آنتونیو تاجانى وزير خارجه ايتالیا گفته بود که » 

برخلاف رژيم صهیونیستى ايران به دنبال گسترش 
تنش نیست اگرچه از آن هراسى نــدارد.« اظهار 
نظری که خط مشى رسمى و کلى ايران را در قبال 

تحولات جاری در منطقه مشخص کرده است.
شیخ »محمد آل ثانى« همچنین در ديدار با  مسعود 
مواضع  از  انتقاد  با  جمهور   رئیس  پزشکیان، 
متناقض جامعه جهانى و مدعیان حقوق بشر 
نسبت به قربانى و جنايتکار در غزه تصريح کرد: 
قطر به تلاش های خود برای تحقق آتش بس در غزه 
ادامه خواهد داد و در اين زمینه روی نقش آفرينى 
سازنده جمهوری اسلامى ايــران به عنوان يک 

بازيگرِ همواره حکیم و مسئول حساب مى کند.

ديدگاه

 2 بازداشتی و یک معنا!
ــه بازداشت محمدرضا  صابر گل عنبری - ادام
نوری نزديک به دو سال در عراق به دست نیروهای 
آمريکايى و همچنین محمد خزائى در عربستان 
از دو ماه پیش در اثنای مناسک حج فارغ از علل 
بازداشت هر دو سنجه ای برای ارزيابى سطح و عمق 
مناسبات ايران با بغداد و رياض است؛ با اين تفاوت 
که در عراق ايران نفوذ سخت افزاری قابل توجهى 
در قالب حشد شعبى با ده ها هزار عضو مسلح دارد 
اما اين نفوذ سخت کارکرد  کلان سیاسى در دستگاه 
حاکمه عراق در مقايسه با نفوذ نرم دولت آمريکا 
در اين کشور نداشته است.  حضور سخت افزاری 
آمريکا )دو سه هزار نظامى( قابل مقايسه با ده ها هزار 
نیروی مسلح عراقى متحد ايران نیست؛ با اين حال، 
نفوذ واشنگتن در ارکان حاکمیتى عراق بیشتر از 
ايران به نظر مى رسد که تاثیر عملى آن را مى توان 
در ممانعت از اجرای بخش مهمى از موافقت نامه ها 
با تهران به ويژه در چند سال اخیر، بلوکه کردن 
اموال صــادرات برق و گاز ايــران، آزادســازی قطره 
چکانى اين پول ها، بازداشت و محاکمه نوری در 
عراق و همچنین ترور عالى ترين مقام نظامى ايرانى 
در بغداد بــدون واکنش درخــور و موثر اين کشور 
مشاهده کرد؛ تا جايى که نخست وزير وقت عراق 
)عادل عبدالمهدی( جز ابراز تاسف و محکومیت 
و فراخواندن سفیر آمريکا پس از چند روز، کاری 
از دستش برنیامد. اين واقعیت عراق امروز است. 
پس از گذشت چهار سال هنوز تصمیم پارلمان اين 
کشور برای خروج نیروهای آمريکايى بر زمین مانده 
و عملیاتى نمى شود. البته ناگفته هم نماند که بخش 
قابل توجهى از ارکان قدرت، نیروهای سیاسى  و 
افکار عمومى عراق به خروج اين نیروها نه به عنوان 
يک مسئله ملى، بلکه چالش و مناقشه ای میان تهران 
و واشنگتن نگاه مى کنند و از اين جهت هم خواهان 
خودداری از تبديل شدن خاک اين کشور به عرصه 
تسويه حساب خارجى هستند.دولت عراق نیز به 
نوعى به دنبال راهکاری برای پايان دادن به اين 
مناقشه است. به نظر نمى رسد که اين راهکار پايان 
حضور نیروهای آمريکايى را رقم زند، بلکه گويا آن 
چه عراق به دنبال آن است حفظ اين نیروها با تغییر 
ظاهری ماهیت حضور آن ها در قالب مستشاری و 
... است. مسئله ديگر اين که نفوذ آمريکا در قدرت 
عراق نیز صرفا بسته به حضور همین تعداد نظامى 
نیست، بلکه بیشتر به هژمونى و جايگاه اين کشور در 
سیاست بین الملل و منطقه مربوط است اما روابط 
با عربستان که تداوم بازداشت يک حاجى ايرانى 
بیانگر وضعیت کنونى آن است، برخلاف برخى 
اظهارات »رسمى« و غالب تحلیل ها پس از گذشت 
يک سال و نیم از احیای اين مناسبات، همچنان 
کاملا به سطحى عــادی نرسیده و نبود هیچ نوع 
رابطه تجاری پس از يک سال و نیم خود مويد اين 
مدعاست. بیان اين نکات ناظر به نکوهش روابط اين 
دو بازيگر بزرگ در منطقه نیست، بلکه بیان حقايقى 
است که در سايه کثرت اظهارنظرها و تحلیل های به 
دور از واقعیت گم مى شود. چنان که قبلا نیز گفته 
شد، آتش زدن سفارت و کنسولگری عربستان 
در هر حال يک »اشتباه راهبردی« و اصل روابط 
ــرورت راهبردی« اســت، اما اين  فیمابین يک »ض
نافى بیان اين واقعیت نیست که رياض تاکنون برنده 
احیای اين روابط بوده ؛ البته تا حدودی هم يمن با 
توقف حملات ائتلاف و به تازگى از سرگیری جزئى 
برخى پروازها منتفع شده است. با اين حال، فعلا نه 
تنها تهران بهره خاصى از آن نبرده ، بلکه در سطح 
منطقه نیز در بحبوحه تنش های کنونى در برابر 
»محدوديت هايى« قرار گرفته است. همان زمان هم 
عرض شد که انگیزه مهم بن سلمان از احیای روابط 
با تهران پیشبرد چشم انداز 2030 در فضای آرام و 
کم تنش و دور نگه داشتن کشورش از ترکش های هر 
نوع جنگ و تنش نظامى احتمالى در منطقه است. 
در همان مارس 2023 نیز نگارنده بیان کرد که 
میانجیگری چین )با درخواست عربستان( معطوف 
به هماهنگى پیشینى رياض با دولت بايدن است. 
آمريکا نگران به خطر افتادن امنیت انرژی در خلیج 
فارس و خواهان انتقال نقطه ثقل سیاست خارجى 
خود به حوزه پاسیفیک برای مواجهه با چین بود، اما 
بر اين باور بود که پکن نیز که خود به شدت از احیای 
روابط ايران و عربستان منتفع مى شود، بهتر مى تواند 
با آشتى دادن هر دو آب های داغ منطقه را آرام کند 
اما خط تحلیلى رايج و غالب اين بود که عربستان به 
آمريکا پشت کرده است و بن سلمان ديگر به بايدن 
اعتمادی ندارد و به ايران و چین روی آورده است تا 
جايى که حتى برخى فراتر رفته و »آشتى« تهران و 
رياض را نشانگر اراده حاکمیت عربستان برای مقابله 
مشترک با اسرائیل و سیاست های آمريکا در منطقه 
دانسته و بعضا هم از »پیوستن« احتمالى رياض به 
»محور مقاومت« گفتند. طرفه اين جاست که اکنون 
بنا به اعلام رسانه های ايرانى علت بازداشت حاجى 
ايرانى، گرفتن عکس با پرچم فلسطین و انتشار آن در 
فضای مجازی بوده است. کما اين که 10 ماه جنگ 
غزه هم نشان داد که همکاری و هماهنگى خاصى 

میان دو کشور برای توقف آن وجود ندارد.
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پشت پرده سفر آل ثانی به تهران
سفر نخست وزیر قطر به تهران در میانه تحولات مهمی چون استقرار دولت 

جدید در کشورمان،پاسخ احتمالی ایران به رژیم صهیونیستی  و احتمال 
فعال شدن مجدد گفت وگوهای رفع تحریم ها مهم ارزیابی می شود

ــه اتباع  ــگ خطر افــزايــش بى روي توکلی -زن
افغانستانى در ايــران از سال گذشته به صدا 
ــه پیدا  ــروز به صــورت ممتد ادام ــده و تا ام درآم
کرده است. برخى آمار اين مهاجران همسايه 
را حدود 10 میلیون نفر برآورد کردند. آماری 
که واکنش وزير کشور وقت را برانگیخت. همان 
زمان، احمد وحیدی در مصاحبه ای با رسانه 
ها اعلام کرد که »اتباع افغانستانى حاضر در 
ايــران، حدود پنج میلیون نفر و به طور رسمى 
حتى کمتر اســت.« ذکر اين آمار اما نتوانست 
منتقدان حضور افغانستانى ها در ايــران را 
آرام کند به طوری که اين موج به کارزارهای 
انتخابات رياست جمهوری هم رسید و محمدباقر 
قالیباف در مناظره نامزدهای انتخابات رياست 
جمهوری اعلام کرد؛ همه آسیب های اجتماعى 
ــروز  جدی ايــران ريشه در شرق کشور دارد.دي
اما مراسم تکريم احمد وحیدی وزير کشور دولت 
سیزدهم و معارفه اسکندر مؤمنى وزير کشور 
دولــت چهاردهم با حضور مسعود پزشکیان 
رئیس جمهور کشورمان برگزار شد. اسکندر 
مومنى اما در حالى سکاندار ساختمان خیابان 
فاطمى شده که در کنار کلان مسائل متعددی 
که وزارت کشور در زمینه سیاسى و اجتماعى 
با آن دست و پنجه نرم مى کند؛ حضور گسترده 
اتباع غیرمجاز طى سال های اخیر منجر به 
ناهنجاری های اجتماعى و امنیتى متعددی 

شده و اين وزارتخانه را با يک چالش جدی مواجه 
کرده است. موضوعى که اسکندر مومنى نیز در 
حاشیه مراسم توديع و معارفه خود به آن اشاره 
کرد و يکى از اولويت های خود را موضوع اتباع 
بیگانه برشمرد:» در زمان بندی مشخص شده 
لايحه تشکیل سازمان ملى مهاجرت را به مجلس 
مى دهیم و کار را هم شروع خواهیم کرد.مسئله 
ترک کشور توسط اتباع غیرمجاز تا پايان سال 

1403 در جريان است و پیگیری مى کنیم.«

چرا انسداد مرزها مهم است؟ 	 
ــروج آمريکا از افغانستان در فوريه  پس از خ
2021 و تغییر و تحولات يک باره در افغانستان؛ 
سیل گسترده اتباع غیرمجاز از دروازه شرقى 
پا به ايــران گذاشتند تا جايى که هر چند وقت 
يک بار تصاويری منتشر مى شود که نشان مى 
دهد گــروه گــروه مهاجر افغانستانى به شکل 
غیرقانونى از مرزها عبور کرده و خود را به خاک 
کشورمان مى رسانند و کیست که نداند سرازير 
شدن غیرقانونى اتباعى که هیچ گونه اوراق 
هويتى ندارند، مى تواند در آينده نه چندان دور 
به چالش هايى در حوزه امنیتى و اجتماعى بدل 
شود  اما غیر از اخراج اتباع غیرمجاز که اسکندر 
مومنى به آن اشاره کرده؛ انسداد مرزها با اولويت 
شرق  کشور  يکى از اقداماتى است که به باور 
کارشناسان مى تواند اين مسئله را از ريشه و برای 

درازمدت حل کند.  از آن جهت انسداد مرزها 
حائز اهمیت است که ريشه بسیاری از ناامنى 
های داخل کشور که منجر به نابسامانى های 
اقتصادی، اجتماعى، سیاسى و فرهنگى مى 
شود، از مبادی و دروازه های ورودی يک کشور 
آغاز مى شود و حفظ امنیت مرزها با روش های 
جديد و نامحسوس صورت مى گیرد، ابزارهای 
نوين و هوشمندی که در اغلب کشورها مورد 
توجه بوده است. در واقع ايجاد امنیت در مرز به 
معنای جلوگیری از هرگونه اعمال خلاف قاعده 
در طول مرزهای يک کشور و کانالیزه کردن 
تردد اشخاص و حمل و نقل با رعايت ضوابط 
قانونى از طريق دروازه های مجاز مرزی است. 
هرگونه تغییر و تحول در کارکرد و عملکرد مرز 
مى تواند تاثیرات اقتصادی اجتماعى بسیاری در 
کشورها داشته باشد، بنابراين ضرورت دارد که 
آثار و نتايج هرگونه اقدامى در مرزها مورد بررسى 
قرار گیرد تا با شناسايى نقاط ضعف و قوت آن 
بتوان با اتخاذ برنامه هايى مدون در راستای 
پويايى مناطق مرزی و در نهايت امنیت پايدار 
آن ها گام برداشت. امروزه برخلاف گذشته که 
بیشتر مطالعات بر ساختارهای فیزيکى مرزها و 
امنیت عینى مناطق مرزی بود، اکنون بر شرايط 
اقتصادی، اجتماعى و فرهنگى تحولات مناطق 
مرزی معطوف شده و از مرز نه به عنوان يک مانع 
و خط جداکننده صــرف، بلکه به عنوان سازه 
هايى با تاثیرات اقتصادی، اجتماعى، فرهنگى، 
سیاسى و امنیتى ياد مى شود که هر گونه تغییر و 
تحول در آن مى تواند برهم زننده يا تامین کننده 
امنیت پايدار مناطق مرزی باشد. موضوع مهمى 
که مقامات کشورمان نیز طى سال های اخیر بر 
آن تاکید کرده و آن طور که فرمانده نیروی زمینى 
ارتش ارديبهشت ماه امسال اعلام کرده بود طرح 
5 ساله انسداد مرزها از سال گذشته و با دستور 
مستقیم رئیس جمهور وقت شهید رئیسى کلید 

خورده است.

آنالیز بودجه انسداد مرزها 	 
اما بايد گفت که بخشى از بودجه عمومى کشور 
به انسداد و عمران مرزها و احداث پاسگاه های 
نظامى و امنیتى تخصیص پیدا مى کند. عدد و 
رقمى که در سال های گذشته بسیار ناچیز بود 
و دردی را دوا نمى کرد و جالب تر اين که همین 
بودجه ناچیز نیز وصول نشده و  پیوسته مسئولان 

و فرماندهان مرزی از اين که همین بودجه اندک 
به آن ها واگذار نمى شد گلايه مى کردند. تنها در 
سال 1400 و 1401  رقم 320  میلیارد تومان  
برای  ساخت پاسگاه های مرزی، راه های مرزی، 
ــاردار و همچنین  برجک ها و انسداد و سیم خ
در بخش عمران )آب رسانى و برق رسانى به 
پاسگاه ها و برجک های مــرزی( که جمعاً برای 
انــســداد مــرز به طــول 12 کیلومتر، ساخت 3 
پاسگاه مرزی، ساخت 7 برجک مرزی، آب رسانى 
و برق رسانى به بیش از 47 پاسگاه  و برجک های 
مرزی و ساخت 1۹ کیلومتر راه مرزی  اختصاص 
پیدا کرده بود.  اين عدد در حالى تعیین شده بود 
که ايران تنها با افغانستان 1700 کیلومتر مرز 
مشترک زمینى دارد. در اين میان اما گسترش 
حضور اتباع غیرقانونى افغانستانى به داخل 
کشور طى سال های اخیر، سبب توجه بیشتری 
به موضوع تقويت و کنترل انسداد مرزهای کشور 
با اولويت شرق شد. از همین رو نگاهى  به جداول 
بودجه 1403 کل کشور نشان مى دهد که دولت 
امسال رديف بودجه مشخصى را ذيل اعتبارات 
وزارت کشور با موضوع »تقويت، کنترل و انسداد 
مرزهای کشور با اولويت شرق« در نظر گرفته و 
1۸0 میلیارد تومان اعتبار به آن اختصاص داده 
است.در قانون بودجه 13۹5 کل کشور قرار بود 
طرح انسداد مرزها در سال 13۹۹ به پايان برسد 
اما قانون بودجه اين سال، زمان اجرای آن تمديد 
و به سال 1405 موکول شد. دلیل اصلى تعويق 
در اجرای آن، تامین نشدن اعتبارات لازم برای 
اجرای ديوارکشى بتنى بوده است. البته آن طور 
که مقامات کشورمان مى گويند در طرح انسداد 
مــرزی؛ مسئله فقط منحصر در کشیدن ديوار 
نیست، بلکه در مناطق مرزی برنامه های زيادی 
داريم که شامل ايجاد موانع، استفاده از تجهیزات 
نوين و دوربین های پیشرفته، بالگردها، پهپادها، 
ريزپرنده ها و امکانات مخابراتى و تسلیحاتى 
است. از اين رو به نظر مى رسد که اسکندر مومنى 
و تیم او در وزارت کشور با چالش های سختى 
مواجه اند.آن ها بايد با افزايش هماهنگى  میان 
سازمان های متولى اجرای طرح انسداد مرزها  
از جمله ارتش و سپاه  به اجرای اين طرح سرعت 
بخشند و از سوی ديگر همزمان بــرای تلاش و 
رايزنى  افزايش بودجه با شناسايى دقیق اتباع 
بیگانه و اخراج آنان از کشور به اين چالش بزرگ 

هر چه زودتر پايان دهند. 

چالش های مرزی اسکندر
وزیر کشور از اخراج اتباع غیرمجاز به عنوان اولویت وزارتخانه اش 

خبر داد؛ در همین راستا به نظر می رسد اهتمام به اتمام طرح انسداد 
مرزی می تواند به حل ریشه ای این معضل کمک شایانی کند

هــاشــمــی - عــبــاس عــبــدی چــهــره فــعــال و 
سرشناس اصــلاح طلب به تازگى در پیامى 
به سید محمد خاتمى رئیس دولت اصلاحات 
نسبت به قــدرت گیری جريان راديــکــال در 
اردوگاه اصلاح طلبى و تبعات آن هشدار داده 
است. پیامى که مورد توجه بسیاری قرار گرفت 
تا جايى که عطاء ا... مهاجرانى آن را مهم 
دانست و تاکید کرد که در زمان مناسبى منتشر 
شده است . در ادامه بخش هايى از نامه عباس 
عبدی به سید محمد خاتمى را مى خوانید: 
*اولــیــن نــقــدی کــه بــنــده بــه جــريــان رسمى 
اصلاح طلبى دارم، ادبیات سیاسى غالب نزد 
آنان است ...صدای کسانى به عنوان صدای 
اصلى اصلاح طلبى -که در بعضى از اعضای 
جبهه اصلاحات نمود بــارز يافته- شناخته 
مى شود که زبانى راديکال و مبارزه جويانه 
دارنــد، زبانى که بنا به تحلیل من تناسبى با 
مشى و راهبرد اصلاح طلبانه نــدارد.*ايــن 

رويکرد بیش از اين که در پى اصلاح باشد، 
دنبال شکست دادن طرف مقابل و جايگزين 
شدن آن است، در دوگانه خیر و شر گرفتار 
ــادر به ايجاد همدلى و  اســت و در نتیجه، ق

فهم مشترک نیست. سیاست مبارزه 
ــدار اســت و فاقد  ــن و ستیز، ذات پ

رويکرد تحلیلى و جامعه شناختى 
و بیگانه از نسبى انديشى است. 
ذات پنداری به دگماتیسم منجر 
مى شود که لازمه سیاست مبارزه 

دوم  است.*مشکل 
آنــان که تا حدی 

ــر از  ــاث ــت هـــم م
مــشــکــل اول 

اســــــــــــت، 
فـــــقـــــدان 
رويــــکــــرد 
تــحــلــیــلــى 

مــوثــر و راهــگــشــاســت. فقط در همین حد 
ــاره کنم که چارچوب تحلیلى اين افراد  اش
بیش از آن که معطوف به آينده باشد، اسیر 
چارچوب های گذشته است. تحلیل هايى که 
معطوف به شخصیت و روان شناسى افراد 
اســت )اغلب هم نادرست اســت( و به 
ساختارها و عوامل اجتماعى توجهى 
نـــدارد. تحلیل هايى که در خدمت 
سیاست مبارزه است و نه در خدمت 
فهم واقعیت. شجاعت تصمیم گیری 
را در زنـــدان رفتن و روی 
يک موضع ايستادن و 
مبارزه مى داند، نه 
ی  ير ف پذ نعطا ا
پــیــشــبــرد  و 
امور و خیر 

ــت کــه اين  ــن اس ــوم اي عمومى.*مشکل س
جريان در حال تبديل شدن به يک گروه بسته 
ــای فــراوان  ــزش ه ــای انــدک و ري ــش ه بــا روي
ــت. يکى آن کــه مــواضــع آن هــا )در کنار  اس
محدوديت های رسمى( باعث شده تا نسل 
بعدی و جوان تر جايگزين نشوند و از طرف 
ديگر، حلقه روابط خودشان هم بسته و محدود 
ــط دوستى و خانوادگى شده  به شبکه رواب
است. *مشکل چهارم که برآمده از مشکلات 
قبلى است، میرايى اين جبهه با ادامه وضع 
موجود است. فقدان قدرت تطبیق پذيری، 
تحلیل  نداشتن  و  گذشته  بــه  نگاه  کنار  در 
جامعه شناختى و غلبه پیوندهای دوستى و 
انتسابى به جای پیوندهای سیاسى و حرفه ای 
موجب شده که از يک سو به دلیل رودربايستى 
چشم بر خطاهای يکديگر ببندند و از سوی 
ديگر قــادر به نوسازی و گسترش خود و نیز 

جذب و دفع کارآمد نیرو  و  فکر نیستند.

نامه عباس عبدی به خاتمی: ادبیات اصلاح طلبی رادیکال است



روی ماه بودی یا توی استودیو؟

سیدمصطفیصابری|روزنامهنگار

چند دهه قبل، وقتی هنوز فوتبال و سینما این طور 
پرونده

 
فراگیر نشده بودند، اگر از نوجوانان در گوشه و کنار 
دنیا می پرسیدیم دوست دارید چه کاره شوید یا 
شخصیت مورد علاقه شما کیست؟ احتمال زیادی 
داشــت که در پاسخ شغل فضانوردی یا اسم نیل آرمسترانگ را 
بشنویم؛ مردی که اولین انسانی بود که روی ماه قدم گذاشت و آن 
جمله معروف را گفت: »این قدمی کوچک برای یک انسان بود و گامی 
بزرگ برای بشریت«. فرودی که بین رقابت جدی آمریکا و شوروی برای 
فتح فضا در جنگ سرد اتفاق افتاد و از همان زمان توسط رقیب 
زیرسوال رفته بود. بسیاری از مالیات دهندگان آمریکایی هم از این 
اتفاق دل خوشی نداشتند و معتقد بودند این کاوش میلیارد دلاری، 
تاثیری روی زندگی آن ها و شرایط کشوری که در باتلاق جنگ ویتنام 
دست و پا می زند، ندارد. برای همین از ابتدا موضوع ظرفیت به چالش 
کشیده شدن را داشت. عده ای می گفتند آمریکا بعد ازفاجعه ای که 
در ویتنام با آن مواجه شد می خواهد غرور ملی را در نبردی حیثیتی با 
شوروی احیا کند اما قطعاً تن به ریسک شکست این پروژه نمی دهد و 
برای همین همه اتفاقات که دنیا دیده در استودیو ضبط شده است. 
این موضوع طی سال ها محل بحث بود تا این که چند وقت قبل و با 
اکران یک فیلم عاشقانه به نام »مرا به ماه پرواز بده« ماجرا دوباره مورد 
توجه قرار گرفت. در این فیلم به کارگردانی »گرگ برلانتی« که با 
حضور ستاره هایی مثل اسکارلت یوهانسون و چنینگ تیتوم ساخته 
شده، روایت جالبی از آپولو 11 می شود و به نوعی ادعا می شود آمریکا 
نسخه ای از فرود آپولو 11 را در استودیو ساخته، اما آن چه به دنیا نشان 
داد واقعیت بود. به بهانه اکران این فیلم، سراغ این ماموریت مهم و 

شبهاتی که به آن وارد می شود رفتیم.   

 اکران فیلم »مرا به ماه پرواز بده« دوباره بحث قدیمی
  واقعی نبودن فرود آپولو 11 روی سطح ماه را تازه کرده 

و ابعاد جدیدی به ماجرا داده است 

 

 

 

 دردهای شکمی 
که نباید نادیده گرفته شوند 

معجونی خنک و چربی سوز  

آن روی سکه حق انتخاب دادن به کودکان 

 ترفندهای روان شناسانه برنده شدن 
در سنگ،  کاغذ،  قیچی 

طنز| فعلًا فقط توپ هست، زمین نیست 
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 8 نکته جالب که از آپولو 11 
نشنیده بودید

حدود 55 سال قبل آپولو 11 که از جزیره مریت در ایالت فلوریدا به فضا پرتاب 
شده بود، بعد از سفری 8 روزه با سه سرنشینش، روی سطحی از ماه که »دریای 
آسایش« نام دارد، فرود آمد؛ هرچند فقط دو نفر از فضانوردان روی سطح ماه 
پیاده روی حدود 2 ساعت و نیمه داشتند؛ بد نیست بدانید با گذشت این 
زمان طولانی، هنوز هم نکات خواندنی زیادی درباره این کاوش معروف و 

پرهیجان وجود دارد.

1. نیل مشهور می شود   
ــگ فــرمــانــده  ــران ــت ــس آرم
پرواز بود و روی سطح ماه 
هــم بــه عــنــوان اولــیــن نفر 
پیاده روی کرد تا به شهرتی 
اما  بــرســد.  شگفت انگیز 
باز  و  او  بدانید  نیست  بد 
آلدرین وقتی به سطح ماه 
رسیدند، از فضاپیما خارج 
را  آن  ساعت ها  و  نشدند 
مهیای تــرک مــاه کردند؛ 
چـــون قــابــل حـــدس نبود 
ــاه چــه اتفاقی  کــه روی م
هرلحظه  باید  و  می افتد 

امکان بازگشت فراهم می بود.
2. ماه سن و سالی داره   براساس نمونه هایی که طی ماموریت آپولو از سطح ماه به 

زمین آورده شد عمر ماه حداکثر حدود 4 میلیارد سال تخمین زده شد.
3. مدارکش موجوده    سطح ماه ویژگی هایی دارد که باعث می شود آثار هر فرودی 
روی آن برای مدتی بسیار طولانی باقی بماند، برای همین سال 2008 آژانس 

هوافضای ژاپن موفق شد هاله اطراف محل فرود آپولو 11 را تصویربرداری کند.
4. وای از زمین تخت ها    بیشتر کسانی که ماموریت آپولو 11 را یک خالی بندی 
بزرگ می دانند به کلیت علم نجوم با استانداردهای امروزی باور دارند، اما یک 
گروهی از آنان را هیچ وقت نمی توان متقاعد کرد چون طرفدار نظریه عجیب »زمین 
تخت« هستند و با این حساب آن ها حتی داده های تلسکوپ جیمز وب و ماهواره دبیلو 
مپ را هم که پیشرفته ترین و مشهورترین ابزارهای نجومی بشر هستند، قبول ندارند.

5. شکست شبیه سازی ها    فرود روی ماه بارها و بارها شبیه سازی شد که در بیشتر 
آن ها ماموریت با موفقیت روبه رو نمی شد. شاید برای بیشتر مردم دنیا فرود روی ماه 
جذاب ترین بخش ماجرا بود؛ اما سخت ترین قسمت این ماموریت ترک ماه بود که اگر 
خوب پیش نمی رفت مرگ دو فضانوردی که روی سطح ماه بودند، حتمی بود. حتی 
رئیس جمهور وقت آمریکا هم برای این حالت که آن ها روی ماه جا بمانند متنی آماده 

کرده بود تا در تلویزیون بخواند.
6. لطفاً بفرمایید قرنطینه   شاید فکر کنید در همان لحظات اول بازگشت، 
استقبال بی نظیری از فضانوردان شده، اما این طور نبود، چرا که نگرانی ها از 
آلودگی آن ها با میکروب های ناشناخته چنان بالا بود که باید قرنطینه می شدند و 

مورد آزمایش قرار می گرفتند.
7. روی ماه تو خراب نشه   جنس برخی از مخالفت ها با آپولو 11 جالب بوده. به طور 
مثال برخورد برخی از شاعران دنیا به ویژه در کشورمان با این ماموریت چندان مثبت 
نبود؛ چون معتقد بودند ثبت تصاویر واقعی از ماه می تواند تصوری را که مردم در 

ادبیات از آن دارند، مخدوش کند.
8. با تشکر از استنلی کوبریک   بسیاری از کسانی که آپولو 11 را یک فیلم 
استودیویی می دانند معتقدند ساخت چنین اثری با این حجم از دقت و ظرافت، 
فقط از عهده استنلی کوبریک برمی آمد که سال قبلش فیلم معروف »اودیسه فضایی 
2001« را ساخته بود. البته در دل رقابت عجیبی که آمریکا و شوروی داشتند و جو 
سنگینی که بعد از حضور مفتضحانه آمریکا در ویتنام در داخل این کشور ایجاد شده 
بود، شکست ماموریت آپولو 11 با آن مقدمات، تبلیغات و هزینه های زیاد می توانست 
اتفاق بسیار تلخی باشد و بنابراین دور از انتظار نیست که در فیلم »مرا به ماه پرواز بده« 
می بینیم که دولت این کشور در فکر تهیه یک نسخه سینمایی از ماموریت بوده است.   

پاسخ به 6 پرسش پرتکرار درباره آپولو 11 
طی سال های اخیر، افراد زیادی با استدلال ها و انگیزه های متفاوتی، فرود آپولو 11 روی سطح ماه را زیر سوال بردند؛ 6 شبهه رایج در این زمینه را مرور می کنیم 

مریمملی|دانشآموختهرشتهاخترفیزیک

شاید شروع ماجرا از فردی به نام »بیلکی سینگ« بود که در سال 1974 کتابی به نام »ما هرگز به ماه نرفته ایم، زیان 30 میلیارد دلاری 
آمریکا« منتشر کرد. کتاب 2 سال پس از ماموریت های آپولو و 5 سال بعد از آپولو 11 نوشته شده بود و سفر به ماه را دروغی پرهزینه 
معرفی کرده بود. انتشار این کتاب اولین جرقه ایجاد شک در بین عموم مردم بود. طی سال ها، تردیدها و اتهام ها ادامه داشت. 
بررسی شبهاتی که در ماموریت سفر به ماه وارد می شود، غیر از تسلط به دانش و فناوری رایج آن زمان، نیازمند بررسی تاریخی دقیق 
است؛ چراکه این ماموریت در بستر زمانی ویژه ای انجام شد و  جنگ سرد و رقابت های تسلیحاتی و فضایی شوروی و آمریکا در روند 
عملیاتی شدنش نقش مهمی داشتند. اما اگر بخواهیم با یک نگاه اجمالی معروف ترین شبهه های واردشده به ماموریت آپولو 11 را با 
هم مرور کنیم و پاسخ هایی را که به آن ها داده می شود بررسی کنیم، می توانیم به مواردی که در ادامه مطرح خواهد شد، اشاره کنیم.

1. پرچم چطور روی ماه به اهتزاز درآمد؟

شاید شبهه ای که بیش از بقیه معروف شده و بیشترِ مردم بر اساس 
آن، سفر به ماه را دروغی بزرگ می دانند، همان ماجرای به اهتزاز 
درآمدن پرچم آمریکا بر سطح ماه باشد. ماجرا از این قرار است که 
وقتی فضانوردان پرچم را در خاک ماه محکم می کردند، پرچم در حال 
تکان خوردن بود در حالی که ماه جو ندارد پس جریان هوایی هم در آن 
وجود نخواهد داشت که پرچم را تکان بدهد. نکته مهمی که از خاطر 
خیلی ها جا ماند، این بود که فضانوردان برای این ماموریت از پرچم 
خاصی استفاده کرده بودند که ساختاری شبیه   L داشت؛ یعنی با 
یک میله که به پایه پرچم متصل شده بود، سعی بر این داشتند تا پرچم 
در شرایط خلأ طوری بایستد که در فیلم و عکس ها قابل مشاهده و در 
اهتزاز باشد. موج ایجادشده در پرچم که شکلی از وزش باد را در ذهن 
ما تداعی می کند هم محصول تلاش فضانوردان برای ثابت نگه داشتن 
پایه پرچم بود. آن ها پایه پرچم را حرکت می دادند تا محکمش کنند و 

این باعث ایجاد موج در پارچه آن شده بود.
2. چرا در عکس ها هیچ ستاره ای دیده نمی شود؟

ماجرای بعدی که بر سر زبان ها افتاد آسمان تاریک، سیاه و بی ستاره 
ماه بود. خیلی ها ادعا می کردند این دیگر دست فضانوردان دروغین 
را رو کرده و مشخص است نتوانسته اند به صورت طبیعی در فیلم ها 
و عکس ها ستاره های آسمان شب را شبیه سازی کنند؛ اما با اندکی 
شناخت آسمان و آشنایی با دانش نجوم می شود علت این موضوع 
را درک کــرد؛ چــون مــاه جو نــدارد، روز و شبش با آن چه در زمین 
می شناسیم تفاوت زیادی دارد. وقتی خورشید بالای افق باشد باز هم 
ستاره ها قابل تشخیص هستند ولی مسئله اصلی در شبهه مطرح شده، 
نوع عکاسی است که متناسب با سوژه عکس می تواند متفاوت باشد. 
وقتی شما قرار است عکس آدم ها و اشیا را در حالی که زمینه آسمان 

تاریک است ثبت کنید تنظیمات دوربین و میزان نوردهی با شرایطی 
که قرار است از زمینه تاریک آسمان و ستاره ها با هم عکس بگیرید، 
متفاوت است. معمولا برای ثبت عکس های به اصطلاح نجومی که 
آسمان شب و ستاره ها در آن با جزئیات دیده می شوند، نیاز به نوردهی 
چندثانیه تا چند دقیقه است. بنابراین اگر دقت کنید عکس هایی که 
در آن سوژه اصلی، فضانوردها یا سطح ماه است ستاره ها در پس زمینه 

آسمان دیده نمی شوند و این کاملا طبیعی و منطقی است.
3. چرا عکس ها برای چند دهه قبل خیلی باکیفیت هستند؟

عکس ها و فیلم های منتشرشده از ماموریت آپولو از دیگر موارد شک 
برانگیز برای خیلی هاست. گروهی معتقدند این عکس ها و فیلم ها 
بسیار جلوتر از زمانه خود بودند و وجود چنین فناوری هایی برای 
ثبت فیلم و عکس با این حد از کیفیت بسیار عجیب و مشکوک است. 
عده ای هم معتقدند تصاویر به گونه ای سینمایی تهیه شده و اصلا در 
چنین ماموریتی با آن سطح استرس و پیچیدگی، عکاسی و تهیه ویدئو 
به این خوبی و با این دقت ممکن نبوده است. نباید از یاد برد که تعداد 
عکس ها و ویدئوهای تهیه شده از این سفر بسیار زیاد بوده اما فقط 
آن هایی منتشر شدند که کیفیت خوب و سوژه های مهمی داشتند. 
طبعا ناسا علاقه مند بوده مهم ترین ماموریت طول تاریخش را مردم با 
بهترین تصاویر و فیلم ها ببینند و بشناسند؛ به خصوص این که در طول 
جنگ سرد با شوروی و رقابتی که دو کشور برسر ماموریت های فضایی 
داشتند، ثبت درست و باکیفیت آن لحظات بخش مهمی از آن ماموریت 
بوده است. در کنار همه این ها بد نیست بدانید بعدها تصاویر پردازش 
شدند و با روش های جدید ویرایش عکس از کیفیت اولیه خود زیباتر و 

جذاب تر به نظر می رسند.
4. چرا هنگام فرود آپولو، غباری از سطح ماه بر نمی خیزد؟

شبهه دیگر مربوط به شرایط فرود آپولو بر سطح ماه است. در فیلم ها، 
زمانی که ماه نشین فرود می آید، هیچ غباری دیده نمی شود، در حالی 

که ما انتظار داریم مقداری غبار یا خاک از سطح آن بلند شود؛ اما این 
دقیقاً ناشی از ذهنیتی است که به دلیل ویژگی های سیاره زمین برای 
ما ایجاد شده است. همان طور که قبلا اشاره شد، ماه جو ندارد و جریان 
هوا هم نخواهد داشت؛ پس وقتی آپولو 11 روی سطح قمر زمین فرود 
آمد، به جز قسمتی که پایه های ماه نشین به سطح خاک نیرو وارد 

کردند غبار قابل توجهی دیده نمی شود.
5. چرا ماموریت سرنشین دار دیگری به ماه نرفت؟

در طول ماموریت های آپولو 11 تا آپولو 17 )به جز آپولو 13 که با 
مشکل روبه رو شد(، 12 فضانورد بر سطح ماه قدم زدند، با این حال باز 
هم یکی از نقدها این است که چرا به جز سری ماموریت های آپولو که 
معروف ترینش آپولو 11 است، ماموریت فضایی سرنشین دار دیگری 
به مقصد ماه نداشته ایم و طرفداران دروغین خواندن سفر به ماه، از 
همین موضوع نتیجه گیری می کنند که انسان هیچ وقت نتوانسته است 
به ماه برود. در پاسخ به این سوال باید توجه کرد  که بسیاری از اهداف 
علمی و تبلیغی چنین سفر پرهزینه ای تامین شده بود و وقتی شوروی 
نتوانست اولین کشوری باشد که انسانی را روی ماه فرود آورده، دیگر 
موضوع آن حساسیت حیثیتی قبل را نداشت. در نهایت با پیشرفت 
فناوری های روباتیک نیاز به ماموریت های سرنشین دار هر روز کم و 
کمتر شد؛ چراکه هزینه ها و نگرانی های برنامه هایی که انسان در آن 
حضور دارد بسیار بیشتر است و از طرفی تقریبا بسیاری از فعالیت ها را 

روبات ها به راحتی و با دقت خیلی خوبی می توانند به انجام برسانند.
6. چرا در فیلم ها تک منبع نور نداریم؟ 

مسئله معروف دیگر داستان سایه ها بر سطح ماه است. طبق آن چه 
انتظار می رود باید وقتی تنها منبع نوری مان خورشید است، سایه ها 
کاملًا تاریک و سیاه دیده شوند؛ در حالی که در عکس ها و فیلم ها 
می شود فرورفتگی و برآمدگی سطح ماه را در سایه ها مشاهده کرد 
و معنایش می تواند این باشد که تک منبع نور در صحنه نبوده و چند 
پروژکتور وجود داشته و همه چیز یک سناریو و اجرای سینمایی است. 
این یکی از نقدهای دقیقی است که به عنوان شبهات سفر به ماه 
مطرح می شود برای درک این موضوع کافی است شرایطی را تصور 
کنید که در زمینی ناهموار و پوشیده از برف در زمانی که ماه کامل 
است بخواهید از فردی عکاسی کنید در چنین شرایطی خطوط زمین 
سایه هایی با طول های مختلف ایجاد می کند. در عکس ها و فیلم های 
سطح ماه هم منبع نور کامل، خورشید است و به دلیل ناهمواری های 
سطح ماه و غباری که سطح آن را پوشانده خطوط روی سطح ماه 
سایه هایی با طول متفاوت ساخته است که برای برخی افراد، شائبه 

سایه های غیر موازی یا چند وجهی را ایجاد کرده است.
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گاســتریت| مایعــی کــه بــه هضــم 1 
غــذا کمــک می کنــد، اســید زیادی 

در خــود دارد. گاهــی اوقــات ایــن مایع از 

ســد محافــظ معــده عبــور و پوشــش آن را 

تحریک می کنــد. در این حالت فــرد دچار 

»گاســتریت« می شــود، گاســتریت توســط 

باکتری ها، اســتفاده مدام از مســکن هایی 

ماننــد ایبوپروفــن، الــکل زیــاد یا اســترس 

ایجاد می شــود. گاهــی اوقــات می توانید 

این عارضــه را با داروهای ضد اســید بدون 

نســخه یا داروهای تجویزی درمــان کنید. 

اما بهتریــن راه برای درمان گاســتریت این 

است که به پزشک مراجعه کنید زیرا ممکن 

است منجر به خونریزی یا زخم معده شود.

زخــم معــده| باکتری ها علت شــایع 2 
زخــم هــای بــاز روی پوشــش معــده 

یــا قســمت بالایــی روده کوچــک هســتند. 

علاوه بر باکتری ها، استفاده طولانی مدت 

از آســپرین، ایبوپروفــن و ســایر مســکن ها 

می توانــد در بــروز زخــم معده نقش داشــته 

باشد. همچنین افرادی که سیگار می کشند 

یا الکل می نوشند بیشتر به این زخم ها مبتلا 

می شــوند. زخم های معده معمولًا بســته به 

علت، با داروهای تجویزی که اســید معده را 

کاهش می دهند، درمان می شوند.

ویــروس شــکمی| ایــن ویــروس که 3 
همچنین به عنوان »آنفلوآنزای معده« 

شــناخته می شــود، یــک عفونت ویروســی 

در روده اســت. شــما در صورت ابتلا به این 

ویروس ممکن است اسهال رقیق، گرفتگی 

عضلات یا حالت تهوع داشته باشید. ویروس 

شــکمی قابــل انتقــال از فــرد مبتلاســت و 

همچنین از طریق غــذای آلوده نیــز منتقل 

می شــود. هیچ درمان خاصی برای ویروس 

شــکمی وجود ندارد اما معمولا خود به خود 

از بین می رود. اگر تب دارید، دچار استفراغ، 

کم آبی یا خون در اســتفراغ یــا مدفوع خود 

هستید، به پزشک مراجعه کنید.

مســمومیت غذایــی| باکتری هــا، 4
ویروس ها و انگل هــای موجود در غذا 

باعث بــروز این بیمــاری می شــوند. ممکن 

اســت در صورت مســمومیت غذایــی دچار 

اســهال، حالــت تهــوع و اســتفراغ شــوید. 

ایــن عارضه معمــولًا به خــودی خــود بهبود 

می یابد اما اگر دچار کم آبی هستید، خون در 

استفراغ یا مدفوع خود مشاهده می کنید یا 

بیش از ۳ روز است که اسهال شدید را تجربه 

می کنید، به پزشک مراجعه کنید.

ســندروم روده تحریک پذیــر| این 5 
بیمــاری رایج که بــر روده بــزرگ )که 

کولون نیز نامیده می شود( تأثیر می گذارد، 

می توانــد باعث گرفتگی عضلات شــکمی، 

نفخ، اسهال و یبوست شود. مشخص نیست 

چرا این اتفــاق می افتــد اما غذا، اســترس، 

هورمون ها و عفونــت همگــی می توانند در 

بروز آن نقش داشته باشند. پزشک می تواند 

از طریق تغییر در رژیم غذایی و شیوه زندگی 

یا تجویــز برخــی داروها بــه شــما در کنترل 

علایم کمک کند.

بیمــاری التهابــی لگــن| التهــاب 6 
اندام هــای تناســلی، اغلب بــه دنبال 

یــک بیمــاری مقاربتــی ماننــد »کلامیدیا یا 

سوزاک« باعث بروز بیماری التهابی لگن در 

زنان می شود. فرد مبتلا به این عارضه اغلب 

علاوه بر درد در شکم، هنگام رابطه جنسی 

تــب، ترشــح غیرعــادی و درد یــا خونریــزی 

دارد. بیمــاری التهابی لگن معمــولًا با آنتی 

بیوتیــک قابــل درمــان اســت. در غیــر این 

صورت می تواند به سیستم تولیدمثل آسیب 

برساند.

آپاندیســیت| آپاندیــس در ابتــدای 7
کولون و در قسمت پایین سمت راست 

شکم قرار دارد. مشخص نیست آپاندیس چه 

کاری انجام می دهد، امــا زمانی که ملتهب 

می شــود، معمولًا عفونی اســت و باید خارج 

شــود. وقتی آپاندیــس می ترکــد، می تواند 

باکتــری را پخش کنــد. درد »آپاندیســیت« 

اغلب از ناف شروع می شود و به پایین و سمت 

راست گســترش می یابد. اگر فکر می کنید 

ممکن است آپاندیسیت داشته باشید، فوراً 

به پزشک مراجعه کنید.

حملات کیســه صفــرا| ایــن عارضه 8 
زمانــی اتفاق می افتد که ســنگ های 

صفراوی لوله ها یــا مجاری را کــه بین کبد، 

پانکراس، کیســه صفــرا و روده کوچک قرار 

دارند، مسدود می کنند. شایع ترین علامت 

این عارضه درد شکم اســت. سنگ ها اغلب 

خــود به خــود حرکــت می کنند امــا اگر این 

اتفــاق نیفتد، ممکن اســت نیاز بــه جراحی 

داشته باشید.
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تازه ها

دردهای شکمی که نباید 
نادیده گرفته شوند

برخی از دردهای شکمی بدون درمان خاصی بهبود پیدا می کنند، اما اگر 
دردی را تجربه کنیم که بیشتر از 24 ساعت طول بکشد که همراه با علایم 

خاصی باشد، نیاز فوری به مشورت با پزشک داریم 

برای تهیه یک معجون خنک تابســتانی که هم چربی ســوز 

باشــد و هم برای مشــکلات گوارشــی مفیــد، می توانید از 

دانه هــای چیــا اســتفاده کنیــد. این معجــون نه تنهــا طعم 

خوشــایندی دارد، بلکه به دلیل خواص ویژه ای که دارد، به 

کاهش وزن و بهبود سیستم گوارشــی کمک می کند. دانه 

چیا به دلیــل محتوای بالای فیبر و پروتئین خود، احســاس 

ســیری را افزایــش مــی دهــد و متابولیســم بــدن را تقویت 

می کند. علاوه بر ایــن، می توان آن را با مــواد دیگری مانند 

لیمو، نعناع و عســل ترکیب کــرد تا یک نوشــیدنی خنک و 

خوشمزه برای روزهای گرم تابستان به دست آید.

  خواص دانه چیا
دانه های چیا سرشار از فیبر، امگا ۳ و پروتئین هستند که به 

بهبود عملکرد دستگاه گوارش کمک می کنند. این دانه ها 

آب زیادی را جذب کرده و در معده حجیم می شوند، که این 

امر باعث ایجاد احســاس سیری و کاهش اشــتها می شود. 

همچنین، دانه چیا به تنظیم سطح قند خون کمک می کند 

و از نوسانات قندی که می تواند به افزایش وزن منجر شود، 

جلوگیری می کند.

مــواد لازم: 2 قاشــق غذاخوری دانــه چیا، یــک لیوان آب 
نارگیل یا آب سرد، یک قاشــق غذاخوری عسل، چند برش 

لیمو، برگ های نعناع تازه و یخ به میزان لازم. 

طرز تهیه: 1. به گزارش »سلامت نیوز«، ابتدا دانه های چیا 
را در آب نارگیل یا آب سرد بریزید و بگذارید حدود 15-10 

دقیقه بماند تا دانه ها آب را جذب کرده و حالت ژله ای پیدا 

کنند. 2. عسل را به مخلوط اضافه کنید و خوب هم بزنید تا 

به طور کامل حل شود. ۳. چند برش لیمو و برگ های نعناع 

را به مخلــوط اضافه کنید. 4. در نهایت، یخ را به نوشــیدنی 

اضافه کنید و آن را هم بزنید. 5. معجون شــما آماده است. 

می توانید آن را در لیوان های زیبا سرو کنید و از طعم خنک 

و دلپذیر آن لذت ببرید.

معجونی خنک و چربی سوز 

 

تغذیه 

بهترین خوراکی ها برای بعد از سقط جنین

 خوراکی هــای سرشــار از آهــن| ســقط جنین 

باعــث خون ریــزی شــدید و کمبــود آهن در 

بدن مادر می شــود. مادر در این شرایط، 

کم خونی و نشــانه های مرتبط با آن مثل 

خســتگی مفــرط، ضعــف و... را تجربــه 

می کند. بهتریــن نوع آهن کــه باید بعد از 

ســقط  مصرف کرد، heme-iron است که 

در گوشــت قرمز فراوان اســت و به راحتی توســط 

بدن جذب می شود. فراموش نشود که گوشت قرمز به صورت کاملا پخته مصرف شود. 

دیگر خوراکی های مملو از آهن شــامل لوبیا، عدس، روغن کنجد، سبوس برنج، سویا، 

سبزیجات برگ دار، تخمه کدو، کشمش و ... اســت. در کنار  این نوع مواد غذایی، مواد 

حاوی ویتامین C مثل توت فرنگی و گریپ فروت نیز توصیه می شــود، چون باعث جذب 

بهتر آهن می شود.

مواد غذایی کلسیم دار| در طول بارداری، کلسیم ذخیره شــده در بدن کم می شود. 
پس کلسیم از دست رفته را با خوردن شیر، محصولات لبنی، غذاهای دریایی، میوه های 

خشک شده، سویا و سبزیجات برگ دار تیره جایگزین کنید.

 میوه ها و سبزیجات| این دسته از خوراکی ها باید به مقدار زیاد مصرف شود تا به تامین 

مواد مغذی از دست رفته بدن در طول بارداری کمک کند.

 نوشیدن آب زیاد|  اگر مادر عادت به نوشیدن آب ساده ندارد آن را با برش های تازه از 

لیمو، خیار یا توت فرنگی طعم دار کند.

 خوراکی هایی که نبایــد خورد| حبوبات و نشاســته کم فیبر برخــلاف کربوهیدرات 

که تامین کننده سوخت و کنترل کننده قند بدن اســت، باعث تغییرات آنی قند در بدن 

می شــود. به همین دلیل مصرف نشاســته کم فیبر را بایــد کاهش داد مثــل برنج، تخم 

مرغ، چوب شــور، شــیرینی جات و... در ضمــن از مواد غذایی شــیرین که قنــد خون را 

افزایش می دهد، مثل آب نبات، نوشــیدنی های گازدار و کافئین دار پرهیز شود.بعد از 

سقط، باید از التهاب دردناک  بدن کم کرد. چربی گوشت و محصولات لبنی باعث تورم 

و التهاب می شــود، بنابراین از خوردن گوشت گاو و گوســفند، کره، پنیر و شیر پرچرب 

خودداری شود.  

  خطر سرطان و مشکلات باروری با بطری های نوشابه

انجمــن محیــط  زیســتی »اقــدام بــرای محیط  

زیست« در آزمایشی که روی بطری های یک 

برنــد معــروف نوشــابه انجام داد، بــه 

وجــود ریزپلاســتیک های مضــر در ایــن 

نوشــیدنی ها پی برد. نتایج نشان می دهد 

که هــر چه در بطــری بیشــتر باز شــود، تعداد 

ریز ذرات بیشــتر می شــود. در بطری هــای این برند 

جهانی، پس از حدود 20بار باز شــدن در آن، مقدار 4۶ میکروذره در لیتر یافت شــد و این مقدار 

برای شوآپس ۶2 میکروذره در لیتر بود. این انجمن نشان می دهد که تخریب در بطری می تواند 

منشأ میکروپلاستیک های شناسایی شده باشد. این انجمن یادآوری می کند که »انباشت ذرات 

ریزپلاستیک در بدن انسان خطرات قابل توجهی برای سلامتی دارد که هنوز به خوبی شناخته 

نشده است« و از سازمان های بهداشت عمومی،درخواست کرد تا اقداماتی برای »پایان دادن به 

این آلودگی تصادفی« اتخاذ کنند. در ژوئیه 2022، این انجمن محیط  زیستی مطالعه مشابهی 

روی ۹ بطری آب مختلف انجام داده بود. این ذرات ریز آلاینده که از تخریب محصولات روزمره مانند 

پلاستیک ها، بسته بندی ها، لباس های مصنوعی و دیگر محصولات پلاستیکی به وجود آمده اند، 

در هوا، خاک و آب یافت می شوند و حتی در حال نفوذ به زنجیره غذایی ما هستند. به عنوان مثال، 

آن ها به بدن ماهی هایی که می خوریم، وارد می شوند. این انجمن همچنین یادآوری می کند که 

در سال های اخیر، مطالعاتی وجود داشته که حضور میکروپلاستیک ها را در بدن انسان، به ویژه 

در جفت، شیر مادر، سیستم گوارشــی و حتی خون نشــان داده اند. هرچند تاثیر آن ها بر انسان 

هنوز به خوبی شناخته نشده است اما شواهد علمی نشان می دهد که حضور این ذرات می تواند 

واکنش های آلرژیک و آسیب های سلولی را ایجاد کند و مواد شیمیایی موجود در آن ها نیز با افزایش 

خطر سرطان، مشکلات باروری و تغییرات در دی ان ای مرتبط است.

آشپزی من 

 

 

دردهای شــکمی از جمله دردهای حــاد، مزمن یا پیــش رونده را همه 

تجربه کرده ایم. درد خفیف شکم ممکن است بدون درمان بهبود پیدا 

کند اما هر کدام از این دردها اگر برای بیش از 24 ساعت طول کشید، 

همراه با یبوست، سوزش ادرار و از دست دادن اشــتها بود، باید فورا 

به پزشک مراجعه کنید. نشریه پزشــکی "Web MD "رایج ترین علل 

دردهای شکمی و نحوه برخورد با آن ها را ذکر کرده است:

پزشکی
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حق انتخاب دادن به کودکان یکی از مباحث مهم در تربیت و رشد آن هاست. این موضوع نه تنها به تقویت 
حس استقلال و اعتماد به نفس کودکان کمک می کند، بلکه مهارت های تصمیم گیری و حل مسئله آن ها 
را هم بهبود می بخشد. از اماواگرهای دادن حق انتخاب به کودک چه می دانید؟ ابتدا باید به اهمیت، دلایل 
و روش درســت برای دادن حق انتخاب به فرزندمان توجه کنیم تا درخصوص دادن حق انتخاب به او 

عملکردی آگاهانه و مناسب داشته باشیم.

 

 

سمانهتعلیمدهنده|کارشناسارشدمشاورهتوانبخشی

 چگونه به کودکان حق انتخاب بدهیم؟

انتخاب ها باید محدود و مناســب باشــد|برای کودکان 1 
کوچک تر، انتخاب های زیادی ارائه ندهید. به عنوان مثال، 
می توانید بین دو گزینه انتخاب بدهید: »می خواهی لباس قرمز یا 
آبی بپوشی؟«، »صبحانه پنیر می خوری یا کره و عسل؟« این کار به 
آن ها کمک می کند تا با فرایند تصمیم گیری آشنا شوند بدون این 

که احساس سردرگمی کنند.

تشــویق کودک به بیان نظرات| کودکان را تشــویق کنید 2 
که نظرات و خواسته هایشــان را بیان کنند. ایــن کار به آن ها 
احساس ارزشمندی می دهد و به شما کمک می کند تا بهتر بفهمید 
که آن ها چه می خواهند و نیاز دارند. برای مثال »دوست داری تو چه 

کلاس تابستونی ثبت نام کنی، دوست دارم دلیلت رو هم بشنوم«.

آموزش مهارت  تصمیم گیری|به کودکان کمک کنید تا یاد 3 
بگیرند چگونه تصمیمات درســت بگیرند. به آن ها بیاموزید 
که مزایا و معایب هر گزینه را بسنجند و سپس تصمیم بگیرند. این 
مهارت به آن ها در طول زندگی کمک خواهد کرد که مناسب ترین 

تصمیم را بگیرند.
 مواجهه اصولی با نظرات مخالف کودک

در صورت دادن حق انتخاب به او و مخالف بودن تان با نظر کودک، 
با او صحبت کنید و دلایل خود را توضیح دهید. به نظرات او گوش 
و نشــان دهید که برای آن ها احترام قائل هستید. این گفت وگوها 
می توانند به کودکتان کمک کنند تا درک بهتــری از دیدگاه های 
مختلف پیدا کند. در ادامه، سعی کنید راه حل های مشترکی پیدا 
کنید که هم شــما و هم کــودک را راضی کند. به عنــوان مثال، اگر 
کودک می خواهد زمان بیشتری برای بازی داشته باشد و شما نگران 
درس های او هستید، می توانید توافق کنید که بعد از انجام تکالیف، 
زمان مشــخصی برای بازی داشته باشــد. به کودکان بیاموزید که 
گاهی اوقات باید انعطاف پذیر باشند و تصمیمات جمعی را بپذیرند. 
این مهارت به آن ها کمک می کند تا در آینده بتوانند در محیط های 

اجتماعی بهتر عمل کنند و با دیگران همکاری کنند.

 اهمیت حق انتخاب دادن به کودکان
تقویت استقلال و مســئولیت پذیری| کــودکان با داشتن 
حق انتخاب، یاد می گیرنــد که مســئولیت تصمیم های خود 
را بپذیرند. این امر به آن ها کمک می کند تا مســتقل تر شوند 
و به مرور زمان بتواننــد تصمیمات بهتری بگیرند. احســاس 
مسئولیت باعث می شــود که کودکان به عواقب انتخاب های 

خود فکر و برای بهبــود نتایج تلاش کنند.
افزایــش اعتمادبه نفس| وقتی کــودکان می توانند انتخاب 
کننــد، احســاس می کننــد کــه نظــرات و خواسته هایشــان 
ارزشــمند اســت. این امر بــه آن ها کمــک می کند تــا اعتماد 

به نفس بیشــتری پیدا کنند و به خود و توانایی هایشــان باور 
داشــته باشــند. این اعتماد به نفس در طول زندگی به آن ها 
کمــک خواهد کرد تــا بــا چالش ها و مشــکلات بهتــر روبه رو 

شوند.
بهبود مهارت های حل مسئله| فرایند انتخاب به کودکان 
کمک می کند تا مزایا و معایب مختلف گزینه ها را بســنجند و 
تصمیمات آگاهانه تــری بگیرند. این مهارت در زندگی آینده 
آن ها بســیار مفید خواهد بــود و به آن ها کمــک می کند تا در 
مواجهه با مشکلات و مســائل مختلف، راه حل های مناسبی 

پیدا کنند.

محوری

* بابا دســت مریزاد. آدم باورش نمی شه که 
بعضی ها چه همت بلنــدی دارن. بعضی ها 
با یک مشکل کوچیک تو زندگی، جا می زنن 
اما بعضی ها هم تسلیم ناپذیر هستن. مربوط 

به پرونده »تنها ورزشکار بدون قلب آسیا!«.
* خانم های ســیگاری باید قبــل از تصمیم 

به بچه دار شــدن حتما ســیگار رو ترک کنن. 
به خصوص الان که می گن آمار زنان سیگاری 
هم بیشــتر شــده، بایــد این مســئله بیشــتر 

اطلاع رسانی بشه.
* این چیستان را که آن چیســت بالا می رود 
اما هرگز پایین نمی آید، چند بار دیدم. خیلی 

تابلویه که جوابش می شه سن.
* الان وقتی دکترها گفتن که ایشــون نباید 
وزنه نیم کیلویی بلند کنه، چرا دمبل می زنه؟ 

خطرناکه براش. کاش بهش بگین این رو.

راه ارتباطی با زندگی سلام    
    پیامک 2000999  و تلگرام 09354394576

 ما و شما 

 

 

 

اتاق مشاوره

آن روی سکه 
حق انتخاب دادن به 
کودکان
این روزها دادن حق انتخاب به کودک در مسائل 
مختلف بین والدین پرطرفدار شده است؛ چطور 
از چالش زاشدن آن جلوگیری کنیم؟

 

اگــر در مرحلــه قبــل بــه ســنگ 1 
باخته ایــد، این بــار با کاغذ شــروع 
کنید| نتایج این مطالعه نشــان می دهد اگر 
حریف شما تازه باخته باشد، تلاش می کند در 
دور جدید حرکتی را داشته باشد که بهترین 
پاســخ بــرای حرکــت در دور قبلــی رقیبش 
باشــد. به بیان دیگــر اگر دور قبــل به قیچی 
باخته باشــد، در دور جدید ســنگ می آورد. 
امــا آن هــا کــه دور قبــل را برده انــد، ترجیح 
می دهنــد که همــان حرکت قبلــی را حفظ 
کنند تا این که به شانس دلخوش باشند. اگر 
تازه باخته اید، می توانید با در نظر داشتن دو 
مورد مطرح شــده در بــالا حرکتی را داشــته 
باشید که به حرکت قبلی تان می باخت یعنی 
اگر در حرکت قبلی با قیچی باخته اید، این بار 

کاغذ بیاورید.

مطمئن باشید که هیچ فردی یک 2 
حرکت را سه بار انجام نمی دهد| 

بنابر نتایج این پژوهش، بازیکنان معمولی 
از تکرار یک حرکت بیش از دو بار خودداری 
می کنند. بنابراین شما می توانید هر زمان 
که حریف تان یــک حرکــت را دو بــار تکرار 
کرد از این نکته اســتفاده کنید و حرکتی را 
داشته باشــید که به آن می بازد. برای مثال 
اگر حریف شما دو بار حرکت سنگ را تکرار 
کــرد، می توانید کامــلا مطمئن شــوید که 
این بار یا قیچی می آورد یا کاغذ. اگر قیچی 
بیاورید احتمال آن که برنده یا مساوی شوید 

بالا خواهد بود.

اولین انتخاب مردها، سنگ است| 3 
تحقیقــات نشــان می دهد کــه مردان 
معمــولا اولین حرکت خــود را با ســنگ آغاز 
می کننــد چراکــه اعتقــاد دارنــد هیــچ چیز 
نمی تواند آن را شکســت دهــد. از همین رو 
می توانید بــا در نظر داشــتن نکته یاد شــده 

مسابقه را با حرکت کاغذ شروع کنید.

امروز یعنی ۲۷ آگوست روز جهانی سنگ،کاغذ، قیچی است. یک بازی نام آشنا که در 
سراسر جهان طرفداران خودش را دارد و بخشــی از خاطره جمعی مردم جهان است. به 
گزارش »دیجیاتو«، همه شما حتما برای یک بار هم که شده بازی سنگ، کاغذ، قیچی را انجام 
داده اید و احتمالا تصورتان این است که این بازی کاملا بر پایه تصادف استوار است اما بر 
اساس مطالعه جدیدی که توسط پژوهشگران علوم کامپیوتر دانشگاه ژی جیانگ چین انجام 
شده است بسیاری از شرکت کنندگان این بازی الگوهای قابل پیش بینی مشخصی را در زمان 
بازی دنبال می کنند که شما هم می توانید از آن ها بهره بگیرید. در این مطلب خواهیم گفت که 

چگونه شانس برنده شدن خود را در بازی سنگ،کاغذ،قیچی افزایش دهید.

 ترفندهای روان شناسانه برنده شدن
 در سنگ،  کاغذ،  قیچی

مناسبتی

از  یکــی  همســر  انتخــاب 
مهم ترین و سرنوشت سازترین 
فــردی  هــر  انتخاب هــای 

محسوب می شود و به لحاظ این که این تصمیم 
برای همه عمــر گرفته می شــود، بالطبع نیاز به 
بررسی بیشــتری دارد و به هیچ وجه نباید تحت 
تاثیر مصالح موقتی و شــرایط احساسی چنین 
تصمیمی گرفته شود. بنابراین بهتر است ضمن 

مشــخص کردن معیارهای خود بــرای انتخاب 
همســر، مصلحت های شــغلی تان را در این امر 

دخالت ندهید.
شاید دچار سوءبرداشت شده باشید

دربــاره دختــر مدیــر شــرکت تان گفته اید: 
»چند وقتی اســت که بــه من توجــه ویژه ای 
دارد و چندیــن بار هــم به خانه شــان دعوتم 
کــرده اســت«. شــاید رفتارهــای دوســتانه 
و محبت آمیــز دختــر مدیــر شــرکت شــما به 
دلیل مناســبات کاری و بدون قصد و منظور 
باشد. بنابراین تا زمانی که صحبتی مبنی بر 
درخواســت ازدواج مطرح نشده، بهتر است 

خودتان این موضــوع را در ذهنتان و اذهان 
دیگران ایجاد نکنید تا شــائبه تمایل شما به 
وجود نیایــد. حتی اگــر پیشــنهاد ازدواج با 
واســطه یا بدون واســطه با شــما مطرح شد، 
سعی کنید خیلی منطقی و با احترام رفتار و 
دلایل خود را شفاف و روشن بیان کنید زیرا 
رودربایســتی و خجالت در ایــن گونه موارد 
نه تنهــا ظلم به خودتان محســوب می شــود 
بلکه ظلم به طرف مقابل هم هســت. از شما 
می خواهــم که فقــط به دلیــل علاقــه به آن 
دختر، گزینه های دیگر را از دست ندهید   تا 

دچار انتخاب احساسی نشوید.

پسری هستم ۲8 ساله. مسئول حسابداری یک شرکت در حوزه ساختمان سازی 
هستم. دختر مدیر شرکت مان هم در همین شرکت کار می کند. چند وقتی است که 
به من توجه ویژه ای دارد و چندین بار هم  برای میهمانی دعوتم کرده است اما نرفتم. 
راستش من عاشق دختر دیگری هستم و اگر او بفهمد، ممکن است کارم را از دست بدهم. 

دختر رئیسم به من توجه ویژه ای دارد

مشاوره 
ازدواج

دکترحسینمحرابی|روانشناس
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نیوزیلند 10- باوفــای حیوانات-حــرف گزینش-گیاهی 
علفــی و پایــا  11-غربال-اساس-آویشــن کوهــی 12-از 

بهترین بانوان شاعر آمریکایی
عمــودی:1- تصدیــق آلمانی-کاغــذ مصری 2- شــیر 
عرب-گاومیش تبتی-عنان  3-از گل ها-از ادات استفهام-

سلســله پادشــاهی کره 4-ســائل-خطی در دایره-عنصر 
شماره بیست و هشــتم  5-دریاچه حمام-از حروف یونانی 
6- نوعی بیماری خطرناک-کوچک ترین واحد اطلاعاتی 
کامیپوتر-خوب نیست 7- کلاه فرنگی-دویدن اسب-چرم 
براق 8-علم-نوعی ساعت 9-آخرین رقم سمت راست هر 
عدد طبیعی-طلای قالبی- از شهرهای ترکیه10- موجود 
موهوم-نفس- نگران 11-نام مســتعار علی اسفندیاری-

محرمانه- ریزه های طلا 12- پایتخت فنلاند-رود اروپایی

افقی:1-طولانی ترین رود چین 2-تیزآب- اسب آذری-بوکسور مشهور 3-شجاع-مادر 
لر-میغ 4-نویسنده رمان صومعه پارم 5-آوابر-لحظه 6-اقوام آریایی-عطا-بله ایتالیایی 
7-عدد دروازه بان-برادران مخترع هواپیما-باب روز 8-من و شما-غذای گوشتی 9-پایتخت 

افقی :1-گونه-ســر ایران  2-طایفه ایرانی-رســوب قنات-ضمیر بیگانه 3-محصول آب و 
صابون-از ویتامین ها- مرکب قطبی 4-از آلات نجومی-دیوار بلند  5-سرپرست- تندرست-
مذکر 6-شانه ســر-روزه هندو 7-واگیردار-چین پیشــانی 8-عود-صلات-جزا 9-ورزش 

آبی-مجموعه هنری یا تاریخی 10-غذای فست 
فودی-همراه آشــغال-حرف تردید 11- درخت 
زبــان گنجشــک-درخت تســبیح-قوم آریایــی 

12-کارگردان سریال پایتخت-پایتخت ایتالیا

عمودی :1-قایــق روسی-پســوند محافظت-
خواهــش و آرزو 2-اســتاد-عداوت 3-افســون-

بزرگ منشــی 4-زبان فارســی امروزه-فیلمنامه 
5-زبون-واحــد تحصیلی6-دیــوار بلند-پایــه 
-از پرنده هــا 7-نوعی بازی گــوی و چوگان-نگاه 
خیره-سقف دهان 8-اثر چربی-چاقو 9-حرکت 
تند اسب-لق 10-نشــانه صفت تفضیلی-حزب 
هیتلر11- در ســلامت -مروارید خزر12-نسل 

دوم-مطیع-پشیمان
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تاپخند

اینطورکی

 من رانندگیم خوبه، چه کار کنم بقیه نمی تونن خودشون 

رو نجات بدن؟

 من اعتقاد خاصی به تموم شدن بحث ندارم، دو سال بعد 

هم یک جواب خوب یادم بیاد می گم.

دوستان عزیز، بستن چشم موقع رنده کردن پیاز باعث 

نمی شه چشم تون نسوزه، ولی باعث می شه دست تون رو هم 

رنده کنین. بازم خود دانین.

تیتر خند

رئیس ســازمان حفاظــت محیــط زیســت: برایم 
تاج گل نفرستید

مردم: ما هم خواهــش می کنیم برای محیط زیســت مون 
دسته گل به آب ندین!

پاول دوروف، بنیان گذار تلگرام دستگیر شد
کاربران تلگرام: پاول رو آزاد کنین، به جاش واتس اپ 

رو حبس ابد کنین!

انتشــار آمــار حیــرت آور از وام هــای کــم ســود و 
بلندمدت بانک ها به کارمندان شان

بقیه کارمنــدان و کارگــران: پس برای همینــه که وقتی 
وارد شعبه می شیم جواب سلام مون رو نمی دن؟!

رئیس فدراسیون کشتی: جامعه کشتی یاد بگیرند 
قهر کردن را کنار بگذارند

بخشی از جامعه کشتی: اگه بقیه هم یاد بگیرن که تو کار 
مربی ها دخالت نکنن، ما قهر نمی کنیم!

خبر سلامتی... داشتیم با تلگرام پولدار می شدیم 

که خبــر دادن بایــد بــرای آزادی صاحبــش وثیقه جور 

کنیم!
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  قانون: ارقــام 1 تا 9 را در خانه های خالی بنویســید طوری 
که  در هر سطر، در هر ستون و در هر مربع 3در3 هیچ رقمی 

تکراری نباشد.

حل جداول ومعماها

1 7 4 3
6 9 7

3 7 6 5 1
7 8 4 5

6 7 5 8
8 1 2 3 4 9
2 5 9

1 8 5
5 9 2

543627891
197843652
268915734
356184927
812579463
974362518
439258176
685731249
721496385

179528436
546931287
328476591
937184652
462759813
815263749
283615974
791842365
654397128

5 7
7 8 2

6 1 7 3 4
3 6 7

9 4
7 3 6 1

8 1
5 7 9

7 2 1 9 8

ارتــــباط با ما

پیامک 

2000999

شبکه های اجتماعی

09354394576

پیشنهاد و انتقادهای خود را درباره 
 مطالب طنز

  بازی ها 
 و  سرگرمی های این صفحه 

با ما در میان بگذارید

سودوکو ها

این دو
تصویر  
    5 اختلاف با 
یکدیگر دارند. 
سعی کنید آن ها 
را به تنهایی 
یا با کمک 
اطرافیان پیدا 
کنید. با این کار 
ضمن سرگرم 
شدن ،   آلزایمر 
را هم از خود دور 
خواهید  کرد.

اختلاف تصاویر

در هــر ردیــف و ســتون؛ 4 پیــچ و 2 مهره 
قرار دهید با این شــرط که جهت پیچ های 
هر ردیف و ســتون یکسان نباشــد و هربار 

بچرخند. به نمونه ها توجه کنید.

در هر شــماره نام یک پایتخت کشور اروپایی به 
طور درهم نوشته شده، چند تا را حدس می زنید؟

چالش ذهن

پیچ  و مهره

بچه هــای گل، بایــد عددهــای یکســان را 
طوری به هم وصل کنید که خط ها همدیگر 

را قطع نکنند و خانه بدون خط باقی نماند.

برایخط بازی
 کودکان

چالش ذهن:
1-برلین

2-مادرید

3-سارایوو

4-استکهلم

5-لوکزامبورگ

6-آمستردام

اطلاعات عمومی:1-د2-ج3-ب4-الف5-الف6-د

صاویر :
ف ت

لا
خت

ا

ی :
ط باز

خ

پیچ  و مهره:

اطلاعات عمومی

در بازی معروف و محبــوب تتریس یا خانه ســازی، باید با قطعه هایی که تعدادشــان کنار 
جدول نوشته شده، طوری جدول را پر کنید که خانه ای خالی نماند.

در این بازی هر دایره 
یک جزیره است که باید 
بین آن و جزیره دیگر پل 
بزنید. با این قانون ها که: 
تعداد پل های هر جزیره 
باید همان عدد داخل 
دایره باشد، پل ها باید 
افقی یا عمودی باشند و 
هیچ پلی پل دیگر را قطع 
نکند. به پل های نمونه 
قرمز توجه کنید.

1-نفت از چه سنگی به دست می آید؟

ب-دگرگونی  الف-آذرین  

د-رسوبی ج-آهکی  

2- در طلای 18 عیار چند درصد ناخالصی 

وجود دارد؟

الف-15 درصد  

ب-18 درصد  

ج-25 درصد  

د-29 درصد

چند  شامل  بریتانیا   -3

کشور است؟

الف-3 کشور 

ب-4 کشور 

ج-5 کشور  

د-6 کشور

4-»تنبور« جزو کدام دسته از سازهاست؟

ب-کوبه ای  الف-زهی  

د-بادی ج-الکترونیک 

کدام  در  تویوتا  شرکت  فعالیت  اولین   -5

صنعت بود؟

ب-خودروسازی  الف-نساجی 

د-غذایی ج-لوازم خانگی 

شمسی  منظومه   -6

چند ستاره دارد؟

الف-8 ستاره 

ب-5 ستاره 

ج-3 ستاره 

د-1 ستاره

تتریس

س :
تتری

     پل بازی :

پل بازی

پاسخ  ها

جدید

فعلًا فقط توپ هست، زمین نیست
شــما به بهترین نویســنده داســتان های علمی و تخیلی 

بگو بیاد یک قصه کاملًا فانتزی و عجیــب درباره فوتبال 

ما بنویسه، طرف تهش شخصیت اصلی رو مثل سوباسا 

یک هفته بین زمین و آســمون لنگ درهــوا نگه می داره 

تا خاطرات کودکیش رو مــرور کنه، اما عمــراً به ذهنش 

نمی رســه این چیزهایــی کــه واقعاً تــو فوتبال مــا اتفاق 

می افته رو توی یک داستان تخیلی بیاره. یعنی چی لیگ 

برتری داریم که قرارداد بعضی بازیکنانش 100 میلیارد 

تومنه، اما بیشتر تیم ها زمین برای میزبانی ندارن و بیشتر 

ورزشگاه ها VAR واقعی ندارن! پرسپولیس می ره اراک، 

استقلال می ره قزوین، تیم ملی می ره اصفهان و... دقیقاً 

مثل صندلی بازی توی مهدکودک که همه دور صندلی ها 

می چرخیدیــم و تا آهنگ قطع می شــد بایــد روی اولین 

صندلی خالی می نشســتیم؛ حــالا هر تیمی کــه زودتر 

 VAR استادیوم خالی رو اجاره کنه برنده است. بماند که

لیگ مون هم فعــلًا جنبه تزیینــی داره و از وقتــی اومده 

اشتباهات داوری بیشتر شده. فکر کنین مربی و بازیکنان 

خارجی باخودشــون گفتن می ریم تو یک تیم مربوط به 

پایتخت ایران بازی می کنیم، اما الان تو تمام ایران بازی 

کردن به جز تهران. تیم شون تهران بازی می کنه، وقتی 

میزبانه باید بره یک شهر دیگه، وقتی هم مهمان اون یکی 

شهر. بازم خدا رو شکر فعلًا توپ هست برای مسابقات. 

واقعاً این حجم از عجایب به ذهن نویســنده های تخیلی 

می رسید؟

دانیال دایی داووداینا

 طنزپرداز


